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ZPRÁVY Z OBCE LÁNOV 

Z ÚŘADU
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Milí Lánováci,
letošní zima zatím byla velmi mírná (byť se to může ještě 
změnit, článek píšu 17. února) a velmi pravděpodobně
už silné mrazy nezažijeme. Sníh byl všehovšudy tři týdny
a obávám se, že se musíme na tyto sychravé, podmračené
a nevlídné zimy bez sněhu připravit.

Vzhledem k tomu, že tu máme první letošní číslo Zpravoda-
je, tak bychom si měli říct, co nás v novém roce čeká:

- Ještě v průběhu zimy jsme se pustili do rekonstrukce 
dvou uvolněných bytů v čp. 100 (bývalé školní jídelně). 
Opravy na bytech byly poměrně rozsáhlé a myslím, že se 
oba dva byty povedly, o čemž svědčí i velký zájem poten-
ciálních nájemníků. Jsme si vědomi toho, že rekonstrukci 
by potřebovala celá budova bývalé školní jídelny,
ale bohužel obecní kasa není bezedná, takže až si
„na sebe“ byty alespoň trochu vydělají, budeme s touto 
budovou pokračovat.

- Zároveň teď z kraje jara proběhla rekonstrukce bytu v čp. 
170 (dům nad bývalým kinem). Jistě většina z vás již ví, 
že Obec tuto nemovitost za 6,5 milionu korun koncem 
minulého roku zakoupila. To není úplně malá částka, 
proto taky chceme, aby se alespoň část z těchto peněz 
začala do obecního rozpočtu formou nájmu vracet. 

 Jsem přesvědčena, že Obec má vlastnit budovy v centru, 
jednak z toho důvodu, aby mohla určovat jednotný ráz 
vzhledu celé návsi, a jednak proto, že koupit dům je vždy 
dobrá investice, která se, kdyby bylo nejhůř, dá zpeněžit.

- Tyto výše zmíněné akce souvisí i s tím, o čem chci psát 
nyní. V průběhu letošního roku dojde ke zdražení nájmů 
ve všech obecních bytech, jak to na svém zasedání 
rozhodla rada obce. Zdražovat se bude v řádu stokorun
a je to nezbytné proto, že je třeba domy opravovat, 
vyměnit okna atd. A abychom toto vše mohli udělat (což 
je pro Obec nemalá finanční zátěž), musíme prostě nájmy 
zvednout. Vy všichni, kteří vlastníte nemovitost, víte,
že ji také musíte udržovat a starat se o ni a že to stojí 
nemalé peníze. A aby Obec Lánov udržela standard 
nájemních bytů na přijatelné úrovni, musí prostě investo-
vat. Stále si ale myslím, že bydlení v lánovských 
obecních bytech není přehnaně finančně zatěžující.

Ve čtvrtek 9. února proběhla prezentace studie centra obce 
Lánov Ing. arch. Josefem Smutným, Ing. arch. Emílií Jarošo-
vou a Ing. Gabrielou Mlatečkovou Čížkovou. Studie, kterou 
nám architekti společně představili, byla velmi zajímavá
a vlastně nám všem ukázala, kam by měla náves a její okolí
v Lánově směřovat. Je zcela jisté, že ne na všem se shodneme 
a máme rozdílné představy, důležitý je ovšem dialog a snaha 
najít společně řešení. Jsem velmi ráda, že kromě členů zastu-
pitelstva byla účast občanů poměrně hojná, což znamená,
že jim budoucí podoba lánovské návsi a jejího okolí není 
lhostejná. Všem, kteří přišli, velmi děkuji za čas i zájem
a otázky, které architektům pokládali.

V průběhu března započala přístavba zázemí v TJ Lánov, 
tedy objektu u fotbalového hřiště. Zakázku vysoutěžila firma 
Pavel Bořek ze Dvora Králové nejnižší podanou nabídkou. 
Pokud vše půjde dobře, práce se dokončí do 31. května 2023.

Pevně věřím, že už konečně dojde i na rekonstrukci mostů 
(zejména mostu č. 4 – u Malínských), a průběžně budeme 
opravovat i místní cesty.

Závěrem bych chtěla poděkovat za nesmírně obětavou práci, 
kterou až doposud pro lánovské děti vykonávala paní 
doktorka Hana Kordová. Strávila v Lánově téměř 53 let
a jejíma rukama (a fonendoskopem) prošlo několik generací 
dětí od miminek přes batolata, školáky, puberťáky až po ty
na prahu dospělosti. Je k neuvěření, že tady v Lánově máme 
jednu lékařku stabilně tolik let. Myslím, že nejen mě by 
bavilo, kdyby paní doktorka sepsala příběhy a historky,
které ji během těch let v Lánově potkaly.

Proto bych paní doktorce chtěla popřát, ať se jí dobře daří,
ať je stále tak plná optimismu a síly. Pokud by jí Prozřetel-
nost měla za každé dítě, které ošetřovala, připsat jeden rok 
života k dobru, bude tady s námi ještě hodně a hodně dlouho.

           Eliška Rojtová, starostka

  Po půl století předávám své žezlo dál
  Moji milí dětští pacienti, milí Lánovští, jsem tu
s vámi už přes 50 let. Bylo pro mě radostí s vámi pracovat.

Našla jsem za sebe náhradu – velmi schopného dětského 
pana doktora, MUDr. Jaromíra Paukerta. Převezme moje 
dětské pacienty do své péče. Bude ale ordinovat ve Vrchlabí, 
na adrese Slovanská ulice čp. 94.

Myslím si, že budete spokojeni. Přeji vám všem hodně 
zdraví a spokojenosti.

         Vaše dětská doktorka MUDr. Hana Kordová

  List k Lánovským
  Dobrý den, od 1. 4. 2023 převezmu praxi MUDr. 
Kordové, která pečovala o několik generací vašich dětí,
a začnu vykonávat praxi praktického lékaře pro děti a dorost. 
Velmi si vážím toho, že MUDr. Kordová přenechá svou praxi 
právě mně. Společně s manželkou, která je všeobecnou 
sestrou, budeme v této práci pokračovat.

Kromě ordinace praktického lékaře pro děti a dorost bude 
náplní naší práce i časově oddělený provoz ambulance 
alergologie a klinické imunologie.

Během dubna bude pracoviště přemístěno do Vrchlabí
na adresu Slovanská 94 (tzv. zubárna, dříve dětskárna),
kde vám budeme k dispozici.

Podrobné informace budou k dispozici na našich webových 
stránkách. Ty budou zpřístupněny během března.

Telefon (od 1. 4. 2023): 605 773 384

Dovolte, abychom se vám představili:

MUDr. Jaromír Paukert

Po promoci na 2. lékařské fakultně 
Univerzity Karlovy v Praze v roce 
1995 jsem začal pracovat na dět-
ském oddělení Oblastní nemocnice
v Kolíně. Zde jsem pracoval 26 let,
a to na oddělení kojenců, větších 
dětí, na příjmové ambulanci a na 
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Zahájena rekonstrukce domu čp. 170
v přízemí - vybourání podlah.

MŠ Lánov - na kopci za školkou.

MŠ Lánov na lyžařském výcviku.

Lyžování na Špičce.
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a Ing. Gabrielou Mlatečkovou Čížkovou kvůli plánované rekonstrukci centra obce
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katastrálního operátu a jeho vyložení k veřejnému nahléd-
nutí s možností uplatnění námitek proti jeho obsahu ve lhůtě 
do 15 dnů ode dne, kdy skončilo jeho vyložení dnem 14. 3. 
2023.
 Katastrální operát obnovený novým mapováním na 
digitální katastrální mapu v k. ú. Prostřední Lánov byl 
předložen k veřejnému nahlédnutí ve dnech 1. 3., 6. 3., 8. 3.
a 13. 3. 2023 na Obecním úřadě v Lánově, kde byl veřejnému 
nahlédnutí přítomen zaměstnanec katastrálního úřadu. 
 V ostatních dnech, a to až do 14. 3. 2023, bylo možné po 
předchozí dohodě nahlédnout do obnoveného katastrálního 
operátu na Katastrálním pracovišti v Trutnově u paní 
Dagmar Ščudlové (734 687 832), nebo na obecním úřadě
v Lánově u pana Jaroslava Hanče (499 432 051). Podrobné 
informace jsou uvedeny i na úřední desce webu obce – 
www.lanov.cz 
 Do obnoveného katastrálního operátu je současně možné 
po dobu jeho vyložení nahlédnout i na webových stránkách 
Českého úřadu zeměměřického a katastrálního na adrese: 
http://nahlizenidokn.cuzk.cz/VyberKatastrInfo.aspx.

           Jaroslav Hanč

       Informace občanům Lánova – odpady
•  Poplatek za komunální odpad pro rok 2023 zůstává
 nezměněn, tedy 650 Kč na osobu za kalendářní rok.
•    Splatnost poplatku je 30. 6. 2023. 
•  Informace k provedení platby bankovním převodem 
 obdržíte včas obvyklým způsobem buď na vámi udanou
 e-mailovou adresu, nebo poštou. 
•  Již nyní můžete platit hotově v pokladně obecního úřadu.
•  Známky na nádobách mají platnost neomezenou. 
 Výměna je nutná pouze v případě značného poškození.

V případě dalších dotazů kontaktujte paní J. Kučerovou,
tel.: 493 314 599,  poplatky@lanov.cz

                                                        Eliška Rojtová, starostka

Usnesení č. 15/7/22 – Zastupitelstvo obce projednalo a bere 
na vědomí Smlouvu o pořízení Územní studie veřejného 
prostranství centra obce Lánov, a to za cenu 26 000 Kč bez 
DPH.

     (Usnesení v plném znění je zveřejněno na stránkách obce 
www.lanov.cz)

ZO schvaluje:
Usnesení č. 5/1/23 - Zastupitelstvo obce Lánov projednalo
a schvaluje rozpočtové opatření č. 1/2023.
                         Hlasování: Pro: 14   Proti: 0   Zdržel se: 0

Usnesení č. 8/1/23 - Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje na základě návrhu a doporučení bytové komise 
nové nájemce obecních bytů v čp. 100 (bývalá školní jídel-
na). Nájemcem bytu č. 1 (větší) navrhují ... a nájemcem bytu 
č. 2 (menší) navrhují ...
         Hlasování: Pro: 14   Proti: 0   Zdržel se: 0

Usnesení č. 9/1/23 - Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje dohodu o provedení práce s paní Ludmilou 
Kučerovou, sjednaný druh práce: Zástup obsluhy
v Informačním centru Lánov. Odměna za práci provedenou 
na základě této dohody činí 125 Kč za hodinu. Smlouva se 
sjednává do 31. 12. 2023. Důvod nutnosti schválení dohody 
o provedení práce - Ludmila Kučerová je zastupitelkou obce.
         Hlasování: Pro: 12   Proti: 0   Zdržel se: 2

Usnesení č. 10/1/23 - Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje výjimku z obecně závazné vyhlášky o nočním 
klidu, a to v noci z 15. 7. 2023 na 16. 7. 2023 na soukromé 
zahradní slavnosti u čp. 404 „V Domkách“ v Prostředním 
Lánově.            Hlasování: Pro: 14   Proti: 0   Zdržel se: 0

ZO neschvaluje:

Usnesení č. 6/1/23 - Zastupitelstvo obce Lánov projednalo
a schvaluje záměr prodeje části nemovitosti o výměře do 619 

2 2
m  z pozemku p. č. 3107 o výměře 3 744 m  (trvalý travní 
porost) vedeného na LV č. 10001 v k. ú. Horní Lánov
ve výlučném vlastnictví Obce Lánov, a to na základě žádosti 
od ... a ..., č. j.: OÚLá/104/2023 došlé dne 3. 2. 2023, viz 
příloha. Důvodem koupě je rozšíření zahrady u RD čp. ...,
k. ú. Horní Lánov. Prodej bude realizován za cenu v místě
a čase obvyklou se splatností kupní ceny před vkladem vlast-
nického práva. Náklady spojené s převodem části pozemku 
hradí budoucí kupující, resp. úhradu za vyhotovení nového 
geometrického plánu, vypracování kupní smlouvy
a správní poplatky.
          Hlasování: Pro: 0   Proti: 14   Zdržel se: 0

ZO bere na vědomí:

Usnesení č. 7/1/23 - Zastupitelstvo obce projednalo a bere na 
vědomí Smlouvu o dílo „Přístavba zázemí TJ Lánov II. etapa 
v areálu hřiště TJ Lánov na p. č. 1107/8 v k. ú. Prostřední 
Lánov“ mezi Obcí Lánov a společností Pavel BOŘEK – 
STAVEBNÍ FIRMA.

(Usnesení v plném znění je zveřejněno na stránkách obce 
www.lanov.cz)

  Nový katastrální operát
  bude brzy hotov
Vážení občané, Katastrální pracoviště Trutnov oznámilo 

vlastníkům pozemků v k. ú. Prostředního Lánova (fyzickým 

i právnickým osobám), že dojde k dokončení obnovy

4
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jednotce intenzivní péče. Složil jsem postupně atestaci
z pediatrie 1. stupně, atestaci z alergologie a klinické imuno-
logie a atestaci z pediatrie 2. stupně. Alergologie a klinická 
imunologie byla později hlavní náplní mé práce. Byl jsem 
vedoucím lékařem úseku alergologie a klinické imunologie 
na dětském oddělení, do kterého patřily dvě fungující 
ambulance obsluhované prací dvou sester a tří až čtyř lékařů. 
Pracoviště získalo akreditaci 1. stupně pro vzdělávání
v oboru alergologie a klinické imunologie a postupně jsem 
jako školitel dovedl k úspěšné atestaci čtyři lékařky. Praco-
viště pravidelně provádělo komplexní alergologickou 
diagnostiku a léčbu, specializací byla péče o pacienty
s lékovými a potravinovými alergiemi. Velkou skupinu 
našich pacientů tvořili astmatici, kojenci s alergií na bílko-
vinu kravského mléka a pacienti s atopickým ekzémem.
O naše zkušenosti jsme se dělili díky našim přednáškovým
a publikačním aktivitám. Pořádali jsme pravidelný seminář 
Den lékové alergie, kterého proběhlo již šest ročníků. Spolu-
pracoval jsem deset let s novorozeneckým oddělením 
nemocnice v Mělníku, kde jsem se podílel na zajištění péče 
jak o fyziologické novorozence, tak o děti s poruchou 
poporodní adaptace nebo děti nedonošené. Ambulantní péči 
jsem věnoval i v ordinaci praktického lékaře pro děti a dorost 
v Oblastní nemocnici v Kolíně a v ambulanci ve Mšeně
u Mělníka, které kolínská nemocnice zajišťovala. Od roku 
2021 pracuji i v jilemnické městské nemocnici. Zde svůj 
pracovní poměr v březnu ukončuji, abych se mohl věnovat 
výše uvedené praxi.

Marie Paukertová

Pracovala na dětském oddělení 
Oblastní nemocnice v Kolíně. Prošla 
jeho různými úseky včetně novoroze-
necké jednotky intermediární péče. 
Hlavní náplní její práce se postupně 
stala také alergologie a klinická 
imunologie. V týmu sester výrazně 
přispěla k rozvoji alergologického 
pracoviště v Kolíně. Je absolventkou 
specializačního kurzu Péče o pacientky s alergickými
a jinými imunopatologickými stavy. Je aktivní členkou sekce 
sester České společnosti alergologie a klinické imunologie. 
O své zkušenosti se dělí při přednáškové činnosti. Společně 
jsme pracovali v Kolíně i v Jilemnické ambulanci dětské 
alergologie a klinické imunologie. Nyní se společně budeme 
věnovat i vám.

Máme čtyři děti. Žijeme ve Vrchlabí.
                        Jaromír Paukert

  

ZO schvaluje:
Usnesení č. 5/7/22 - Zastupitelstvo obce Lánov projednalo
a schvaluje rozpočtové opatření č. 7/2022.
      Hlasování: Pro: 12  Proti: 0  Zdržel se: 0

Usnesení č. 6/7/22 - Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje střednědobý výhled Obce Lánov na období 2024-
2026.      Hlasování: Pro: 12  Proti: 0  Zdržel se: 0

Usnesení č. 8/7/22 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje rozpočet Obce Lánov na rok 2023 jako 
vyrovnaný. Celkové příjmy 49 505 tis. Kč, celkové výdaje
49 505 tis. Kč. Rozpočet obce byl projednán a schválen 
finančním výborem dne 15. 12. 2022.
        Hlasování: Pro: 9  Proti: 1  Zdržel se: 2

Usnesení č. 9/7/22 - Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje plán inventur 2022 a jmenování inventarizačních 
komisí.      Hlasování: Pro: 11  Proti: 0  Zdržel se: 1

Usnesení č. 10/7/22 - Zastupitelstvo obce schvaluje Zprávu 
o stavu požární ochrany obce.
      Hlasování: Pro: 12  Proti: 0  Zdržel se: 0

Usnesení č. 12/7/22 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje přístavbu a stavební úpravy zázemí TJ Lánov II. 
Etapa – náklady dle rekapitulace prací 1 878 390 Kč bez 
DPH.      Hlasování: Pro: 12  Proti: 0  Zdržel se: 0

Usnesení č. 13/7/22 - Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje přílohu č. 11 ke smlouvě o svozu komunálního 
odpadu ze dne 29. 1. 2010 mezi Obcí Lánov a společností 
Marius Pedersen, a. s., týkající se cen svozu komunálních
a nebezpečných odpadů, svozu kovu a jedlých olejů a svozu 
velkoobjemových kontejnerů platných pro rok 2023.
      Hlasování: Pro: 12  Proti: 0  Zdržel se: 0

Usnesení č. 14/7/22 - Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje Dodatek č. 6 ke smlouvě o svozu tříděného 
odpadu týkající se ceny svozu kontejneru na plast a na papír 
162 Kč bez DPH/svoz/ks.   
      Hlasování: Pro: 12  Proti: 0  Zdržel se: 0

Usnesení č. 16/7/22 - Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje navýšení ceny vodného a stočného na kalendářní 
rok 2023 dle předložené kalkulace Vodárenské společnosti, 
s. r. o., Lánov ve výši bez DPH - vodné 16,68 Kč a stočné 
53,26 Kč, celkově s DPH 76,94 Kč.
                Hlasování: Pro: 12  Proti: 0  Zdržel se: 0

Usnesení č. 17/7/22 - Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje navýšení příspěvku na obědy důchodcům od 1. 1. 
2023 na částku 15 Kč.
      Hlasování: Pro: 12  Proti: 0  Zdržel se: 0

ZO neschvaluje:

Usnesení č. 11/7/22 - Zastupitelstvo obce Lánov projednalo 
a schvaluje záměr prodeje části nemovitosti o výměře do 100 

2 2m  z pozemku p. č. 1107/2 o výměře 4 640 m  (trvalý travní 
porost) vedeného na LV č. 10001 v k. ú. Prostřední Lánov
ve výlučném vlastnictví Obce Lánov, a to na základě žádosti 
od Aleny Janečkové, č. j.: OÚLá/711/2022 došlé dne 7. 12. 
2022, viz příloha. Důvodem koupě je skladování dřeva. 
Prodej bude realizován za cenu v místě a čase obvyklou se 
splatností kupní ceny před vkladem vlastnického práva. 
Náklady spojené s převodem části pozemku hradí budoucí 
kupující, resp. úhradu za vyhotovení nového geometrického 
plánu, vypracování kupní smlouvy a správní poplatky.
      Hlasování: Pro: 0  Proti: 12  Zdržel se: 0

Usnesení č. 18/7/22 - Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje dle návrhu p. Tauše navýšení odměny od 1. 1. 
2023 za výkon funkce jako neuvolněného člena 
zastupitelstva místostarostce L. Šedivé na částku 24 000 Kč.  
        Hlasování: Pro: 7  Proti: 0  Zdržel se: 4  

ZO bere na vědomí:

Usnesení č. 7/7/22 - Zastupitelstvo obce projednalo a bere na 
vědomí úpravu schváleného rozpočtu na rok 2022, rozpočet 
ZŠ a MŠ Lánov na rok 2023 a střednědobý výhled ZŠ a MŠ 
Lánov na období 2024-2025 dle přílohy. Upravený rozpočet 
na rok 2022, rozpočet na rok 2023 a střednědobý výhled ZŠ
a MŠ Lánov na období 2024-2025 byl projednán finančním 
výborem dne 15. 12. 2022, který ho vzal na vědomí. Vše bylo 
schváleno RO na jednání dne 15. 12. 2022.

Výpis přijatých usnesení ze 7. zasedání 
Zastupitelstva obce Lánov dne 20. 12. 2022



katastrálního operátu a jeho vyložení k veřejnému nahléd-
nutí s možností uplatnění námitek proti jeho obsahu ve lhůtě 
do 15 dnů ode dne, kdy skončilo jeho vyložení dnem 14. 3. 
2023.
 Katastrální operát obnovený novým mapováním na 
digitální katastrální mapu v k. ú. Prostřední Lánov byl 
předložen k veřejnému nahlédnutí ve dnech 1. 3., 6. 3., 8. 3.
a 13. 3. 2023 na Obecním úřadě v Lánově, kde byl veřejnému 
nahlédnutí přítomen zaměstnanec katastrálního úřadu. 
 V ostatních dnech, a to až do 14. 3. 2023, bylo možné po 
předchozí dohodě nahlédnout do obnoveného katastrálního 
operátu na Katastrálním pracovišti v Trutnově u paní 
Dagmar Ščudlové (734 687 832), nebo na obecním úřadě
v Lánově u pana Jaroslava Hanče (499 432 051). Podrobné 
informace jsou uvedeny i na úřední desce webu obce – 
www.lanov.cz 
 Do obnoveného katastrálního operátu je současně možné 
po dobu jeho vyložení nahlédnout i na webových stránkách 
Českého úřadu zeměměřického a katastrálního na adrese: 
http://nahlizenidokn.cuzk.cz/VyberKatastrInfo.aspx.

           Jaroslav Hanč

       Informace občanům Lánova – odpady
•  Poplatek za komunální odpad pro rok 2023 zůstává
 nezměněn, tedy 650 Kč na osobu za kalendářní rok.
•    Splatnost poplatku je 30. 6. 2023. 
•  Informace k provedení platby bankovním převodem 
 obdržíte včas obvyklým způsobem buď na vámi udanou
 e-mailovou adresu, nebo poštou. 
•  Již nyní můžete platit hotově v pokladně obecního úřadu.
•  Známky na nádobách mají platnost neomezenou. 
 Výměna je nutná pouze v případě značného poškození.

V případě dalších dotazů kontaktujte paní J. Kučerovou,
tel.: 493 314 599,  poplatky@lanov.cz

                                                        Eliška Rojtová, starostka

Usnesení č. 15/7/22 – Zastupitelstvo obce projednalo a bere 
na vědomí Smlouvu o pořízení Územní studie veřejného 
prostranství centra obce Lánov, a to za cenu 26 000 Kč bez 
DPH.

     (Usnesení v plném znění je zveřejněno na stránkách obce 
www.lanov.cz)

ZO schvaluje:
Usnesení č. 5/1/23 - Zastupitelstvo obce Lánov projednalo
a schvaluje rozpočtové opatření č. 1/2023.
                         Hlasování: Pro: 14   Proti: 0   Zdržel se: 0

Usnesení č. 8/1/23 - Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje na základě návrhu a doporučení bytové komise 
nové nájemce obecních bytů v čp. 100 (bývalá školní jídel-
na). Nájemcem bytu č. 1 (větší) navrhují ... a nájemcem bytu 
č. 2 (menší) navrhují ...
         Hlasování: Pro: 14   Proti: 0   Zdržel se: 0

Usnesení č. 9/1/23 - Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje dohodu o provedení práce s paní Ludmilou 
Kučerovou, sjednaný druh práce: Zástup obsluhy
v Informačním centru Lánov. Odměna za práci provedenou 
na základě této dohody činí 125 Kč za hodinu. Smlouva se 
sjednává do 31. 12. 2023. Důvod nutnosti schválení dohody 
o provedení práce - Ludmila Kučerová je zastupitelkou obce.
         Hlasování: Pro: 12   Proti: 0   Zdržel se: 2

Usnesení č. 10/1/23 - Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje výjimku z obecně závazné vyhlášky o nočním 
klidu, a to v noci z 15. 7. 2023 na 16. 7. 2023 na soukromé 
zahradní slavnosti u čp. 404 „V Domkách“ v Prostředním 
Lánově.            Hlasování: Pro: 14   Proti: 0   Zdržel se: 0

ZO neschvaluje:

Usnesení č. 6/1/23 - Zastupitelstvo obce Lánov projednalo
a schvaluje záměr prodeje části nemovitosti o výměře do 619 

2 2
m  z pozemku p. č. 3107 o výměře 3 744 m  (trvalý travní 
porost) vedeného na LV č. 10001 v k. ú. Horní Lánov
ve výlučném vlastnictví Obce Lánov, a to na základě žádosti 
od ... a ..., č. j.: OÚLá/104/2023 došlé dne 3. 2. 2023, viz 
příloha. Důvodem koupě je rozšíření zahrady u RD čp. ...,
k. ú. Horní Lánov. Prodej bude realizován za cenu v místě
a čase obvyklou se splatností kupní ceny před vkladem vlast-
nického práva. Náklady spojené s převodem části pozemku 
hradí budoucí kupující, resp. úhradu za vyhotovení nového 
geometrického plánu, vypracování kupní smlouvy
a správní poplatky.
          Hlasování: Pro: 0   Proti: 14   Zdržel se: 0

ZO bere na vědomí:

Usnesení č. 7/1/23 - Zastupitelstvo obce projednalo a bere na 
vědomí Smlouvu o dílo „Přístavba zázemí TJ Lánov II. etapa 
v areálu hřiště TJ Lánov na p. č. 1107/8 v k. ú. Prostřední 
Lánov“ mezi Obcí Lánov a společností Pavel BOŘEK – 
STAVEBNÍ FIRMA.

(Usnesení v plném znění je zveřejněno na stránkách obce 
www.lanov.cz)

  Nový katastrální operát
  bude brzy hotov
Vážení občané, Katastrální pracoviště Trutnov oznámilo 

vlastníkům pozemků v k. ú. Prostředního Lánova (fyzickým 

i právnickým osobám), že dojde k dokončení obnovy

4
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jednotce intenzivní péče. Složil jsem postupně atestaci
z pediatrie 1. stupně, atestaci z alergologie a klinické imuno-
logie a atestaci z pediatrie 2. stupně. Alergologie a klinická 
imunologie byla později hlavní náplní mé práce. Byl jsem 
vedoucím lékařem úseku alergologie a klinické imunologie 
na dětském oddělení, do kterého patřily dvě fungující 
ambulance obsluhované prací dvou sester a tří až čtyř lékařů. 
Pracoviště získalo akreditaci 1. stupně pro vzdělávání
v oboru alergologie a klinické imunologie a postupně jsem 
jako školitel dovedl k úspěšné atestaci čtyři lékařky. Praco-
viště pravidelně provádělo komplexní alergologickou 
diagnostiku a léčbu, specializací byla péče o pacienty
s lékovými a potravinovými alergiemi. Velkou skupinu 
našich pacientů tvořili astmatici, kojenci s alergií na bílko-
vinu kravského mléka a pacienti s atopickým ekzémem.
O naše zkušenosti jsme se dělili díky našim přednáškovým
a publikačním aktivitám. Pořádali jsme pravidelný seminář 
Den lékové alergie, kterého proběhlo již šest ročníků. Spolu-
pracoval jsem deset let s novorozeneckým oddělením 
nemocnice v Mělníku, kde jsem se podílel na zajištění péče 
jak o fyziologické novorozence, tak o děti s poruchou 
poporodní adaptace nebo děti nedonošené. Ambulantní péči 
jsem věnoval i v ordinaci praktického lékaře pro děti a dorost 
v Oblastní nemocnici v Kolíně a v ambulanci ve Mšeně
u Mělníka, které kolínská nemocnice zajišťovala. Od roku 
2021 pracuji i v jilemnické městské nemocnici. Zde svůj 
pracovní poměr v březnu ukončuji, abych se mohl věnovat 
výše uvedené praxi.

Marie Paukertová

Pracovala na dětském oddělení 
Oblastní nemocnice v Kolíně. Prošla 
jeho různými úseky včetně novoroze-
necké jednotky intermediární péče. 
Hlavní náplní její práce se postupně 
stala také alergologie a klinická 
imunologie. V týmu sester výrazně 
přispěla k rozvoji alergologického 
pracoviště v Kolíně. Je absolventkou 
specializačního kurzu Péče o pacientky s alergickými
a jinými imunopatologickými stavy. Je aktivní členkou sekce 
sester České společnosti alergologie a klinické imunologie. 
O své zkušenosti se dělí při přednáškové činnosti. Společně 
jsme pracovali v Kolíně i v Jilemnické ambulanci dětské 
alergologie a klinické imunologie. Nyní se společně budeme 
věnovat i vám.

Máme čtyři děti. Žijeme ve Vrchlabí.
                        Jaromír Paukert

  

ZO schvaluje:
Usnesení č. 5/7/22 - Zastupitelstvo obce Lánov projednalo
a schvaluje rozpočtové opatření č. 7/2022.
      Hlasování: Pro: 12  Proti: 0  Zdržel se: 0

Usnesení č. 6/7/22 - Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje střednědobý výhled Obce Lánov na období 2024-
2026.      Hlasování: Pro: 12  Proti: 0  Zdržel se: 0

Usnesení č. 8/7/22 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje rozpočet Obce Lánov na rok 2023 jako 
vyrovnaný. Celkové příjmy 49 505 tis. Kč, celkové výdaje
49 505 tis. Kč. Rozpočet obce byl projednán a schválen 
finančním výborem dne 15. 12. 2022.
        Hlasování: Pro: 9  Proti: 1  Zdržel se: 2

Usnesení č. 9/7/22 - Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje plán inventur 2022 a jmenování inventarizačních 
komisí.      Hlasování: Pro: 11  Proti: 0  Zdržel se: 1

Usnesení č. 10/7/22 - Zastupitelstvo obce schvaluje Zprávu 
o stavu požární ochrany obce.
      Hlasování: Pro: 12  Proti: 0  Zdržel se: 0

Usnesení č. 12/7/22 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje přístavbu a stavební úpravy zázemí TJ Lánov II. 
Etapa – náklady dle rekapitulace prací 1 878 390 Kč bez 
DPH.      Hlasování: Pro: 12  Proti: 0  Zdržel se: 0

Usnesení č. 13/7/22 - Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje přílohu č. 11 ke smlouvě o svozu komunálního 
odpadu ze dne 29. 1. 2010 mezi Obcí Lánov a společností 
Marius Pedersen, a. s., týkající se cen svozu komunálních
a nebezpečných odpadů, svozu kovu a jedlých olejů a svozu 
velkoobjemových kontejnerů platných pro rok 2023.
      Hlasování: Pro: 12  Proti: 0  Zdržel se: 0

Usnesení č. 14/7/22 - Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje Dodatek č. 6 ke smlouvě o svozu tříděného 
odpadu týkající se ceny svozu kontejneru na plast a na papír 
162 Kč bez DPH/svoz/ks.   
      Hlasování: Pro: 12  Proti: 0  Zdržel se: 0

Usnesení č. 16/7/22 - Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje navýšení ceny vodného a stočného na kalendářní 
rok 2023 dle předložené kalkulace Vodárenské společnosti, 
s. r. o., Lánov ve výši bez DPH - vodné 16,68 Kč a stočné 
53,26 Kč, celkově s DPH 76,94 Kč.
                Hlasování: Pro: 12  Proti: 0  Zdržel se: 0

Usnesení č. 17/7/22 - Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje navýšení příspěvku na obědy důchodcům od 1. 1. 
2023 na částku 15 Kč.
      Hlasování: Pro: 12  Proti: 0  Zdržel se: 0

ZO neschvaluje:

Usnesení č. 11/7/22 - Zastupitelstvo obce Lánov projednalo 
a schvaluje záměr prodeje části nemovitosti o výměře do 100 

2 2m  z pozemku p. č. 1107/2 o výměře 4 640 m  (trvalý travní 
porost) vedeného na LV č. 10001 v k. ú. Prostřední Lánov
ve výlučném vlastnictví Obce Lánov, a to na základě žádosti 
od Aleny Janečkové, č. j.: OÚLá/711/2022 došlé dne 7. 12. 
2022, viz příloha. Důvodem koupě je skladování dřeva. 
Prodej bude realizován za cenu v místě a čase obvyklou se 
splatností kupní ceny před vkladem vlastnického práva. 
Náklady spojené s převodem části pozemku hradí budoucí 
kupující, resp. úhradu za vyhotovení nového geometrického 
plánu, vypracování kupní smlouvy a správní poplatky.
      Hlasování: Pro: 0  Proti: 12  Zdržel se: 0

Usnesení č. 18/7/22 - Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje dle návrhu p. Tauše navýšení odměny od 1. 1. 
2023 za výkon funkce jako neuvolněného člena 
zastupitelstva místostarostce L. Šedivé na částku 24 000 Kč.  
        Hlasování: Pro: 7  Proti: 0  Zdržel se: 4  

ZO bere na vědomí:

Usnesení č. 7/7/22 - Zastupitelstvo obce projednalo a bere na 
vědomí úpravu schváleného rozpočtu na rok 2022, rozpočet 
ZŠ a MŠ Lánov na rok 2023 a střednědobý výhled ZŠ a MŠ 
Lánov na období 2024-2025 dle přílohy. Upravený rozpočet 
na rok 2022, rozpočet na rok 2023 a střednědobý výhled ZŠ
a MŠ Lánov na období 2024-2025 byl projednán finančním 
výborem dne 15. 12. 2022, který ho vzal na vědomí. Vše bylo 
schváleno RO na jednání dne 15. 12. 2022.

Výpis přijatých usnesení ze 7. zasedání 
Zastupitelstva obce Lánov dne 20. 12. 2022



Po krátké, ale nutné přestávce turnaj pokračoval utkáním o 3. místo - DA 
GIORGIO „B“ proti týmu LANGUSŤÁCI. Utkání bylo zpočátku vyrovnané
do stavu 3 : 3, ale poté LANGUSŤÁCI mladé hráče nepustili, jak se říká, ke slovu
a za stavu 6 : 3 přeci jenom Čapek snížil na konečných 6 : 4. Třetí místo v turnaji 
obsadil tým LANGUSŤÁCI.

Ve finále se potkaly týmy ze skupiny „A“, a to první s posledním - DA GIORGIO 
„A“ proti IBALGINU 2022. První tým mladých ambiciózních hráčů s budoucností 
před sebou a druhý tým, jehož hráči v minulosti mnohokrát vybojovali v turnaji 
vítězství, nebo finálovou účast. Věk se nedá zastavit a i přes finálovou porážku 
patří týmu IBALGIN 2022 velké uznání i přes to, že finále bylo jednoznačnou 
záležitostí. Tým DA GIORGIO „A“ porazil IBALGIN 9 : 1. 

Nejlepší střelci turnaje:  1. místo Tomáš Polyák, Lukáš Rulec     19 branek
                                    2. místo Zdeněk Beny                             11 branek

Nejproduktivnější tým základních skupin:
        DA GIORGIO „A“, PRIBINÁČCI      19 branek                                                                                                                                                                   
Nejproduktivnější tým turnaje:    DA GIORGIO „A“                              52 branek
Nejlepší brankař:                     Jakub Tošovský                               
Vítězný tým:                DA GIORGIO „A“

     

Vážení čtenáři, milí účastníci naší 
soutěže, v letošním 8. ročníku dlouho 
panovaly silné obavy, zda bude vůbec
z čeho sněhuláky stavět. Objevil se 
dokonce nápad udělat náhradní, letní 
soutěž - Bláťulák 2023. Nakonec však 
shůry něco studeného a bílého spadlo
a mohlo se tedy vesele tvořit. 
 Sešlo se 12 soutěžících a 1 mimo-
soutěžní výtvor navíc, který se sice 
nemůže zúčastnit slosování, neb nespl-
ňuje zadané podmínky, ale bylo by 
velká škoda ho do naší přehlídky 
nezařadit. 
 Kolegyně Renata Srnská se 14. 
února ujala losování a vytáhla čísla 5, 7 
a 11, tedy tyto výherce:

 -  Laura Schmidtová
  z Prostředního Lánova
 -  Nikolka Máslová
  z Dolního Lánova
 -  Elenka Martinová
  z Prostředního Lánova

Gratulujeme Lauře, Nikolce a Elence
k výhře, kterou si mohou vyzvednout
v lánovském infocentru. Malý dárek
tu je ale připraven pro všechny sněho-
tvorce!

 Příští zimu s vámi opět počítám, 
nabruste si tedy včas své lopatičky, 
připravte uhlí, mrkve a jiné součásti 
šatníku lánovských sněhoušků!

       Karolina Boková
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    V l i s topadu  se  na rod i la

Amálie Ryplová. Přejeme jí mnoho 
štěstí do života!

V období od 16. 11. 2022 do 13. 2. 
2023 dovršili svá významná životní 
jubilea (uvádíme 70, 75, 80, 85 let
a dále po roce) níže uvedení spolu-
občané:

paní Maria Brádlerová
pan Josef Hrdý
paní Vlasta Vejdělková
paní Jana Jínová
pan Jiří Kapeš
pan Zdeněk Holubec
paní Marie Floumová
pan Miroslav Jíra
pan Milan Bezdíček
pan Alois Moravec
paní Květa Patočková
paní Jana Zuckermannová
paní Vlasta Štěpánová
pan Luděk Zámečník
paní Jana Králová
paní Věra Raulová
pan Jiří Blažek
pan František Mašek
paní Alena Hebká
paní Miluše Černá
paní Miluše Fingerová

Všem oslavencům srdečně přejeme 
všechno nejlepší, mnoho štěstí
a zdraví.

V prosinci nás bohužel navždy 
opustili naši občané paní Justyna 
Chlapovičová a pan Jiří Malínský,
v lednu pan Ladislav Tringela.

Ráda bych jménem Obce Lánov 
vyjádřila upřímnou soustrast rodinám 
pozůstalých, jejich přátelům a blíz-
kým.
             Karolina Boková

             Připravila Karolina Boková

  Vánoční turnaj 2022
  Po covidové karanténě se v Lánově po Štědrém dnu uskutečnil 29. ročník
v sálové kopané. Turnaje se zúčastnili dlouholetí účastníci v týmech IBALGIN, 
PRIBINÁČCI a MĚ JE TO JEDNO. Vítěz posledního ročníku, uskutečněného
v roce 2019, tým DA GIORGIO, postavil dva týmy.

Turnaj se tradičně hraje ve dvou skupinách: 

Základní skupiny 
Do skupiny „A“ byly nalosovány týmy:
LANGUSŤÁCI, DA GIORGIO „A“, IBALGIN 2022, MĚ JE TO JEDNO

Do skupiny „B“ byly nalosovány týmy:
ALL STARS FR. STRAKY, VICHR Z HOR, PRIBINÁČCI, DA GIORGIO „B“

 Zajímavé rozlosování předpovídalo skupinová vítězství pro zkušenější týmy
a to se potvrdilo v obou skupinách. Skupinu „A“ vyhrál tým posledního vítěze, tým 
DA GIORGIO „A“ před týmem LANGUSŤÁCI, týmem MĚ JE TO JEDNO
a nejzkušenějším týmem (i když již postaršími hráči) IBALGIN 2022.
 Skupinu „B“ vyhrál tým PRIBINÁČCI, druhý skončil tým DA GIORGIO „B“, 
třetí tým ALL STARS FRANCE STRAKY a čtvrtý tým VICHR Z HOR.
 Skupinu „A“ obsadily týmy zkušené a do skupiny „B“ byly nalosovány dva 
týmy lánovských dorostenců, kteří v tomto turnaji sbírají zkušenosti
a jsou dobrým příslibem do budoucnosti lánovského fotbalu.

Play Off
Pořadí ve skupinách rozhodlo o nasazení týmů ve čtvrtfinále:
Čtvrtfinále:  DA GIORGIO „A“ - VICHR Z HOR                               15 : 2      
   DA GIORGIO „B“ - MĚ JE TO JEDNO                       5 : 1
   LANGUSŤÁCI - ALL STARS FRANCE STRAKY   3 : 1
   PRIBINÁČCI - IBALGIN 2022                       3 : 4 penalty       

Čtvrtfinále určilo následující semifinálové dvojice – výsledky:
   DA GIORGIO „A“ - DA GIORGIO „B“                   9 : 2   
   LANGUSŤÁCI - IBALGIN 2022                             2 : 3 penalty  
Finále: o 3. místo  DA GIORGIO „B“ -  LANGUSŤÁCI          4 : 6  
        o 1. místo DA GIORGIO „A“ -  IBALGIN 2022          9 : 1

Konečné pořadí turnaje 2022:
   1.  DA GIORGIO „A“       5. - 8.  VICHR Z HOR
   2.  IBALGIN 2022   MĚ JE TO JEDNO
   3.  LANGUSŤÁCI   ALL STARS FRANCE STRAKY
   4.  DA GIORGIO „B“   PRIBINÁČCI

V prvním čtvrtfinále zkušený tým DA GIORGIO „A“ přehrál jasně mladé,
i když šikovné hráče týmu VICHR Z HOR. V druhém čtvrtfinále rezerva týmu
DA GIORGIO „B“ překvapivě přehrála zkušený tým MĚ JE TO JEDNO. Ve třetím 
čtvrtfinále si zkušený tým LANGUSŤÁCI po velkém boji poradil s mladíky z týmu 
ALL STARS FRANCE STRAKY. No, a v posledním čtvrtfinále se utkaly nejzku-
šenější týmy historie turnaje - vítěz skupiny „B“ PRIBINÁČCI proti poslednímu 
týmu skupiny „A“ IBALGIN 2022. Hráči obou týmů se velmi dobře znají
a v minulosti spolu vybojovali nejeden zápas v turnaji. Utkání bylo velmi pohled-
né, s technickými finesami, nasazením, ale i štěstím ve hře, když se střelecky dařilo 
Gregorovi a technicky Menclovi. Lépe začal IBALGIN a PRIBINÁČKŮM se 
podařilo srovnat skóre. Poté IBALGIN odskočil o dva góly a vypadalo to, že vyhra-
je. Jenže v posledních minutách utkání se PRIBINÁČKŮM podařilo vyrovnat na
3 : 3. O postupujícím rozhodovaly pokutové kopy a v nich byli hráči IBALGINU 
úspěšnější i díky výkonu brankaře Jakuba Tošovského.

Čtvrtfinále určilo semifinálový duel DA GIORGIO „A“ proti DA GIORGIO „B“. 
Tady béčko statečně vzdorovalo áčku, ale od stavu 2 : 2 již áčko nepovolilo béčku 
téměř nic. Při zodpovědném bránění hráčů áčka neměli béčkaři velkou šanci skóro-
vat a tak Rulec a Polyák navyšovali skóre do výsledných 9 : 2.

To druhé semifinále přineslo větší drama a urputný boj. Skóre bylo stále vyrovnané 
a IBALGINU remízu zachraňoval střelecky úspěšný Mencl. Za stavu 2 : 2 se 
kopaly penalty a opět IBALGINU dobře zachytal brankař Tošovský.

Statistika pohybu obyvatel
Lánova v r. 2022

Konečný
stav

Plus/
mínusÚmrtí

Přístě-
hovaní

Naro-
zení

Odstě-
hování

DĚNÍ V OBCI

DA GIORGIO „A“ – stojící zleva Lukáš Zelenka, trenér Martin Kousal, Lukáš Rulec
a Tomáš Polyák, sedící zleva Dominik Plhal a Petr Čapek.

Fotbalový tanec.

Zapsal Stanislav Závodník sen.

Michal Pružinec v akci.
VÝHERCE Laura Schmidtová

z Prostředního Lánova.

Společenská rubrika
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tu je ale připraven pro všechny sněho-
tvorce!
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všechno nejlepší, mnoho štěstí
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opustili naši občané paní Justyna 
Chlapovičová a pan Jiří Malínský,
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Ráda bych jménem Obce Lánov 
vyjádřila upřímnou soustrast rodinám 
pozůstalých, jejich přátelům a blíz-
kým.
             Karolina Boková

             Připravila Karolina Boková

  Vánoční turnaj 2022
  Po covidové karanténě se v Lánově po Štědrém dnu uskutečnil 29. ročník
v sálové kopané. Turnaje se zúčastnili dlouholetí účastníci v týmech IBALGIN, 
PRIBINÁČCI a MĚ JE TO JEDNO. Vítěz posledního ročníku, uskutečněného
v roce 2019, tým DA GIORGIO, postavil dva týmy.

Turnaj se tradičně hraje ve dvou skupinách: 

Základní skupiny 
Do skupiny „A“ byly nalosovány týmy:
LANGUSŤÁCI, DA GIORGIO „A“, IBALGIN 2022, MĚ JE TO JEDNO

Do skupiny „B“ byly nalosovány týmy:
ALL STARS FR. STRAKY, VICHR Z HOR, PRIBINÁČCI, DA GIORGIO „B“

 Zajímavé rozlosování předpovídalo skupinová vítězství pro zkušenější týmy
a to se potvrdilo v obou skupinách. Skupinu „A“ vyhrál tým posledního vítěze, tým 
DA GIORGIO „A“ před týmem LANGUSŤÁCI, týmem MĚ JE TO JEDNO
a nejzkušenějším týmem (i když již postaršími hráči) IBALGIN 2022.
 Skupinu „B“ vyhrál tým PRIBINÁČCI, druhý skončil tým DA GIORGIO „B“, 
třetí tým ALL STARS FRANCE STRAKY a čtvrtý tým VICHR Z HOR.
 Skupinu „A“ obsadily týmy zkušené a do skupiny „B“ byly nalosovány dva 
týmy lánovských dorostenců, kteří v tomto turnaji sbírají zkušenosti
a jsou dobrým příslibem do budoucnosti lánovského fotbalu.

Play Off
Pořadí ve skupinách rozhodlo o nasazení týmů ve čtvrtfinále:
Čtvrtfinále:  DA GIORGIO „A“ - VICHR Z HOR                               15 : 2      
   DA GIORGIO „B“ - MĚ JE TO JEDNO                       5 : 1
   LANGUSŤÁCI - ALL STARS FRANCE STRAKY   3 : 1
   PRIBINÁČCI - IBALGIN 2022                       3 : 4 penalty       

Čtvrtfinále určilo následující semifinálové dvojice – výsledky:
   DA GIORGIO „A“ - DA GIORGIO „B“                   9 : 2   
   LANGUSŤÁCI - IBALGIN 2022                             2 : 3 penalty  
Finále: o 3. místo  DA GIORGIO „B“ -  LANGUSŤÁCI          4 : 6  
        o 1. místo DA GIORGIO „A“ -  IBALGIN 2022          9 : 1

Konečné pořadí turnaje 2022:
   1.  DA GIORGIO „A“       5. - 8.  VICHR Z HOR
   2.  IBALGIN 2022   MĚ JE TO JEDNO
   3.  LANGUSŤÁCI   ALL STARS FRANCE STRAKY
   4.  DA GIORGIO „B“   PRIBINÁČCI

V prvním čtvrtfinále zkušený tým DA GIORGIO „A“ přehrál jasně mladé,
i když šikovné hráče týmu VICHR Z HOR. V druhém čtvrtfinále rezerva týmu
DA GIORGIO „B“ překvapivě přehrála zkušený tým MĚ JE TO JEDNO. Ve třetím 
čtvrtfinále si zkušený tým LANGUSŤÁCI po velkém boji poradil s mladíky z týmu 
ALL STARS FRANCE STRAKY. No, a v posledním čtvrtfinále se utkaly nejzku-
šenější týmy historie turnaje - vítěz skupiny „B“ PRIBINÁČCI proti poslednímu 
týmu skupiny „A“ IBALGIN 2022. Hráči obou týmů se velmi dobře znají
a v minulosti spolu vybojovali nejeden zápas v turnaji. Utkání bylo velmi pohled-
né, s technickými finesami, nasazením, ale i štěstím ve hře, když se střelecky dařilo 
Gregorovi a technicky Menclovi. Lépe začal IBALGIN a PRIBINÁČKŮM se 
podařilo srovnat skóre. Poté IBALGIN odskočil o dva góly a vypadalo to, že vyhra-
je. Jenže v posledních minutách utkání se PRIBINÁČKŮM podařilo vyrovnat na
3 : 3. O postupujícím rozhodovaly pokutové kopy a v nich byli hráči IBALGINU 
úspěšnější i díky výkonu brankaře Jakuba Tošovského.

Čtvrtfinále určilo semifinálový duel DA GIORGIO „A“ proti DA GIORGIO „B“. 
Tady béčko statečně vzdorovalo áčku, ale od stavu 2 : 2 již áčko nepovolilo béčku 
téměř nic. Při zodpovědném bránění hráčů áčka neměli béčkaři velkou šanci skóro-
vat a tak Rulec a Polyák navyšovali skóre do výsledných 9 : 2.

To druhé semifinále přineslo větší drama a urputný boj. Skóre bylo stále vyrovnané 
a IBALGINU remízu zachraňoval střelecky úspěšný Mencl. Za stavu 2 : 2 se 
kopaly penalty a opět IBALGINU dobře zachytal brankař Tošovský.

Statistika pohybu obyvatel
Lánova v r. 2022

Konečný
stav

Plus/
mínusÚmrtí

Přístě-
hovaní

Naro-
zení

Odstě-
hování

DĚNÍ V OBCI

DA GIORGIO „A“ – stojící zleva Lukáš Zelenka, trenér Martin Kousal, Lukáš Rulec
a Tomáš Polyák, sedící zleva Dominik Plhal a Petr Čapek.

Fotbalový tanec.

Zapsal Stanislav Závodník sen.

Michal Pružinec v akci.
VÝHERCE Laura Schmidtová

z Prostředního Lánova.

Společenská rubrika



       Klub důchodců
      bývalého státního statku

Před Vánocemi si naši senioři užívali 
krásné období a udělali si i čas na výlet 
na Pražský hrad, který byl otevřen 
lidem České republiky a dokonce 
seniorům 70+ zadarmo. Paní Capouš-
ková ihned reagovala na nabídku, 
zajistila a zorganizovala výlet do 
Prahy. Na prohlídku hradu měla 
sjednané dva průvodce. Celá naše 
výprava se rozdělila na dvě skupiny. 
Prošli jsme Starý královský palác, 
Pražský hrad, basiliku sv. Jiří, Zlatou 
uličku, katedrálu sv. Víta, Rožmberský 
palác, a to za velice pěkného a odbor-
ného výkladu. Mnoho poznatků nás 
překvapilo, ale hodně jsme již znali
ze školy nebo knih a časopisů.
Po prohlídce jsme se ještě podívali
po stáncích s vánočním zbožím. Ještě 
že pro nás pan řidič přijel co nejblíže
a my utrmáceni nastoupili a spokojení 

jsme se vydali na zpáteční cestu. Výlet 
byl nádherný.

Druhý klub seniorů si připravil na
2. prosince posezení s Mikulášem.
Z našeho klubu pozval p. Capouškovou 
a p. Zaplatílkovou. Vyprávění a vzpo-
mínání nemělo konce. Najednou, kde 
se vzal, tu se vzal, zjevil se Mikuláš
s plným košíkem dobrot a drobných 
dárků. S každým si popovídal, popřál 
hezké svátky a spokojeně se rozloučil
s příslibem, že za rok přijde zase. 
Posezení s kávičkou, zákuskem, 
vínkem a dobrou náladou se nachýlilo 
ke konci a tak paní Hájková všem 
popřála do nového roku 2023 hodně 
zdravíčka, štěstíčka a přání na šťastná 
shledání.

Náš Klub státního statku si připravil 
slavnostní rozloučení s rokem 2022 na 
pátek 9. prosince. Paní Capoušková 
pozvala i pan starostku a místostarost-
ku, aby poděkovala za celoroční spolu-

práci, vstřícnost při konání akcí
a finanční pomoc klubu. Dále uvítala 
paní Hájkovou z druhého klubu, pana 
Tošovského z Podhůří, který nám 
přispívá na dopravu, a členy klubu 
důchodců v Černém Dole, se kterými 
již roky spolupracujeme. Na schůzku 
nám přišly zlepšit náladu děti ze ZŠ
s pásmem básní a písní s vánoční
a čertovskou tematikou. Pro všechny 
měly přáníčko a malý dáreček. V prů-
běhu schůzky nám hrála skupina 
Davida Rojta pro poslech i taneček. 
Krásné posezení nemělo konce. Při 
loučení nás senioři z Černého Dolu 
pozvali na jejich vánoční setkání.

To se uskutečnilo hned v pondělí 12. 
prosince v místní restauraci Pošta. Po 
uvítání také paní starostka poděkovala 
členům za spolupráci a s poděkováním 
vystoupil i člen místních hasičů. 
Radostnou náladu udělaly děti ze ZŠ 
svým vystoupením. Vánoční posezení 
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pokračovalo vyprávěním a čtením, jak 
se slavily Vánoce dříve. S přáním 
krásných svátků a šťastného nového 
roku jsme se se členy klubu v Černém 
Dole rozloučili.

 Poslední akcí byl vánoční koncert
v Úpici. Prostředí divadla na nás 
dýchlo vánoční atmosférou a výzdo-
bou,  mnoha př í tomnými l idmi
a Městskou hudbou Úpice se sólisty
a zpěváky. My jsme poslouchali, občas 
si zazpívali a nasávali krásný pocit 
Vánoc.

 Tak jsme se rozloučili s rokem 2022 
a nyní se již připravujeme na setkávání 
v roce 2023. První akcí by mělo být 
divadlo již dvakrát odložené, Sex noci 
svatojánské, v Úpici 7. února.
Přejeme si, aby akcí pro nás seniory 
bylo co nejvíce, abychom se mohli 
setkávat, radovat a užívat výletů
a kulturních prožitků.

  Zapsala Dagmar Zaplatílková

  Klub důchodců před
  Vánoci a na počátku
  roku 2023

Závěr roku 2022 se nesl nejen v duchu 
předvánočního shonu, ale i v duchu 
různých oslav a setkání. V listopadu 
jsme navštívili vánoční trhy na Sych-
rově. Ačkoli nám počasí moc nepřálo, 
celý den drobně mrholilo, vánoční 
atmosféra na nás dýchala ze všech 
koutů. Prohlédli jsme si výrobky 
českých řemeslníků a farmářů, mnozí
z nás si domů vezli nějakou drobnost. 
Pochutnali jsme si na klobáskách, 
grilovaném mase i koláčcích. Nechy-
běl ani grog, svařák, či teplá medovina. 
Někteří z nás navštívili zámek Sych-
rov, který překvapil krásnou vánoční 
výzdobou. 
 V prosinci nás pozvali žáci a učitelé 
ZŠ na vánoční besídku. Děti nás 
potěšily tancem, hudbou, zpěvem
a scénkami. Nechybělo ani rojení 
malých čertíků. Máme u nás v Lánově 
velmi šikovné děti.
 I my v klubu důchodců jsme jednu 
naši schůzku proměnili v mikulášskou 
nadílku s opravdickým Mikulášem. 
Napekli jsme cukroví, koupili chle-
bíčky a zákusek, a náladu si vylepšili 
vaječným likérem a griotkou. Navští-
vila nás paní starostka Eliška Rojtová
a pozvání také přijaly p. Capoušková
a p. Zaplatílková z KD statku. Pěkně 
jsme si popovídali a sdělili si zážitky
z různých akcí obou klubů. Po mi-
kulášské jsme navštívili naši nejstarší 
členku p. Miluši Černou, přinesli jí 
občerstvení, cukroví a popřáli hezké 

Vánoce a hodně zdraví v novém roce. 
Doufáme, že na jaře se za námi opět do 
klubu vypraví.
  Před Vánoci jsme se sešli v hojném 
počtu v Bílém Hořci na společném 
obědě. Škoda že takovou účast nemá-
me na našich schůzkách, které se 
konají vždy každých 14 dnů v pátek.
   Chtěla bych touto cestou popřát všem 
členům KD, ale i našim příznivcům, 
mnoho štěstí a zdraví v novém roce 
2023. Ať je lepší než minulé roky.
  Nový rok v klubu jsme přivítali 
příchodem tří králů. A teď už můžeme 
plánovat nějaký ten výlet či posezení
v hospůdce. Těšíme se na jaro a slu-
níčko.

          Za KD Jaromíra Půlpánová

 Mateřská škola Lánov
 Ač se dlouho zdálo, že zima 
sníh nepřinese, na námi sjednaný 
termín lyžařského kurzu (23. - 27. 1.
a 30. 1. - 3. 2.) se příroda přeci jen 
umoudřila a potřebnou sněhovou 
pokrývku nadělila. Lyžařský kurz byl 
absolvován dle zvyklostí a dlouholeté 
vynikající spolupráce opět v Dolním 
Dvoře pod vedením Ski-Baron. Vlídní 
instruktoři naprosté nováčky naučili
a pokročilejší jezdce zdokonalili v do-
vednostech lyžování. Děti ze tříd Sovy, 
Včely a Berušky si kurz i díky krás-
nému počasí náramně užívaly.

V předvánočním čase naše MŠ navští-
vila výrobní dílnu svíčkárny Rodas
v Lánově. Děti měly možnost ozdobit 
si svíčku podle své fantazie, vyrobit si 
glycerínové mýdlo a naplnit sáček 
voňavou koupelovou solí. Navíc se 

dozvěděly nové informace o tradiční 
výrobě a zdobení svíček. 

Protože svíčkárna ukončila provoz, 
rozhodla se nám věnovat vybavení. 
Rádi bychom touto cestou poděkovali 
provozovatelům za sponzorský dar ve 
formě nábytku, kuchyňské linky, 
regálů a mnoho dalšího do všech našich 
mateřských školek.

V MŠ v Horním Lánově si užíváme 
zimních radovánek - bobujeme za 
školkou a výletujeme po okolí. Rádi 
navštěvujeme náměstí v Dolním Dvoře 
a posloucháme ladné melodie zvonko-
hry.
            MŠ Lánov

  Logická olympiáda –
  krajské kolo
V pátek 4. listopadu se uskutečnilo 
krajské kolo 15. ročníku Logické 
olympiády pořádané Mensou ČR, 
jejímiž dlouholetými partnery jsou 
Nadace manželů Kellnerových a škola 
Open Gate v Babicích u Říčan.

Naši základní školu reprezentoval
v „Kategorii B“ Tadeáš Zeman, který 
se stal krajským semifinalistou z 1740 
řešitelů v tomto kraji, neboť do 
krajského kola mohlo postoupit jen 
prvních 60 úspěšných řešitelů a tím se 
Tadeáš stal.

Krajské kolo se konalo na Fakultě 
informatiky a managementu Univer-
zity Hradec Králové a mělo dvě části 
(písemnou a online verzi). Řešily se 
různé zábavné logické úlohy z různých 
oblastí.

I když na postup do celostátního kola to 
nebylo, patří Tadeášovi krásné 40.  
místo v krajském kole. Moc mu 
gratulujeme.
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VÝHERCE Nikolka Máslová (vlevo)
z Dolního Lánova (se sestrou Lucií).

VÝHERCE Elenka Martinová
z Prostředního Lánova.

Tobík a Nelinka Blažkovi
z Prostředního Lánova.

Maruška Češková, vnučka Milady
a Jiřího Tryznových z Prostředního Lánova.

Natálie Tomíčková z Dolního Lánova.

Děti z Dětského domova
v Dolním Lánově.

Ve svíčkárně Rodas.

Mia Tichá
z Horního Lánova.

Matěj Pour
z Prostředního Lánova.

Vilemek Vraštil
z Prostředního Lánova.

Lucinka Janků
z Dolního Lánova.

ZŠ A MŠ LÁNOV



       Klub důchodců
      bývalého státního statku

Před Vánocemi si naši senioři užívali 
krásné období a udělali si i čas na výlet 
na Pražský hrad, který byl otevřen 
lidem České republiky a dokonce 
seniorům 70+ zadarmo. Paní Capouš-
ková ihned reagovala na nabídku, 
zajistila a zorganizovala výlet do 
Prahy. Na prohlídku hradu měla 
sjednané dva průvodce. Celá naše 
výprava se rozdělila na dvě skupiny. 
Prošli jsme Starý královský palác, 
Pražský hrad, basiliku sv. Jiří, Zlatou 
uličku, katedrálu sv. Víta, Rožmberský 
palác, a to za velice pěkného a odbor-
ného výkladu. Mnoho poznatků nás 
překvapilo, ale hodně jsme již znali
ze školy nebo knih a časopisů.
Po prohlídce jsme se ještě podívali
po stáncích s vánočním zbožím. Ještě 
že pro nás pan řidič přijel co nejblíže
a my utrmáceni nastoupili a spokojení 

jsme se vydali na zpáteční cestu. Výlet 
byl nádherný.

Druhý klub seniorů si připravil na
2. prosince posezení s Mikulášem.
Z našeho klubu pozval p. Capouškovou 
a p. Zaplatílkovou. Vyprávění a vzpo-
mínání nemělo konce. Najednou, kde 
se vzal, tu se vzal, zjevil se Mikuláš
s plným košíkem dobrot a drobných 
dárků. S každým si popovídal, popřál 
hezké svátky a spokojeně se rozloučil
s příslibem, že za rok přijde zase. 
Posezení s kávičkou, zákuskem, 
vínkem a dobrou náladou se nachýlilo 
ke konci a tak paní Hájková všem 
popřála do nového roku 2023 hodně 
zdravíčka, štěstíčka a přání na šťastná 
shledání.

Náš Klub státního statku si připravil 
slavnostní rozloučení s rokem 2022 na 
pátek 9. prosince. Paní Capoušková 
pozvala i pan starostku a místostarost-
ku, aby poděkovala za celoroční spolu-

práci, vstřícnost při konání akcí
a finanční pomoc klubu. Dále uvítala 
paní Hájkovou z druhého klubu, pana 
Tošovského z Podhůří, který nám 
přispívá na dopravu, a členy klubu 
důchodců v Černém Dole, se kterými 
již roky spolupracujeme. Na schůzku 
nám přišly zlepšit náladu děti ze ZŠ
s pásmem básní a písní s vánoční
a čertovskou tematikou. Pro všechny 
měly přáníčko a malý dáreček. V prů-
běhu schůzky nám hrála skupina 
Davida Rojta pro poslech i taneček. 
Krásné posezení nemělo konce. Při 
loučení nás senioři z Černého Dolu 
pozvali na jejich vánoční setkání.

To se uskutečnilo hned v pondělí 12. 
prosince v místní restauraci Pošta. Po 
uvítání také paní starostka poděkovala 
členům za spolupráci a s poděkováním 
vystoupil i člen místních hasičů. 
Radostnou náladu udělaly děti ze ZŠ 
svým vystoupením. Vánoční posezení 
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pokračovalo vyprávěním a čtením, jak 
se slavily Vánoce dříve. S přáním 
krásných svátků a šťastného nového 
roku jsme se se členy klubu v Černém 
Dole rozloučili.

 Poslední akcí byl vánoční koncert
v Úpici. Prostředí divadla na nás 
dýchlo vánoční atmosférou a výzdo-
bou,  mnoha př í tomnými l idmi
a Městskou hudbou Úpice se sólisty
a zpěváky. My jsme poslouchali, občas 
si zazpívali a nasávali krásný pocit 
Vánoc.

 Tak jsme se rozloučili s rokem 2022 
a nyní se již připravujeme na setkávání 
v roce 2023. První akcí by mělo být 
divadlo již dvakrát odložené, Sex noci 
svatojánské, v Úpici 7. února.
Přejeme si, aby akcí pro nás seniory 
bylo co nejvíce, abychom se mohli 
setkávat, radovat a užívat výletů
a kulturních prožitků.

  Zapsala Dagmar Zaplatílková

  Klub důchodců před
  Vánoci a na počátku
  roku 2023

Závěr roku 2022 se nesl nejen v duchu 
předvánočního shonu, ale i v duchu 
různých oslav a setkání. V listopadu 
jsme navštívili vánoční trhy na Sych-
rově. Ačkoli nám počasí moc nepřálo, 
celý den drobně mrholilo, vánoční 
atmosféra na nás dýchala ze všech 
koutů. Prohlédli jsme si výrobky 
českých řemeslníků a farmářů, mnozí
z nás si domů vezli nějakou drobnost. 
Pochutnali jsme si na klobáskách, 
grilovaném mase i koláčcích. Nechy-
běl ani grog, svařák, či teplá medovina. 
Někteří z nás navštívili zámek Sych-
rov, který překvapil krásnou vánoční 
výzdobou. 
 V prosinci nás pozvali žáci a učitelé 
ZŠ na vánoční besídku. Děti nás 
potěšily tancem, hudbou, zpěvem
a scénkami. Nechybělo ani rojení 
malých čertíků. Máme u nás v Lánově 
velmi šikovné děti.
 I my v klubu důchodců jsme jednu 
naši schůzku proměnili v mikulášskou 
nadílku s opravdickým Mikulášem. 
Napekli jsme cukroví, koupili chle-
bíčky a zákusek, a náladu si vylepšili 
vaječným likérem a griotkou. Navští-
vila nás paní starostka Eliška Rojtová
a pozvání také přijaly p. Capoušková
a p. Zaplatílková z KD statku. Pěkně 
jsme si popovídali a sdělili si zážitky
z různých akcí obou klubů. Po mi-
kulášské jsme navštívili naši nejstarší 
členku p. Miluši Černou, přinesli jí 
občerstvení, cukroví a popřáli hezké 

Vánoce a hodně zdraví v novém roce. 
Doufáme, že na jaře se za námi opět do 
klubu vypraví.
  Před Vánoci jsme se sešli v hojném 
počtu v Bílém Hořci na společném 
obědě. Škoda že takovou účast nemá-
me na našich schůzkách, které se 
konají vždy každých 14 dnů v pátek.
   Chtěla bych touto cestou popřát všem 
členům KD, ale i našim příznivcům, 
mnoho štěstí a zdraví v novém roce 
2023. Ať je lepší než minulé roky.
  Nový rok v klubu jsme přivítali 
příchodem tří králů. A teď už můžeme 
plánovat nějaký ten výlet či posezení
v hospůdce. Těšíme se na jaro a slu-
níčko.

          Za KD Jaromíra Půlpánová

 Mateřská škola Lánov
 Ač se dlouho zdálo, že zima 
sníh nepřinese, na námi sjednaný 
termín lyžařského kurzu (23. - 27. 1.
a 30. 1. - 3. 2.) se příroda přeci jen 
umoudřila a potřebnou sněhovou 
pokrývku nadělila. Lyžařský kurz byl 
absolvován dle zvyklostí a dlouholeté 
vynikající spolupráce opět v Dolním 
Dvoře pod vedením Ski-Baron. Vlídní 
instruktoři naprosté nováčky naučili
a pokročilejší jezdce zdokonalili v do-
vednostech lyžování. Děti ze tříd Sovy, 
Včely a Berušky si kurz i díky krás-
nému počasí náramně užívaly.

V předvánočním čase naše MŠ navští-
vila výrobní dílnu svíčkárny Rodas
v Lánově. Děti měly možnost ozdobit 
si svíčku podle své fantazie, vyrobit si 
glycerínové mýdlo a naplnit sáček 
voňavou koupelovou solí. Navíc se 

dozvěděly nové informace o tradiční 
výrobě a zdobení svíček. 

Protože svíčkárna ukončila provoz, 
rozhodla se nám věnovat vybavení. 
Rádi bychom touto cestou poděkovali 
provozovatelům za sponzorský dar ve 
formě nábytku, kuchyňské linky, 
regálů a mnoho dalšího do všech našich 
mateřských školek.

V MŠ v Horním Lánově si užíváme 
zimních radovánek - bobujeme za 
školkou a výletujeme po okolí. Rádi 
navštěvujeme náměstí v Dolním Dvoře 
a posloucháme ladné melodie zvonko-
hry.
            MŠ Lánov

  Logická olympiáda –
  krajské kolo
V pátek 4. listopadu se uskutečnilo 
krajské kolo 15. ročníku Logické 
olympiády pořádané Mensou ČR, 
jejímiž dlouholetými partnery jsou 
Nadace manželů Kellnerových a škola 
Open Gate v Babicích u Říčan.

Naši základní školu reprezentoval
v „Kategorii B“ Tadeáš Zeman, který 
se stal krajským semifinalistou z 1740 
řešitelů v tomto kraji, neboť do 
krajského kola mohlo postoupit jen 
prvních 60 úspěšných řešitelů a tím se 
Tadeáš stal.

Krajské kolo se konalo na Fakultě 
informatiky a managementu Univer-
zity Hradec Králové a mělo dvě části 
(písemnou a online verzi). Řešily se 
různé zábavné logické úlohy z různých 
oblastí.

I když na postup do celostátního kola to 
nebylo, patří Tadeášovi krásné 40.  
místo v krajském kole. Moc mu 
gratulujeme.

9

VÝHERCE Nikolka Máslová (vlevo)
z Dolního Lánova (se sestrou Lucií).

VÝHERCE Elenka Martinová
z Prostředního Lánova.

Tobík a Nelinka Blažkovi
z Prostředního Lánova.

Maruška Češková, vnučka Milady
a Jiřího Tryznových z Prostředního Lánova.

Natálie Tomíčková z Dolního Lánova.

Děti z Dětského domova
v Dolním Lánově.

Ve svíčkárně Rodas.

Mia Tichá
z Horního Lánova.

Matěj Pour
z Prostředního Lánova.

Vilemek Vraštil
z Prostředního Lánova.

Lucinka Janků
z Dolního Lánova.

ZŠ A MŠ LÁNOV
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Celé dopoledne jsme strávili v přátel-
ském duchu. Nasbírali jsme spoustu 
zajímavých zkušeností a inspirací pro 
další logické soutěže.

       Soňa Matyášová

  Podzimní přehazovaná
  Během listopadu jsme si 
zahráli dva turnaje v přehazované. 
Jedno pondělní odpoledne hráli šesťáci 
a sedmáci ve smíšených týmech, další 
týden si zahráli starší. Prvního turnaje 
se zúčastnily 4 týmy, hráli jsme systé-
mem každý s každým a dvě kola. Dvě 
nejúspěšnější družstva si zahrála 
finále. Vítězem turnaje se stal tým ve 
složení J.  Vališka,  M. Vališka,
M. Šmatár, P. Poláková, J. Davidová, 
M. Pour a M. Jandík.

Další pondělí hrály starší děti, rovněž 
byly 4 týmy, takže hrací systém byl 
stejný. Starší jsou lenivější, a proto si 
doplnili svoje družstva žáky 6. nebo 7. 
tříd, a tak se vítězná sestava částečně 
podobala sestavě z minulého týdne. 
Vyhrál tým ve složení M. Vališka,
M. Šmatár, M. Pour, F. Daňhel,
V. Žďárský a F. Hejral.

Nejdůležitější ale bylo, že si všichni 
dobře zahráli a odpoledne si užili.

      Olga Čermáková

  Florbalový turnaj
  v Hostinném
Také v tomto školním roce se naši žáci 
zúčastnili florbalového turnaje pod 
názvem ČEPS Cup. V pátek 25. listo-
padu 2022 proběhlo v Městské spor-
tovní hale v Hostinném okresní kolo 
tohoto florbalového turnaje, který je 

určen pro žáky prvního stupně základ-
ních škol. V loňském roce se našemu 
týmu podaři lo postoupit  až do 
krajského kola, takže i letos měl náš 
tým velké ambice, i když je opustila 
spousta opor. Náš tým byl z poloviny 
obměněn a dostali příležitost další 
hráči. Měli tedy možnost se ukázat
a prosadit. Rozhodně se v konkurenci 
dalších škol neztratili, i když tolik 
herních zkušeností někteří nemají
a v některých zápasech bylo chyb 
poměrně dost. Ale svým nasazením
a bojovností ukázali, že hrát a bojovat 
chtějí. Jejich nasazení nakonec bylo 
odměněno tím, že obsadili první místo, 
a tak si zajistili účast v krajském kole. 
Věřím, že to je pro všechny velká 
motivace k tomu, aby na sobě pracovali 
i nadále a byli z florbalu stále nadšeni 
jako doposud. I když je trénink občas 
náročný, nebo trénují něco, co je 
nebaví, svůj smysl to má a je to důležité 
pro to, aby uspěli.

Všem zúčastněným velice děkuji za 
předvedené výkony a reprezentaci naší 
školy. Jdeme trénovat dál, abychom
v příštích zápasech neudělali žádnou 
ostudu a udělali ještě méně chyb. 
Věřím, že pokud kluci budou chtít
a budou opravdu poctivě trénovat, 
rozhodně žádnou ostudu v krajském 
finále neudělají. Tak pojďme do toho.

       Libor Spurný

  Kurz první pomoci
     Ve dnech 22. a 23. listopadu 
absolvovali žáci devátých tříd a žáci
7. A  kurz  první  pomoci.

Vše probíhalo pod vedením lektorky 
Ing. Hany Soudkové. Žáci se dozvěděli 
a vyzkoušeli si, jak mohou poskytnout 
první pomoc člověku v bezvědomí. 
Měli možnost si vyzkoušet nepřímou 
srdeční masáž na připravených figurí-
nách. Děti byly spokojené a celý 
program si užily.

Zkušenosti získané na tomto projekto-
vém dnu se budou dětem do života 
hodit.

  Lorencová, Matyášová, Černá

  Okresní přebor
  škol v šachu 
Po školním kole v šachu na naší škole 
jsme se v úterý 29. 11. 2022 zúčastnili 
okresního přeboru škol v šachu
v Hostinném. Náš tým se skládal
z těchto žáků: František Javor, Jan 
Daňhel, Jakub Cerman, Vojtěch 
Žďárský a Tadeáš Zeman. Okresního 
kola se zúčastnilo 6 týmů z různých 
škol. 

Kluci zaslouží obrovskou pochvalu. 
Skončili na krásném 3. místě. Děkuji 
nejen za krásné umístění, ale i za 
chování, vzájemnou podporu a skupi-
novou spolupráci. Odjížděli jsme
s příjemnými pocity a už teď se těšíme 
na další šachové soutěže.

       Soňa Matyášová

  Vánoční fotbalový
  turnaj
Ve čtvrtek 1. 12. se vybraní žáci 
čtvrtých tříd zúčastnili halového fotba-
lového turnaje. Mezi školami z okolí 
(vrchlabské školy, Studenec, Kunčice) 
obsadili druhou příčku. Všem zúčast-
něným patří velká gratulace. Na jaře 
tyto kluky, kterým budou posilou
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i chlapci z pátých tříd, čeká McDonald 
Cup, a tak doufám, že se nám bude
dařit stejně, ne-li lépe. 
         Tomáš Korbelář

  Adventní vystoupení

     Ve středu 30. listopadu pro-
běhlo na naší škole adventní vystoupe-
ní, na které se mohli přijít podívat 
všichni senioři z Lánova.

Čísla vystoupení byla různorodá. 
Diváci měli možnost vidět vystoupení 
dětí z různých kroužků, které na škole 
navštěvují, ale také vystupovaly děti, 
které navštěvují Základní uměleckou 
školu ve Vrchlabí a v Hostinném. 
Představily se děti z kroužku gym-
nastiky, čtení nás baví, netradiční 
zpěvohrátky, flétničky a klavíru. 
Vystoupení se dětem povedlo a diváci 
byli spokojeni.

Děkuji všem zúčastněným a kolegům, 
kteří se podíleli na organizaci a pří-
pravě jednotlivých čísel.

                          Mgr. Adéla Lorencová

  Den vánočních svetrů
  V pondělí 19. 12. si žáci
a učitelé zpestřili čekání na Vánoce 
dnem zaměřeným na vánoční svetry, 
trika, ponožky, čelenky. Byli opravdu 
kreativní.

 Posuďte sami!
        Tomáš Korbelář

  Turnaj ve stolním
  fotbálku na ZŠ Lánov
Během celého prosince se 14 dvojic 
žáků z 2. stupně utkalo o velkých 
přestávkách ve stolním fotbálku o po-
hár ředitelky školy. Žáci si kromě 
srandy ze hry odnesli také zkušenosti

z organizace soutěže, protože si 
soudcovali utkání sami. Na první 
příčku nakonec dosáhla dvojice z 6. A 
Jiří Šedivý a Petr Brádler, která 
porazila v posledním zápase Tadeáše 
Zemana a Josefa Brádlera (oba 9. A) 
13:4.  Odnesli si putovní pohár a budou 
vyzyvateli v dalším ročníku, který 
startuje 6. února!
        Tomáš Korbelář

  Olympiáda dětí a
  mládeže – hokej
 Ve středu 25. 1. 2023 jsme s kroužkem 
florbalu vyrazili na zimní stadion ve 
Vrchlabí na jeden ze zápasů Olympi-
ády dětí a mládeže. Proti sobě se posta-
vily výběry Královéhradeckého a Par-
dubického kraje. Zápas byl sice chudší 
na vstřelené branky a oba týmy se 
rozešly smírně 1:1, zápas měl náboj, 
napětí, brankáři předváděli vynikající 
zákroky, nechyběly pohledné akce
a tvrdé souboje. Prostě utkání mělo 
opravdu skoro vše, co má mít, jen ty 
vstřelené branky... Věřím, že jsme si
to jinak všichni užili a strávili tak 
příjemné odpoledne se sportovním 
programem.
       Libor Spurný

     Krajské finále
  ve florbalu
V pátek 20. ledna 2023 proběhlo ve 
sportovní hale v Předměřicích nad 
Labem krajské finále florbalového 
turnaje pod názvem ČEPS Cup. 
Turnaje se zúčastnilo deset týmů, které 
postoupily z okresních kol, takže 
úroveň byla již mnohem vyšší. Náš tým 
nakonec skončil celkově na sedmém 
místě, když jeho cesta přes skupinovou 
fázi skončila ve čtvrtfinále. Bohužel, 

náš tým se nedokázal vyvarovat chyb 
před vlastní bránou a také nás trápila 
opravdu nízká produktivita. Každo-
pádně jsme bojovali vždy až do konce
i za nepříznivého výsledku a čtvrtfiná-
lový zápas ukázal, že kluci mají velkou 
sílu a umí ze sebe dostat opravdu 
maximum. Věřím, že získali obrov-
skou zkušenost, která pro ně bude 
motivací do dalšího tréninku.

Chci tímto poděkovat všem chlapcům, 
kteří se zúčastnili jak okresního kola, 
tak i krajského finále, za vynikající 
reprezentaci naší školy a přeji jim 
spoustu dalších sportovních úspěchů.

Náš tým: brankář – Antonín Žďárský, 
hráči – František Brejša, Jiří Matyáš, 
Jonatan Světlík, František Javor, 
Denys Juryk, Jakub Vališka a Michal 
Kaňkovský.

       Libor Spurný

  6. B a 5. B
  v Olympijském domě
Dne 24. 1. jsme vyrazili společně s 6. B 
a 5. B na výlet do Špindlerova Mlýna. 
Nemohli jsme si snad ani přát lepší 
počasí, měli jsme blankytně modrou 
oblohu s výhledy na zasněžené 
vrcholky Krkonoš. V rámci probíhající 
Olympiády dětí a mládeže 2023, kterou 
hostí Královéhradecký kraj, jsme 
navštívili Olympijský dům. V ten se 
proměnil hotel Volareza v Bedřichově. 
S žáky jsme si v Olympijském domě 
vyzkoušeli různé zábavné sportovní 
aktivity např. laserovou biatlonovou 
střelnici, mini hokej, virtuální jízdu na 
lyžích, handbike-kolo, mini stolní tenis 
aj. Český olympijský výbor měl 
prostory krásně vyzdobené. Nechyběla 
výstava všech dětských olympiád, 
které se v ČR už konaly, kino s živým 
přenosem ze závodů, kvíz o olympis-
mu, obchůdek s oblečením a mnoho 
cen. 
    V druhé části výletu jsme se přesu-
nuli ven, kde se děti dosyta vyblbly ve 
sněhu. Užili jsme si sluníčka, čerstvého 



10

Celé dopoledne jsme strávili v přátel-
ském duchu. Nasbírali jsme spoustu 
zajímavých zkušeností a inspirací pro 
další logické soutěže.

       Soňa Matyášová

  Podzimní přehazovaná
  Během listopadu jsme si 
zahráli dva turnaje v přehazované. 
Jedno pondělní odpoledne hráli šesťáci 
a sedmáci ve smíšených týmech, další 
týden si zahráli starší. Prvního turnaje 
se zúčastnily 4 týmy, hráli jsme systé-
mem každý s každým a dvě kola. Dvě 
nejúspěšnější družstva si zahrála 
finále. Vítězem turnaje se stal tým ve 
složení J.  Vališka,  M. Vališka,
M. Šmatár, P. Poláková, J. Davidová, 
M. Pour a M. Jandík.

Další pondělí hrály starší děti, rovněž 
byly 4 týmy, takže hrací systém byl 
stejný. Starší jsou lenivější, a proto si 
doplnili svoje družstva žáky 6. nebo 7. 
tříd, a tak se vítězná sestava částečně 
podobala sestavě z minulého týdne. 
Vyhrál tým ve složení M. Vališka,
M. Šmatár, M. Pour, F. Daňhel,
V. Žďárský a F. Hejral.

Nejdůležitější ale bylo, že si všichni 
dobře zahráli a odpoledne si užili.

      Olga Čermáková

  Florbalový turnaj
  v Hostinném
Také v tomto školním roce se naši žáci 
zúčastnili florbalového turnaje pod 
názvem ČEPS Cup. V pátek 25. listo-
padu 2022 proběhlo v Městské spor-
tovní hale v Hostinném okresní kolo 
tohoto florbalového turnaje, který je 

určen pro žáky prvního stupně základ-
ních škol. V loňském roce se našemu 
týmu podaři lo postoupit  až do 
krajského kola, takže i letos měl náš 
tým velké ambice, i když je opustila 
spousta opor. Náš tým byl z poloviny 
obměněn a dostali příležitost další 
hráči. Měli tedy možnost se ukázat
a prosadit. Rozhodně se v konkurenci 
dalších škol neztratili, i když tolik 
herních zkušeností někteří nemají
a v některých zápasech bylo chyb 
poměrně dost. Ale svým nasazením
a bojovností ukázali, že hrát a bojovat 
chtějí. Jejich nasazení nakonec bylo 
odměněno tím, že obsadili první místo, 
a tak si zajistili účast v krajském kole. 
Věřím, že to je pro všechny velká 
motivace k tomu, aby na sobě pracovali 
i nadále a byli z florbalu stále nadšeni 
jako doposud. I když je trénink občas 
náročný, nebo trénují něco, co je 
nebaví, svůj smysl to má a je to důležité 
pro to, aby uspěli.

Všem zúčastněným velice děkuji za 
předvedené výkony a reprezentaci naší 
školy. Jdeme trénovat dál, abychom
v příštích zápasech neudělali žádnou 
ostudu a udělali ještě méně chyb. 
Věřím, že pokud kluci budou chtít
a budou opravdu poctivě trénovat, 
rozhodně žádnou ostudu v krajském 
finále neudělají. Tak pojďme do toho.

       Libor Spurný

  Kurz první pomoci
     Ve dnech 22. a 23. listopadu 
absolvovali žáci devátých tříd a žáci
7. A  kurz  první  pomoci.

Vše probíhalo pod vedením lektorky 
Ing. Hany Soudkové. Žáci se dozvěděli 
a vyzkoušeli si, jak mohou poskytnout 
první pomoc člověku v bezvědomí. 
Měli možnost si vyzkoušet nepřímou 
srdeční masáž na připravených figurí-
nách. Děti byly spokojené a celý 
program si užily.

Zkušenosti získané na tomto projekto-
vém dnu se budou dětem do života 
hodit.

  Lorencová, Matyášová, Černá

  Okresní přebor
  škol v šachu 
Po školním kole v šachu na naší škole 
jsme se v úterý 29. 11. 2022 zúčastnili 
okresního přeboru škol v šachu
v Hostinném. Náš tým se skládal
z těchto žáků: František Javor, Jan 
Daňhel, Jakub Cerman, Vojtěch 
Žďárský a Tadeáš Zeman. Okresního 
kola se zúčastnilo 6 týmů z různých 
škol. 

Kluci zaslouží obrovskou pochvalu. 
Skončili na krásném 3. místě. Děkuji 
nejen za krásné umístění, ale i za 
chování, vzájemnou podporu a skupi-
novou spolupráci. Odjížděli jsme
s příjemnými pocity a už teď se těšíme 
na další šachové soutěže.

       Soňa Matyášová

  Vánoční fotbalový
  turnaj
Ve čtvrtek 1. 12. se vybraní žáci 
čtvrtých tříd zúčastnili halového fotba-
lového turnaje. Mezi školami z okolí 
(vrchlabské školy, Studenec, Kunčice) 
obsadili druhou příčku. Všem zúčast-
něným patří velká gratulace. Na jaře 
tyto kluky, kterým budou posilou
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i chlapci z pátých tříd, čeká McDonald 
Cup, a tak doufám, že se nám bude
dařit stejně, ne-li lépe. 
         Tomáš Korbelář

  Adventní vystoupení

     Ve středu 30. listopadu pro-
běhlo na naší škole adventní vystoupe-
ní, na které se mohli přijít podívat 
všichni senioři z Lánova.

Čísla vystoupení byla různorodá. 
Diváci měli možnost vidět vystoupení 
dětí z různých kroužků, které na škole 
navštěvují, ale také vystupovaly děti, 
které navštěvují Základní uměleckou 
školu ve Vrchlabí a v Hostinném. 
Představily se děti z kroužku gym-
nastiky, čtení nás baví, netradiční 
zpěvohrátky, flétničky a klavíru. 
Vystoupení se dětem povedlo a diváci 
byli spokojeni.

Děkuji všem zúčastněným a kolegům, 
kteří se podíleli na organizaci a pří-
pravě jednotlivých čísel.

                          Mgr. Adéla Lorencová

  Den vánočních svetrů
  V pondělí 19. 12. si žáci
a učitelé zpestřili čekání na Vánoce 
dnem zaměřeným na vánoční svetry, 
trika, ponožky, čelenky. Byli opravdu 
kreativní.

 Posuďte sami!
        Tomáš Korbelář

  Turnaj ve stolním
  fotbálku na ZŠ Lánov
Během celého prosince se 14 dvojic 
žáků z 2. stupně utkalo o velkých 
přestávkách ve stolním fotbálku o po-
hár ředitelky školy. Žáci si kromě 
srandy ze hry odnesli také zkušenosti

z organizace soutěže, protože si 
soudcovali utkání sami. Na první 
příčku nakonec dosáhla dvojice z 6. A 
Jiří Šedivý a Petr Brádler, která 
porazila v posledním zápase Tadeáše 
Zemana a Josefa Brádlera (oba 9. A) 
13:4.  Odnesli si putovní pohár a budou 
vyzyvateli v dalším ročníku, který 
startuje 6. února!
        Tomáš Korbelář

  Olympiáda dětí a
  mládeže – hokej
 Ve středu 25. 1. 2023 jsme s kroužkem 
florbalu vyrazili na zimní stadion ve 
Vrchlabí na jeden ze zápasů Olympi-
ády dětí a mládeže. Proti sobě se posta-
vily výběry Královéhradeckého a Par-
dubického kraje. Zápas byl sice chudší 
na vstřelené branky a oba týmy se 
rozešly smírně 1:1, zápas měl náboj, 
napětí, brankáři předváděli vynikající 
zákroky, nechyběly pohledné akce
a tvrdé souboje. Prostě utkání mělo 
opravdu skoro vše, co má mít, jen ty 
vstřelené branky... Věřím, že jsme si
to jinak všichni užili a strávili tak 
příjemné odpoledne se sportovním 
programem.
       Libor Spurný

     Krajské finále
  ve florbalu
V pátek 20. ledna 2023 proběhlo ve 
sportovní hale v Předměřicích nad 
Labem krajské finále florbalového 
turnaje pod názvem ČEPS Cup. 
Turnaje se zúčastnilo deset týmů, které 
postoupily z okresních kol, takže 
úroveň byla již mnohem vyšší. Náš tým 
nakonec skončil celkově na sedmém 
místě, když jeho cesta přes skupinovou 
fázi skončila ve čtvrtfinále. Bohužel, 

náš tým se nedokázal vyvarovat chyb 
před vlastní bránou a také nás trápila 
opravdu nízká produktivita. Každo-
pádně jsme bojovali vždy až do konce
i za nepříznivého výsledku a čtvrtfiná-
lový zápas ukázal, že kluci mají velkou 
sílu a umí ze sebe dostat opravdu 
maximum. Věřím, že získali obrov-
skou zkušenost, která pro ně bude 
motivací do dalšího tréninku.

Chci tímto poděkovat všem chlapcům, 
kteří se zúčastnili jak okresního kola, 
tak i krajského finále, za vynikající 
reprezentaci naší školy a přeji jim 
spoustu dalších sportovních úspěchů.

Náš tým: brankář – Antonín Žďárský, 
hráči – František Brejša, Jiří Matyáš, 
Jonatan Světlík, František Javor, 
Denys Juryk, Jakub Vališka a Michal 
Kaňkovský.

       Libor Spurný

  6. B a 5. B
  v Olympijském domě
Dne 24. 1. jsme vyrazili společně s 6. B 
a 5. B na výlet do Špindlerova Mlýna. 
Nemohli jsme si snad ani přát lepší 
počasí, měli jsme blankytně modrou 
oblohu s výhledy na zasněžené 
vrcholky Krkonoš. V rámci probíhající 
Olympiády dětí a mládeže 2023, kterou 
hostí Královéhradecký kraj, jsme 
navštívili Olympijský dům. V ten se 
proměnil hotel Volareza v Bedřichově. 
S žáky jsme si v Olympijském domě 
vyzkoušeli různé zábavné sportovní 
aktivity např. laserovou biatlonovou 
střelnici, mini hokej, virtuální jízdu na 
lyžích, handbike-kolo, mini stolní tenis 
aj. Český olympijský výbor měl 
prostory krásně vyzdobené. Nechyběla 
výstava všech dětských olympiád, 
které se v ČR už konaly, kino s živým 
přenosem ze závodů, kvíz o olympis-
mu, obchůdek s oblečením a mnoho 
cen. 
    V druhé části výletu jsme se přesu-
nuli ven, kde se děti dosyta vyblbly ve 
sněhu. Užili jsme si sluníčka, čerstvého 



12

vzduchu a krátké procházky po okolí. 
Celý výlet probíhal v pokojné atmosfé-
ře. Doufáme, že se dětem líbil stejně 
jako nám ☺ Těšíme se na další dobro-
družství. 
     Kučerová, Tichá, Pávová

   Okresní kolo matema-
  tické olympiády
Ve středu 25. 1. 2023 proběhlo
v Trutnově okresní kolo matematické 
olympiády, kterého se zúčastnili také 
tři naši žáci z 5. A.

S radostí mohu oznámit, že dva z nich 
se stali úspěšnými řešiteli. 

František Javor obsadil 4. místo, Denys 
Juryk 6. místo.

Chci tímto poděkovat našim žákům za 
vynikající reprezentaci školy a přeji 
jim spoustu dalších správně vyřeše-
ných příkladů a výborné umístění
v budoucích soutěžích.

      Karolína Slánská

  Lyžování na Špičce
  Konečně jsme se dočkali! 
Napadlo dostatečné množství sněhu
a my jsme mohli v rámci tělesné 
výchovy chodit na běžky a v minulém 
týdnu se podařilo místnímu lyžař-
skému oddílu upravit sjezdovky na 
Špičce. Neváhali jsme a hned ve 
čtvrtek jsme s vybranými žáky druhého 
stupně v rámci odpolední výuky jeli 
lyžovat. Počasí nám velmi přálo, bylo 
slunečno a příjemné teplo. Doufáme, 
že se ještě podaří tuto zimu takto zdaři-
lou akci zopakovat.

        Tomáš Korbelář

    Zeměpisná olympiáda
     Stalo se již tradicí, že poslední 
lednový týden probíhá na naší škole 
školní kolo zeměpisné olympiády.
V kategorii A soutěžili šesťáci,
v kategorii B soupeřili sedmáci
a v kategorii C své zeměpisné znalosti 
porovnávaly 8. a 9. třídy. 

Nejúspěšnější v kategorii A byli:
V. Lacuška, A. Vencl, J. Daňhel,
J. Materna, S. Richtrová, M. Stránská, 
F. Hejral a J. Seifert.

V kategorii B nejvíce zabodovali:
M. Vich, N. Svrčková, N. Sýsová,
V. Žďárský, T. Máslová, T. Mašková
a A. Rothová.

V kategorii C největšího úspěchu 
dosáhli: R. Vosáhlo, T. Zeman,
E. Vaňková, M. Koldovský, J. Brádler, 
J. Javor, J. Antoš a F. Holubcová.

V okresním kole nás budou v únoru 
reprezentovat J. Daňhel a V. Lacuška, 
M. Vich a V. Žďárský, T. Zeman a E. 
Vaňková.

       O. Čermáková, T. Korbelář
                                            a L. Spurný

  II. ročník ekonomické 
  olympiády
Ekonomická olympiáda pro ZŠ je 
soutěž ve znalostech z ekonomie
a financí, která je určena žákům 8. a 9. 
ročníku základních škol z celé České 
republiky. Této soutěže se zúčastnila
i naše škola.

Školní kolo proběhlo on-line formou
v termínu od 16. do 27. 1. 2023. Test 
byl sestaven z 25 uzavřených otázek
z oblasti finanční gramotnosti a ekono-
mie.

Maximální počet získaných bodů byl 
25. Na základě dosažených bodů
a časového odevzdání testu byli 
nejlepší tito žáci: 

JMÉNO:       BODY
Tadeáš Zeman      18
Sebastian Světlík 17
Ondřej Waishaupt 17
Anežka Holubcová 17

Všem žákům děkujeme za účast v sou-
těži. Je vidět, že i na naší škole vyrůstají 
ekonomové ☺

       Soňa Matyášová

  Finále školního
  šachového turnaje
V pondělí 13. 2. 2023 odpoledne jsme 
se znovu sešli s našimi školními 
příznivci šachové hry. Někteří žáci 
včetně nováčků si zahráli šachy mezi 
sebou a čtyři nejlepší šachisti z listopa-
dového školního turnaje si zahráli 
velké finále (metodou každý s kaž-
dým).

Konečné výsledky školního šachového 
turnaje:

1.  místo:      Vojta Žďárský

2. - 3. místo:    Tadeáš Zeman
    a Fanda Javor

4. místo:     Jan Daňhel

Při závěrečném vyhodnocení ne-
chyběly diplomy, medaile, ani sladké 
odměny. 

Děkujeme všem zúčastněným za 
podnětné a milé odpoledne a všem 
finalistům gratulujeme.

Rádi mezi sebou přivítáme další 
vyznavače šachové hry.

             Mgr. Iveta Boháčová
      Ing. Soňa Matyášová 

  Okresní kolo
  v přehazované
Ve čtvrtek 16. 2. jsme se zúčastnili 
okresního kola v přehazované smíše-
ných družstev pro 4. a 5. třídu.

Celkem se turnaje zúčastnilo 6 týmů
z celého okresu, takže se hrálo systé-
mem každý s každým na dva sety. Naši 
3 zápasy vyhráli, jednou remizovali
(s pozdějšími vítězi) a jednou těsně 
prohráli s Vrchlabím.

Celkově nám to dalo na těsné třetí 
místo, což je super výsledek.

 A kdo nás reprezentoval? M. Bjelková, 
M. Jandová, F. Javor, F. Brejša,
J. Matyáš, B. Jedličková, A. Macáková 
a D. Juryk. Všichni si zaslouží velkou 
pochvalu za bojovné nasazení a také 
vzorné chování během celého turnaje.

      Olga Čermáková

  Vítejte v Roce
  Harrachů
Ctnost vítězí nad nepřízní - to je motto 
Harrachů, které si v dnešní době rádi 
připomínáme. V letošním roce uplyne 
přesně 400 let, co Arnošt Vojtěch
z Harrachu nastoupil na pražský 
arcibiskupský stolec a Isabela Kateřina 
z Harrachů uzavřela sňatek s Albrech-
tem z Valdštejna. Jako projev pocty 
proto vyhlásil Národní památkový 
ústav rok 2023 Rokem Harrachů.

Historie rodu Harrachů se píše již od 
14. století. Za více než 700 let se do 
dějin českých zemí i Evropy zapsal 
nesmazatelně. Jeho členové vykoná-
vali významné politické i církevní 
funkce, ale i přes důležitá postavení na 
evropské úrovni vždy prosazovali 
zájmy českých zemí. Z mnoha předsta-
vitelů rodu si připomeňme toho pro nás 
nejdůležitějšího.

Kavalír Jan Nepomuk hrabě Harrach 
(1828 – 1909)

Je až neuvěřitelné, v kolika odvětvích, 
dílech a na kolika místech lze najít 
odkaz tohoto významného šlechtice
a politika. Podporoval české zájmy, 
tlumil nenávist mezi Čechy a Němci
a nabádal ke spolupráci. Mluvil a psal 
výborně česky, neostýchal se ukázat 
mezi prostými lidmi, naslouchal jim. 
Měl a dodnes má pověst mecenáše
a pravého kavalíra. 

Hrabě nechal založit Klub českých 
turistů v Jilemnici. Budoval turistické 

cesty a horské boudy. Ne náhodou se 
nejstarší turistická cesta v Krkonoších 
jmenuje Harrachova. Na vrcholu 
Přední Žalý vystavěl roku 1892 stejno-
jmennou kamennou rozhlednu. Spolu-
pracoval s Janem Bucharem a společně 
prosadili také myšlenku na vybudování 
cesty z Jilemnice přes Žalý na Horní 
Mísečky. Cesta zvaná Bucharova byla 
později prodloužena až k prameni 
Labe.

 Na rozkaz hraběte byly do Horní 
Branné dovezeny dva páry lyží, aby 
usnadnily lesním dělníkům pohyb 
zasněženou krajinou. Po jejich vzoru 
pak byly vyrobeny historicky první 
domácí lyže. Jen o tři roky později 
vznikl Český krkonošský spolek Ski
v Jilemnici a začala se psát historie 
lyžování v Krkonoších.

 Jan Nepomuk pokračoval v odkazu 
svého otce a dále rozvíjel železniční 
dopravu, která byla stěžejní pro rozvoj 
celého regionu. Roku 1898 byla díky 
jeho velkému úsilí zahájena výstavba 
lokálky Martinice v Krkonoších – 
Rokytnice nad Jizerou. Půvabná trať 
klikatící se údolím Jizery slouží 
přepravě dodnes, říká se jí Pojizerský 
Pacifik a vy ji můžete denně využít
k cestě po západních Krkonoších.

Sklárna Novosad &Syn v Harrachově 
je nejstarší nepřetržitě fungující sklár-
nou v Evropě. Její  hutě žhnou
již více než 300 let. Právě za hraběte 
Jana Nepomuka prošla nejslavnějším 
obdobím a za své výrobky získala
i řadu světových ocenění.

Odkaz Jana Nepomuka Harracha je 
propsán v ochraně přírody, v aktivi-
tách, kterým se věnujeme, i v projek-
tech, které rozvíjíme.

 Podrobněji na webu: www.krkono
se.eu/vitejte-v-roce-harrachu 

 Dle textů Jana Luštince Alena 
Cejnarová. Krkonoše – svazek měst
a obcí. Destinační společnost pro TO 
Krkonoše.

Pozn. red.: Článek byl redakčně krácen.  

  Rozhovory z hor oteví- 
  rají druhou sezónu
Také jste propadli kouzlu podcastů? 
Doprovází vás na cestách, při dlouhém 
čekání kdekoliv, nebo třeba doma
v kuchyni? Pak vám vřele doporuču-
jeme odebírat i ty naše krkonošské.

Za rozhovory Naše Krkonoše stojí 
Destinační společnost pro turistickou 
oblast Krkonoše: Krkonoše – svazek 
měst a obcí. Průvodkyní je slovenská 
moderátorka Mária Maťková, která
v Krkonoších sice již nějakou dobu 
žije, ale stále se na ně dívá zkoumají-
címa očima a vždy má ty správné 
otázky. Často se podcasty natáčejí
v terénu, na zajímavých místech, proto 
doporučujeme nejen poslech, ale také 
shlédnutí výsledných videí.

Celkem 11 hostů přijalo v roce 2022 
pozvání do podcastu Naše Krkonoše. 
Povídání otevřel tématem Osídlování 
Krkonoš historik Jiří Louda. Marek 
Kulhavý představil řemeslo, které se 
díky své jedinečnosti dostalo na sez-
nam UNESCO – perlařinu. Do maleb-
ných Pasek nad Jizerou se Mária vypra-
vila za Andreou Bariakovou, která jí 
poutavě vyprávěla příběh zapadlých 
vlastenců i krkonošské houslařské 
školy. Michal Skalka je nejen vedou-
cím ekologické výchovy Správy 
KRNAP, ale také skvělým vypravěčem 
– snad nikdo jiný nedokáže pravidla 
chování v národním parku vysvětlit tak 
polopaticky a zábavně. O své lásce
k horám, létání a meteorologii vyprá-
věla Alena Zárybnická. Věděli jste, 
že ve Špindlu našla domov a že již léta 
školí příslušníky horské služby?
O práci v horské službě se dozvíte 
mnohé díky Ludvíku Strejčkovi, 
který jako její člen zasvětil celý svůj 
život pomoci lidem, kteří se ocitli ve 
spárech drsných podmínek Krkonoš.

Na pozadí Sněžka a krásný letní den,
v popředí Radek Drahný a jeho vyprá-
vění o fenoménech Krkonoš, kterým 
jednoduše vysvětluje to hlavní, co by
o krkonošské přírodě měl vědět každý
z nás. To je podcast, který určitě stojí
za to i vidět. O tom, co je to Veselý výlet 
nebo Paměť Krkonoš, povypráví 
Lenka Klimešová  s  manželem 
Pavlem. Jak fungují projekty s udrži-
te lným konceptem a  jak  neží t
na dluh, vysvětlí zakladatelka nezis-
kové organizace DOTEK Hana 
Kulichová. Spojení krásného místa, 
majestátního stromu a volnosti zhoup-
nutí nás umí naplnit čirou radostí.
Tu nám zprostředkovává díky projektu 
Houpačky z hor Lukáš Neklan. 
Radost máme také ze skvělých 
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vzduchu a krátké procházky po okolí. 
Celý výlet probíhal v pokojné atmosfé-
ře. Doufáme, že se dětem líbil stejně 
jako nám ☺ Těšíme se na další dobro-
družství. 
     Kučerová, Tichá, Pávová

   Okresní kolo matema-
  tické olympiády
Ve středu 25. 1. 2023 proběhlo
v Trutnově okresní kolo matematické 
olympiády, kterého se zúčastnili také 
tři naši žáci z 5. A.

S radostí mohu oznámit, že dva z nich 
se stali úspěšnými řešiteli. 

František Javor obsadil 4. místo, Denys 
Juryk 6. místo.

Chci tímto poděkovat našim žákům za 
vynikající reprezentaci školy a přeji 
jim spoustu dalších správně vyřeše-
ných příkladů a výborné umístění
v budoucích soutěžích.

      Karolína Slánská

  Lyžování na Špičce
  Konečně jsme se dočkali! 
Napadlo dostatečné množství sněhu
a my jsme mohli v rámci tělesné 
výchovy chodit na běžky a v minulém 
týdnu se podařilo místnímu lyžař-
skému oddílu upravit sjezdovky na 
Špičce. Neváhali jsme a hned ve 
čtvrtek jsme s vybranými žáky druhého 
stupně v rámci odpolední výuky jeli 
lyžovat. Počasí nám velmi přálo, bylo 
slunečno a příjemné teplo. Doufáme, 
že se ještě podaří tuto zimu takto zdaři-
lou akci zopakovat.

        Tomáš Korbelář

    Zeměpisná olympiáda
     Stalo se již tradicí, že poslední 
lednový týden probíhá na naší škole 
školní kolo zeměpisné olympiády.
V kategorii A soutěžili šesťáci,
v kategorii B soupeřili sedmáci
a v kategorii C své zeměpisné znalosti 
porovnávaly 8. a 9. třídy. 

Nejúspěšnější v kategorii A byli:
V. Lacuška, A. Vencl, J. Daňhel,
J. Materna, S. Richtrová, M. Stránská, 
F. Hejral a J. Seifert.

V kategorii B nejvíce zabodovali:
M. Vich, N. Svrčková, N. Sýsová,
V. Žďárský, T. Máslová, T. Mašková
a A. Rothová.

V kategorii C největšího úspěchu 
dosáhli: R. Vosáhlo, T. Zeman,
E. Vaňková, M. Koldovský, J. Brádler, 
J. Javor, J. Antoš a F. Holubcová.

V okresním kole nás budou v únoru 
reprezentovat J. Daňhel a V. Lacuška, 
M. Vich a V. Žďárský, T. Zeman a E. 
Vaňková.

       O. Čermáková, T. Korbelář
                                            a L. Spurný

  II. ročník ekonomické 
  olympiády
Ekonomická olympiáda pro ZŠ je 
soutěž ve znalostech z ekonomie
a financí, která je určena žákům 8. a 9. 
ročníku základních škol z celé České 
republiky. Této soutěže se zúčastnila
i naše škola.

Školní kolo proběhlo on-line formou
v termínu od 16. do 27. 1. 2023. Test 
byl sestaven z 25 uzavřených otázek
z oblasti finanční gramotnosti a ekono-
mie.

Maximální počet získaných bodů byl 
25. Na základě dosažených bodů
a časového odevzdání testu byli 
nejlepší tito žáci: 

JMÉNO:       BODY
Tadeáš Zeman      18
Sebastian Světlík 17
Ondřej Waishaupt 17
Anežka Holubcová 17

Všem žákům děkujeme za účast v sou-
těži. Je vidět, že i na naší škole vyrůstají 
ekonomové ☺

       Soňa Matyášová

  Finále školního
  šachového turnaje
V pondělí 13. 2. 2023 odpoledne jsme 
se znovu sešli s našimi školními 
příznivci šachové hry. Někteří žáci 
včetně nováčků si zahráli šachy mezi 
sebou a čtyři nejlepší šachisti z listopa-
dového školního turnaje si zahráli 
velké finále (metodou každý s kaž-
dým).

Konečné výsledky školního šachového 
turnaje:

1.  místo:      Vojta Žďárský

2. - 3. místo:    Tadeáš Zeman
    a Fanda Javor

4. místo:     Jan Daňhel

Při závěrečném vyhodnocení ne-
chyběly diplomy, medaile, ani sladké 
odměny. 

Děkujeme všem zúčastněným za 
podnětné a milé odpoledne a všem 
finalistům gratulujeme.

Rádi mezi sebou přivítáme další 
vyznavače šachové hry.

             Mgr. Iveta Boháčová
      Ing. Soňa Matyášová 

  Okresní kolo
  v přehazované
Ve čtvrtek 16. 2. jsme se zúčastnili 
okresního kola v přehazované smíše-
ných družstev pro 4. a 5. třídu.

Celkem se turnaje zúčastnilo 6 týmů
z celého okresu, takže se hrálo systé-
mem každý s každým na dva sety. Naši 
3 zápasy vyhráli, jednou remizovali
(s pozdějšími vítězi) a jednou těsně 
prohráli s Vrchlabím.

Celkově nám to dalo na těsné třetí 
místo, což je super výsledek.

 A kdo nás reprezentoval? M. Bjelková, 
M. Jandová, F. Javor, F. Brejša,
J. Matyáš, B. Jedličková, A. Macáková 
a D. Juryk. Všichni si zaslouží velkou 
pochvalu za bojovné nasazení a také 
vzorné chování během celého turnaje.

      Olga Čermáková

  Vítejte v Roce
  Harrachů
Ctnost vítězí nad nepřízní - to je motto 
Harrachů, které si v dnešní době rádi 
připomínáme. V letošním roce uplyne 
přesně 400 let, co Arnošt Vojtěch
z Harrachu nastoupil na pražský 
arcibiskupský stolec a Isabela Kateřina 
z Harrachů uzavřela sňatek s Albrech-
tem z Valdštejna. Jako projev pocty 
proto vyhlásil Národní památkový 
ústav rok 2023 Rokem Harrachů.

Historie rodu Harrachů se píše již od 
14. století. Za více než 700 let se do 
dějin českých zemí i Evropy zapsal 
nesmazatelně. Jeho členové vykoná-
vali významné politické i církevní 
funkce, ale i přes důležitá postavení na 
evropské úrovni vždy prosazovali 
zájmy českých zemí. Z mnoha předsta-
vitelů rodu si připomeňme toho pro nás 
nejdůležitějšího.

Kavalír Jan Nepomuk hrabě Harrach 
(1828 – 1909)

Je až neuvěřitelné, v kolika odvětvích, 
dílech a na kolika místech lze najít 
odkaz tohoto významného šlechtice
a politika. Podporoval české zájmy, 
tlumil nenávist mezi Čechy a Němci
a nabádal ke spolupráci. Mluvil a psal 
výborně česky, neostýchal se ukázat 
mezi prostými lidmi, naslouchal jim. 
Měl a dodnes má pověst mecenáše
a pravého kavalíra. 

Hrabě nechal založit Klub českých 
turistů v Jilemnici. Budoval turistické 

cesty a horské boudy. Ne náhodou se 
nejstarší turistická cesta v Krkonoších 
jmenuje Harrachova. Na vrcholu 
Přední Žalý vystavěl roku 1892 stejno-
jmennou kamennou rozhlednu. Spolu-
pracoval s Janem Bucharem a společně 
prosadili také myšlenku na vybudování 
cesty z Jilemnice přes Žalý na Horní 
Mísečky. Cesta zvaná Bucharova byla 
později prodloužena až k prameni 
Labe.

 Na rozkaz hraběte byly do Horní 
Branné dovezeny dva páry lyží, aby 
usnadnily lesním dělníkům pohyb 
zasněženou krajinou. Po jejich vzoru 
pak byly vyrobeny historicky první 
domácí lyže. Jen o tři roky později 
vznikl Český krkonošský spolek Ski
v Jilemnici a začala se psát historie 
lyžování v Krkonoších.

 Jan Nepomuk pokračoval v odkazu 
svého otce a dále rozvíjel železniční 
dopravu, která byla stěžejní pro rozvoj 
celého regionu. Roku 1898 byla díky 
jeho velkému úsilí zahájena výstavba 
lokálky Martinice v Krkonoších – 
Rokytnice nad Jizerou. Půvabná trať 
klikatící se údolím Jizery slouží 
přepravě dodnes, říká se jí Pojizerský 
Pacifik a vy ji můžete denně využít
k cestě po západních Krkonoších.

Sklárna Novosad &Syn v Harrachově 
je nejstarší nepřetržitě fungující sklár-
nou v Evropě. Její  hutě žhnou
již více než 300 let. Právě za hraběte 
Jana Nepomuka prošla nejslavnějším 
obdobím a za své výrobky získala
i řadu světových ocenění.

Odkaz Jana Nepomuka Harracha je 
propsán v ochraně přírody, v aktivi-
tách, kterým se věnujeme, i v projek-
tech, které rozvíjíme.

 Podrobněji na webu: www.krkono
se.eu/vitejte-v-roce-harrachu 

 Dle textů Jana Luštince Alena 
Cejnarová. Krkonoše – svazek měst
a obcí. Destinační společnost pro TO 
Krkonoše.

Pozn. red.: Článek byl redakčně krácen.  

  Rozhovory z hor oteví- 
  rají druhou sezónu
Také jste propadli kouzlu podcastů? 
Doprovází vás na cestách, při dlouhém 
čekání kdekoliv, nebo třeba doma
v kuchyni? Pak vám vřele doporuču-
jeme odebírat i ty naše krkonošské.

Za rozhovory Naše Krkonoše stojí 
Destinační společnost pro turistickou 
oblast Krkonoše: Krkonoše – svazek 
měst a obcí. Průvodkyní je slovenská 
moderátorka Mária Maťková, která
v Krkonoších sice již nějakou dobu 
žije, ale stále se na ně dívá zkoumají-
címa očima a vždy má ty správné 
otázky. Často se podcasty natáčejí
v terénu, na zajímavých místech, proto 
doporučujeme nejen poslech, ale také 
shlédnutí výsledných videí.

Celkem 11 hostů přijalo v roce 2022 
pozvání do podcastu Naše Krkonoše. 
Povídání otevřel tématem Osídlování 
Krkonoš historik Jiří Louda. Marek 
Kulhavý představil řemeslo, které se 
díky své jedinečnosti dostalo na sez-
nam UNESCO – perlařinu. Do maleb-
ných Pasek nad Jizerou se Mária vypra-
vila za Andreou Bariakovou, která jí 
poutavě vyprávěla příběh zapadlých 
vlastenců i krkonošské houslařské 
školy. Michal Skalka je nejen vedou-
cím ekologické výchovy Správy 
KRNAP, ale také skvělým vypravěčem 
– snad nikdo jiný nedokáže pravidla 
chování v národním parku vysvětlit tak 
polopaticky a zábavně. O své lásce
k horám, létání a meteorologii vyprá-
věla Alena Zárybnická. Věděli jste, 
že ve Špindlu našla domov a že již léta 
školí příslušníky horské služby?
O práci v horské službě se dozvíte 
mnohé díky Ludvíku Strejčkovi, 
který jako její člen zasvětil celý svůj 
život pomoci lidem, kteří se ocitli ve 
spárech drsných podmínek Krkonoš.

Na pozadí Sněžka a krásný letní den,
v popředí Radek Drahný a jeho vyprá-
vění o fenoménech Krkonoš, kterým 
jednoduše vysvětluje to hlavní, co by
o krkonošské přírodě měl vědět každý
z nás. To je podcast, který určitě stojí
za to i vidět. O tom, co je to Veselý výlet 
nebo Paměť Krkonoš, povypráví 
Lenka Klimešová  s  manželem 
Pavlem. Jak fungují projekty s udrži-
te lným konceptem a  jak  neží t
na dluh, vysvětlí zakladatelka nezis-
kové organizace DOTEK Hana 
Kulichová. Spojení krásného místa, 
majestátního stromu a volnosti zhoup-
nutí nás umí naplnit čirou radostí.
Tu nám zprostředkovává díky projektu 
Houpačky z hor Lukáš Neklan. 
Radost máme také ze skvělých 
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sportovních výkonů našich rodáků.
Za mnohými úspěchy stojí trenér
a sběratel Aleš Suk. Lásku k bílému 
sportu nyní předává návštěvníkům
v Muzeu lyžování v Dolní Branné.

Nový rok otevřela se skialpy na nohou 
česká výšková horolezkyně Soňa 
Boštíková. Vydejte se na hřebe-ny 
Krkonoš s držitelkou českého žen-
ského výškového rekordu.

Již nyní pro vás připravujeme další 
rozhovory. Jeden z nich bude například 
věnován Harrachům. O tomto význam-
ném šlechtickém rodě, jehož odkaz si 
letos intenzivně připomínáme v rámci 
Roku Harrachů, povypráví historik 
Jan Luštinec. Jak se chovat bezpečně 
na horách probereme se zástupcem 
Horské služby, podíváme se za pravý-
mi horskými boudaři a na mnohá další 
místa a za mnohými dalšími příběhy.

Rozhovory najdete pod názvem Naše 
Krkonoše v aplikacích Spotify
a Google Podcasty nebo na YouTube
ve formě videa z celého rozhovoru. 

www.krkonose.eu/nase-krkonose-
rozhovory-z-hor-2023

Alena Cejnarová, Krkonoše – svazek 
měst a obcí. Destinační společnost pro 
TO Krkonoše.

Pozn. red.: Článek byl redakčně 
krácen.

  Malý LEADER
  podpoří miniprojekty
  z Vrchlabska
  a Trutnovska

Podpora místních komunit má smysl

 Místní akční skupina Krkonoše 
podpoří 11 miniprojektů, které jsou 
zaměřeny na komunitní život. Komu-
nita je společenství lidí, kteří mají 
společné zájmy a potřeby. Tak jako 
např. členství ve spolcích. Spolková 
činnost pomáhá rozvíjet prostředí,
ve kterém lidé žijí. Ať už se jedná
o předávání zkušeností, tradic a zvyků 
starší generace té mladší nebo zkrášlení 
obcí a obohacení kulturního života. 

Může se jednat i o sportovní vedení
a dobrovolnickou činnost. A díky 
podpoře Královéhradeckého kraje 
budou zmiňované aktivity podpořeny
v celkovém finančním objemu 150 000 
korun. Můžete se tak těšit na Festival 
ZAHRADA pod vedením Diakonie 
ČCE ve Vrchlabí, SWAPY – udržitelný 
obchoďák sloužící k výměně rostlin, 
jídla a oblečení organizované Spolkem 
Na Dvoře, kreativní recy tvoření 
PLASTOŽROUTŮ, řemeslné dílničky 
a vítání jara v Janovicích, předávání 
tradičních krkonošských řemesel pod 
taktovkou MISTRŮ TRADIČNÍ 
RUKODĚLNÉ VÝROBY v Trutnově 
a v Hostinném nebo na školní projekt 
PŘÁNÍ PRO SENIORY a setkání
s pamětníky.

C o  s i  p ř e d s t a v i t  p o d  p o j m e m 

LEADER?

 Místní akční skupiny jsou nezis-
kové organizace, které vznikly propo-
jením komunity (obcí, nezisku, aktiv-
ních lidí, podnikatelů), která má 
společné zájmy. U nás to je láska ke 
KRKONOŠÍM. A díky té začaly 
vznikat projekty jako je Rozkvět 
Krakonošovy zahrady, který obohatil 
území o 19 milionů korun. V Krkono-
ších tak vznikl nový minipivovar
Fries, Krkonošské zvířátkové stezky
v KRNAPu, Krakonošova mucho-
můrka ve Svobodě nad Úpou, letní 
snowtubingová dráha, dětské hřiště ve 
Strážném a v Kunčicích, dětská lyžař-
ská školka v Janských Lázních, rekon-
strukce kravína v Prosečném, vybavení 
ekologického pobytového střediska
v Horním Maršově, mobilní dojírna 
pro kozy, rozšíření areálu pily v Dol-
ním Lánově, klubovna pro seniory
či výchovně-vzdělávací a hiporehabili-
tační centrum.

Jaké výhody přináší spolupráce s MAS 

Krkonoše?

 MAS Krkonoše je koordinátorem 
regionální značky, což je marketingový 
koncept, který podporuje udržitelný 
rozvoj regionů tím, že zviditelňuje 
regionální výrobky. Desítky certifiko-
vaných výrobků a služeb můžete najít 
na webu www.regionalni-znacky.cz 
Podpora je i ze strany destinačních 
společností, které prezentují turistický 
region Krkonoš a lákají novináře, 
influencery a organizace působící
v cestovním ruchu do nejvyšších hor. 
Přidanou hodnotou je i propojení 
výrobců a řemeslníků mezi sebou. 
Mnohé výrobky s sebou nesou silné 
příběhy a často díky místním nadšen-

cům dochází k zachování tradic. „Přík-
ladem může být nová držitelka regio-
ná ln í  značky  Jana  Svobodová
z Rudníku, která zpracovává vlnu
a mohér. Materiál částečně vykupuje 
jako odpadní od místních farmářů,
ze kterého vyrábí technikou plstění, 
háčkováním, pletením nebo předením 
na kolovratu a tkaním na stavu oblečení 
a textilní dekorace,“ sděluje Kateřina
Fejglová, vedoucí MAS Krkonoše. 

Kde výrobky nakoupit?

 Na nákup lokálních potravin či 
výrobků nemusíte nikam daleko jezdit. 
Místní farmáři dokonce nabízí i roz-
vážkové služby a prodej ze dvora. Tak 
jako Ekofarma Arnultovice, kterou 
dobře znáte pod názvem Biomasíčko, 
rozváží maso z vlastního chovu až ke 
dveřím nebo zásobují místní prodejny 
a hotely. Dvacet dní vyzrálé maso vám 
na talíři zavoní nezapomenutelnou vů-
ní a zároveň oceníte jeho chuť a křeh-
kost. Nevíte, co uvařit? Pak se nechte 
inspirovat jedním z receptů na e-shopu 
farmáře (www.biomasicko.cz).

Dotační podpora výrobcům

 Začínající i zavedené malé živnost-
níky sice prodej uživí, ale na rozvoj 
podnikání jim často chybí finance. 
MAS je dokáže nasměrovat na dotační 
příležitosti, které jim v podnikání 
pomohou. Jedná se například o dotační 
titul z Programu rozvoje venkova.
V novém programovém období to 
může být finanční podpora na digitali-
zaci, robotizaci a inovativní řešení 
skrze Operační program Technologie
a aplikace pro konkurenceschopnost. 
Že taková možnost pomohla desítkám 
drobných podnikatelů, dokládají sez-
namy podpořených projektů MAS.
Z těch lze vyčíst, že si farmáři nakou-
pili strojní techniku nebo zpracovatelé 
mléčných produktů formy na sýry
a vybavení provozovny.

Petra Hartmanová
MAS Krkonoše
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 Jeskynní medvěd
 v Krkonoších
V lánovském zpravodaji 4/2022 se 
objevily hned dva články, kde jsou 
hypotetické zmínky o nálezech kostí
z jeskynního medvěda. Hned na 
začátku ale musím upozornit, že 
hmatatelný důkaz, že v Krkonoších 
bydlel jeskynní medvěd, nemáme. 
Kosterní pozůstatky jeskynních 
medvědů se našly v řadě jeskyní
v Moravském krasu a ve velkém počtu 
v Medvědí jeskyni v nedalekém 
polském Kletně.
 
 Nejprve se podívejme, jak jeskynní 
medvěd s odborným názvem (Ursus 
spelaeus) vypadal a porovnejme ho
s medvědem hnědým (Ursus arctos). 
Jeskynní medvěd dosahoval délky až
2 m a výšky až 1,7 m, vážil okolo 900 
kg, samice byly o něco menší. Medvěd 
hnědý dosahoval tak 2/3 velikosti 
medvěda jeskynního. Odborníci 
předpokládají, že jeskynní medvěd
v jeskyni rodil mláďata a bydlel 
celoročně, medvěd hnědý zde zřejmě 
pouze přezimoval.

 Rozdíl mezi oběma druhy je i ve 
stavbě lebky. Medvědi jeskynní měli 
vysoké, strmé čelo, medvěd hnědý 
naopak má čelo nízké a ploché. Oba 
dva druhy medvědů byly všežravci. 
Hlavní stravou byly různé byliny, 

bobule, malá, drobná zvířata, ale 
nepohrdli ani zdechlinou.

 O krkonošském jeskynním med-
vědu a článcích z přelomu 19. a 20. 
století bychom mohli hodně spekulo-
vat, protože několika autory popsané 
kosterní nálezy ze současných odbor-
níků nikdo neviděl. I lokality s nálezy 
nejsou přesně lokalizovatelné s výjim-
kou Medvědí jeskyně ze Svobody nad 
Úpou. Zde totiž již několik let probíhá 
speleologický, geologický, ale i pale-
ontologický výzkum a podílí se na něm 
několik významných odborníků. 
Pojďme tedy za medvědem do Svobo-
dy, respektive do Maršova I.

 Jeskyně leží vysoko ve stráni těsně 
pod vrcholem bezejmenného kopečku 
a není moc velká. Její délka je pouhých 
7 m, ale z hlediska kosterních nálezů
je nejcennější lokalitou Krkonoš.

 Poprvé v  novodobé his tor i i
o Medvědí jeskyni píše v roce 1961 
Josef Skutil v odborném časopise 
Anthropozoikum. Ve své práci shrnuje
a reviduje do té doby popsané paleon-
tologické a archeologické nálezy a při 
tom zprostředkovaně popisuje starý 
nález 40 cm dlouhé a 29 cm široké silně 
zasintrované lebky medvěda. Uvádí,
že z roku 1885 pochází první anonymní 
zpráva o malé jeskyni s lebkou jeskyn-
ního medvěda a stopami po ohništi.
Ze zprávy mezi jiným cituje: „…v Kr-
konoších byly nalezeny sluje a v nich 
zbytky hnátů velkých zvířat, jehlice
ze sobích a rybích kostí, 200 kusů 
nádob a dalších starožitností z doby 

ledové…“. A. Hausdorf a jiní „odbo-
rníci“ té doby nález označují jako 
důkaz osídlení ze středního paleolitu. 
Ze Skutilovy práce však vyplývá, že 
interpretace nálezů je problematická. 
Nálezy nikdo z odborníků mimo 
původních objevitelů neviděl a veškeré 
staré zprávy jsou jen novinové
a časopisecké články zřejmě přikres-
lené fantazií autorů.

 Albeřická speleologická skupina 
jeskyni sice znala a zdokumentovala, 
ale teprve v roce 2010 zde jeskyňáři 
zahájili výkopové práce spojené
s paleontologickým výzkumem.
A nestačili jsme se divit. Hned před 
vchodem po odkrytí lesní hrabanky
a staré lomové sutě se objevila sintrová 
deska s krápníky. To byl důkaz toho,
že jeskyně byla větší a byl odlámán 
především její strop. Po proražení 
sintrové desky, což je minerál kalcit 
usazený především z kapající vody ze 
stropu jeskyně a tvoří se podobně jako 
krápníky, přišlo další překvapení.
V sypkých sedimentech pod deskou
i v ní samotné byly tisíce malých kostí 
patřících především netopýrům, 
hlodavcům, hmyzožravcům, ale našly 
se i kosti jezevce a menší kosti a zuby 
medvěda hnědého.

 Kosterní pozůstatky významnou 
měrou doplňují celkový obraz dávných 
savců Krkonoš a ukazují, jaký typ 
krajiny byl v okolí Medvědí jeskyně 
zhruba před 8 500 až 10 000 lety. 
Panovalo zde tehdy bezlesí s ostrovy 
křovinatých porostů obklopených 
vlhkými loukami s bohatým životem. 
Ve svazích převládaly otevřené kame-
nité sutě. Z Medvědí jeskyně se po 
těchto nálezech stala také nejbohatší 
paleontologická lokalita Krkonoš.

 A jak to tedy bylo s medvědem? 
Jeho fosilní pozůstatky dokládají 
„pouze“ medvěda hnědého, nikoli 
medvěda jeskynního. Čtenář teď může 
namítnout, že se fosilie z prvního 
starého nálezu nenašly a že tam 
jeskynní medvěd klidně mohl být. 
Původní nálezová zpráva ale hovoří
o tom, že lebky byly zality sintrem. 
Datování sintru však ukázalo, že se 
tvořil před více než 240 000 lety. Tedy 
mnohem, mnohem dříve než námi 
zkoumané fosilie. Kosti domnělého 
jeskynního medvěda by tedy časově 
neodpovídaly ostatním novým nále-
zům, což je obtížně vysvětlitelné,
a už vůbec vedle nich nemohly být 
nějaké pravěké nádobky. Je tedy velká 
otázka, co se tam tehdy našlo. Navíc 
není tak úplně jisté, jak se takové 
množství kosterních pozůstatků do 
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sportovních výkonů našich rodáků.
Za mnohými úspěchy stojí trenér
a sběratel Aleš Suk. Lásku k bílému 
sportu nyní předává návštěvníkům
v Muzeu lyžování v Dolní Branné.

Nový rok otevřela se skialpy na nohou 
česká výšková horolezkyně Soňa 
Boštíková. Vydejte se na hřebe-ny 
Krkonoš s držitelkou českého žen-
ského výškového rekordu.

Již nyní pro vás připravujeme další 
rozhovory. Jeden z nich bude například 
věnován Harrachům. O tomto význam-
ném šlechtickém rodě, jehož odkaz si 
letos intenzivně připomínáme v rámci 
Roku Harrachů, povypráví historik 
Jan Luštinec. Jak se chovat bezpečně 
na horách probereme se zástupcem 
Horské služby, podíváme se za pravý-
mi horskými boudaři a na mnohá další 
místa a za mnohými dalšími příběhy.

Rozhovory najdete pod názvem Naše 
Krkonoše v aplikacích Spotify
a Google Podcasty nebo na YouTube
ve formě videa z celého rozhovoru. 

www.krkonose.eu/nase-krkonose-
rozhovory-z-hor-2023

Alena Cejnarová, Krkonoše – svazek 
měst a obcí. Destinační společnost pro 
TO Krkonoše.

Pozn. red.: Článek byl redakčně 
krácen.

  Malý LEADER
  podpoří miniprojekty
  z Vrchlabska
  a Trutnovska

Podpora místních komunit má smysl

 Místní akční skupina Krkonoše 
podpoří 11 miniprojektů, které jsou 
zaměřeny na komunitní život. Komu-
nita je společenství lidí, kteří mají 
společné zájmy a potřeby. Tak jako 
např. členství ve spolcích. Spolková 
činnost pomáhá rozvíjet prostředí,
ve kterém lidé žijí. Ať už se jedná
o předávání zkušeností, tradic a zvyků 
starší generace té mladší nebo zkrášlení 
obcí a obohacení kulturního života. 

Může se jednat i o sportovní vedení
a dobrovolnickou činnost. A díky 
podpoře Královéhradeckého kraje 
budou zmiňované aktivity podpořeny
v celkovém finančním objemu 150 000 
korun. Můžete se tak těšit na Festival 
ZAHRADA pod vedením Diakonie 
ČCE ve Vrchlabí, SWAPY – udržitelný 
obchoďák sloužící k výměně rostlin, 
jídla a oblečení organizované Spolkem 
Na Dvoře, kreativní recy tvoření 
PLASTOŽROUTŮ, řemeslné dílničky 
a vítání jara v Janovicích, předávání 
tradičních krkonošských řemesel pod 
taktovkou MISTRŮ TRADIČNÍ 
RUKODĚLNÉ VÝROBY v Trutnově 
a v Hostinném nebo na školní projekt 
PŘÁNÍ PRO SENIORY a setkání
s pamětníky.

C o  s i  p ř e d s t a v i t  p o d  p o j m e m 

LEADER?

 Místní akční skupiny jsou nezis-
kové organizace, které vznikly propo-
jením komunity (obcí, nezisku, aktiv-
ních lidí, podnikatelů), která má 
společné zájmy. U nás to je láska ke 
KRKONOŠÍM. A díky té začaly 
vznikat projekty jako je Rozkvět 
Krakonošovy zahrady, který obohatil 
území o 19 milionů korun. V Krkono-
ších tak vznikl nový minipivovar
Fries, Krkonošské zvířátkové stezky
v KRNAPu, Krakonošova mucho-
můrka ve Svobodě nad Úpou, letní 
snowtubingová dráha, dětské hřiště ve 
Strážném a v Kunčicích, dětská lyžař-
ská školka v Janských Lázních, rekon-
strukce kravína v Prosečném, vybavení 
ekologického pobytového střediska
v Horním Maršově, mobilní dojírna 
pro kozy, rozšíření areálu pily v Dol-
ním Lánově, klubovna pro seniory
či výchovně-vzdělávací a hiporehabili-
tační centrum.

Jaké výhody přináší spolupráce s MAS 

Krkonoše?

 MAS Krkonoše je koordinátorem 
regionální značky, což je marketingový 
koncept, který podporuje udržitelný 
rozvoj regionů tím, že zviditelňuje 
regionální výrobky. Desítky certifiko-
vaných výrobků a služeb můžete najít 
na webu www.regionalni-znacky.cz 
Podpora je i ze strany destinačních 
společností, které prezentují turistický 
region Krkonoš a lákají novináře, 
influencery a organizace působící
v cestovním ruchu do nejvyšších hor. 
Přidanou hodnotou je i propojení 
výrobců a řemeslníků mezi sebou. 
Mnohé výrobky s sebou nesou silné 
příběhy a často díky místním nadšen-

cům dochází k zachování tradic. „Přík-
ladem může být nová držitelka regio-
ná ln í  značky  Jana  Svobodová
z Rudníku, která zpracovává vlnu
a mohér. Materiál částečně vykupuje 
jako odpadní od místních farmářů,
ze kterého vyrábí technikou plstění, 
háčkováním, pletením nebo předením 
na kolovratu a tkaním na stavu oblečení 
a textilní dekorace,“ sděluje Kateřina
Fejglová, vedoucí MAS Krkonoše. 

Kde výrobky nakoupit?

 Na nákup lokálních potravin či 
výrobků nemusíte nikam daleko jezdit. 
Místní farmáři dokonce nabízí i roz-
vážkové služby a prodej ze dvora. Tak 
jako Ekofarma Arnultovice, kterou 
dobře znáte pod názvem Biomasíčko, 
rozváží maso z vlastního chovu až ke 
dveřím nebo zásobují místní prodejny 
a hotely. Dvacet dní vyzrálé maso vám 
na talíři zavoní nezapomenutelnou vů-
ní a zároveň oceníte jeho chuť a křeh-
kost. Nevíte, co uvařit? Pak se nechte 
inspirovat jedním z receptů na e-shopu 
farmáře (www.biomasicko.cz).

Dotační podpora výrobcům

 Začínající i zavedené malé živnost-
níky sice prodej uživí, ale na rozvoj 
podnikání jim často chybí finance. 
MAS je dokáže nasměrovat na dotační 
příležitosti, které jim v podnikání 
pomohou. Jedná se například o dotační 
titul z Programu rozvoje venkova.
V novém programovém období to 
může být finanční podpora na digitali-
zaci, robotizaci a inovativní řešení 
skrze Operační program Technologie
a aplikace pro konkurenceschopnost. 
Že taková možnost pomohla desítkám 
drobných podnikatelů, dokládají sez-
namy podpořených projektů MAS.
Z těch lze vyčíst, že si farmáři nakou-
pili strojní techniku nebo zpracovatelé 
mléčných produktů formy na sýry
a vybavení provozovny.

Petra Hartmanová
MAS Krkonoše
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 Jeskynní medvěd
 v Krkonoších
V lánovském zpravodaji 4/2022 se 
objevily hned dva články, kde jsou 
hypotetické zmínky o nálezech kostí
z jeskynního medvěda. Hned na 
začátku ale musím upozornit, že 
hmatatelný důkaz, že v Krkonoších 
bydlel jeskynní medvěd, nemáme. 
Kosterní pozůstatky jeskynních 
medvědů se našly v řadě jeskyní
v Moravském krasu a ve velkém počtu 
v Medvědí jeskyni v nedalekém 
polském Kletně.
 
 Nejprve se podívejme, jak jeskynní 
medvěd s odborným názvem (Ursus 
spelaeus) vypadal a porovnejme ho
s medvědem hnědým (Ursus arctos). 
Jeskynní medvěd dosahoval délky až
2 m a výšky až 1,7 m, vážil okolo 900 
kg, samice byly o něco menší. Medvěd 
hnědý dosahoval tak 2/3 velikosti 
medvěda jeskynního. Odborníci 
předpokládají, že jeskynní medvěd
v jeskyni rodil mláďata a bydlel 
celoročně, medvěd hnědý zde zřejmě 
pouze přezimoval.

 Rozdíl mezi oběma druhy je i ve 
stavbě lebky. Medvědi jeskynní měli 
vysoké, strmé čelo, medvěd hnědý 
naopak má čelo nízké a ploché. Oba 
dva druhy medvědů byly všežravci. 
Hlavní stravou byly různé byliny, 

bobule, malá, drobná zvířata, ale 
nepohrdli ani zdechlinou.

 O krkonošském jeskynním med-
vědu a článcích z přelomu 19. a 20. 
století bychom mohli hodně spekulo-
vat, protože několika autory popsané 
kosterní nálezy ze současných odbor-
níků nikdo neviděl. I lokality s nálezy 
nejsou přesně lokalizovatelné s výjim-
kou Medvědí jeskyně ze Svobody nad 
Úpou. Zde totiž již několik let probíhá 
speleologický, geologický, ale i pale-
ontologický výzkum a podílí se na něm 
několik významných odborníků. 
Pojďme tedy za medvědem do Svobo-
dy, respektive do Maršova I.

 Jeskyně leží vysoko ve stráni těsně 
pod vrcholem bezejmenného kopečku 
a není moc velká. Její délka je pouhých 
7 m, ale z hlediska kosterních nálezů
je nejcennější lokalitou Krkonoš.

 Poprvé v  novodobé his tor i i
o Medvědí jeskyni píše v roce 1961 
Josef Skutil v odborném časopise 
Anthropozoikum. Ve své práci shrnuje
a reviduje do té doby popsané paleon-
tologické a archeologické nálezy a při 
tom zprostředkovaně popisuje starý 
nález 40 cm dlouhé a 29 cm široké silně 
zasintrované lebky medvěda. Uvádí,
že z roku 1885 pochází první anonymní 
zpráva o malé jeskyni s lebkou jeskyn-
ního medvěda a stopami po ohništi.
Ze zprávy mezi jiným cituje: „…v Kr-
konoších byly nalezeny sluje a v nich 
zbytky hnátů velkých zvířat, jehlice
ze sobích a rybích kostí, 200 kusů 
nádob a dalších starožitností z doby 

ledové…“. A. Hausdorf a jiní „odbo-
rníci“ té doby nález označují jako 
důkaz osídlení ze středního paleolitu. 
Ze Skutilovy práce však vyplývá, že 
interpretace nálezů je problematická. 
Nálezy nikdo z odborníků mimo 
původních objevitelů neviděl a veškeré 
staré zprávy jsou jen novinové
a časopisecké články zřejmě přikres-
lené fantazií autorů.

 Albeřická speleologická skupina 
jeskyni sice znala a zdokumentovala, 
ale teprve v roce 2010 zde jeskyňáři 
zahájili výkopové práce spojené
s paleontologickým výzkumem.
A nestačili jsme se divit. Hned před 
vchodem po odkrytí lesní hrabanky
a staré lomové sutě se objevila sintrová 
deska s krápníky. To byl důkaz toho,
že jeskyně byla větší a byl odlámán 
především její strop. Po proražení 
sintrové desky, což je minerál kalcit 
usazený především z kapající vody ze 
stropu jeskyně a tvoří se podobně jako 
krápníky, přišlo další překvapení.
V sypkých sedimentech pod deskou
i v ní samotné byly tisíce malých kostí 
patřících především netopýrům, 
hlodavcům, hmyzožravcům, ale našly 
se i kosti jezevce a menší kosti a zuby 
medvěda hnědého.

 Kosterní pozůstatky významnou 
měrou doplňují celkový obraz dávných 
savců Krkonoš a ukazují, jaký typ 
krajiny byl v okolí Medvědí jeskyně 
zhruba před 8 500 až 10 000 lety. 
Panovalo zde tehdy bezlesí s ostrovy 
křovinatých porostů obklopených 
vlhkými loukami s bohatým životem. 
Ve svazích převládaly otevřené kame-
nité sutě. Z Medvědí jeskyně se po 
těchto nálezech stala také nejbohatší 
paleontologická lokalita Krkonoš.

 A jak to tedy bylo s medvědem? 
Jeho fosilní pozůstatky dokládají 
„pouze“ medvěda hnědého, nikoli 
medvěda jeskynního. Čtenář teď může 
namítnout, že se fosilie z prvního 
starého nálezu nenašly a že tam 
jeskynní medvěd klidně mohl být. 
Původní nálezová zpráva ale hovoří
o tom, že lebky byly zality sintrem. 
Datování sintru však ukázalo, že se 
tvořil před více než 240 000 lety. Tedy 
mnohem, mnohem dříve než námi 
zkoumané fosilie. Kosti domnělého 
jeskynního medvěda by tedy časově 
neodpovídaly ostatním novým nále-
zům, což je obtížně vysvětlitelné,
a už vůbec vedle nich nemohly být 
nějaké pravěké nádobky. Je tedy velká 
otázka, co se tam tehdy našlo. Navíc 
není tak úplně jisté, jak se takové 
množství kosterních pozůstatků do 
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jeskyně dostalo. U některých drobných 
kostí se zjistilo, že to jsou potravní 
zbytky šelem nebo vývržky sov. Není 
ani vyloučené jejich postupné napa-
dání do jeskyně nějakým komínem
a pozvolné rozplavení malým množ-
stvím srážkové vody, které do komína 
vtékalo.

 Za jehlice a kosti z ryb mohly být 
tenkrát považovány tenké kůstky
z křídel netopýrů a za nádobky lastur-
natě se odlupující kusy zvětralých 
stalagmitů. Černé vrstvičky nejsou 
saze, ale minerál hydroxylapatit vytvo-
řený reakcí kalcitu s guánem netopýrů.

 Mohli bychom psát ještě o tom, jak 
se utvářely krápníky a o geologických 
procesech, které se zde odehrály, ale to 
zase někdy příště.
       Radko Tásler

  Lánov a naši sousedé
 Seriál na pokračování 

- čerpáno z rukopisu s pracovním 
názvem Vlastivědné toulky krkonoš-
ským podhůřím, v němž František 
Jirásko pojednává o obcích bývalého 
vrchlabského okresu a který v červenci 
2021 vyšel jako kniha s názvem Toulky 
podkrkonošskou minulostí

18. část 

Nové panstvo - válka pokračuje

 Po Valdštejnově likvidaci dochází
k rozdělení jeho dominia mezi císařovy 
služebníky a vojáky. Majitelem 
vrchlabského panství se stává roku 
1635 generál polní vachmistr Rudolf
z Morzinu. V rukou této rodiny (později 
Czernin-Morzinové) přetrvává toto 
jmění až do druhé světové války. 
Dominium Hostinné-Nové Zámky 
získává další z císařových věrných, 
také voják, svobodný pán Vilém 
Lamboy z Desseneru. Panství Fořt
s obcemi Čistá v Krkonoších, Javorník 
a Helfendorf (horní část Javorníku) si 
udrželi Valdštejnové.

 V štěpanicko-branském panství 
zakotvili roku 1632 Harrachové, kteří k 
němu přikoupili roku 1707 (1701?) 
Jilemnici. Vlčické panství Zilvárů  
získal poručník dětí Valdštejnova 
generála Hanse Ulricha Schaffgotsche, 
popraveného roku 1635 v Řezně, Jakub 
von Weyher. Maršovsko z Trutnovu 
zabavených obcí po paní Trčkové 
dostal císařský plukovník Jan Jakub de 
Maggi. Ani Žacléř si Trčkové neudrželi 
a toto panství jako velkorysý císařův 
dar spolu s panstvím Žíreč dostali 
vídeňští jezuité. 

 Nové panstvo nemohlo počítat
s příliš vysokými příjmy z nově 
získaných majetků. Válka neskončila 
přes nakrátko uzavřený mír v roce 
1635, kdy se Vídni podařilo za zisk (za 
ztrátu?) Lužice koupit saského kurfiřta 
a luterána Jana Jiřího. Švédové naopak 
proti Habsburkům získali katolickou 
Francii. České kraje a Morava se 
několikrát staly cílem tažení švédských 
generálů. Už v roce 1634 se pokusil 
znamenitý vojevůdce Švédů Johann 
Gustavson Banér neúspěšně o dobytí 
Prahy. Tehdy se některé jeho jednotky 
rozeběhly až pod Krkonoše a vypálily 
městečko Jilemnice. Druhý Banérův 
vpád k nám se uskutečnil v roce 1639. 
Švédové se v zemi usadili a zle 
hospodařili až do následujícího roku 
1640. V té době bylo vypleněno 
Hostinné.

 Po Banérově smrti se velení 
švédských vojsk ujal generál Lennart 
Torstenson, jenž porazil císařské
v krvavé bitvě u Jankova roku 1645. 
Zachované zprávy informují, že
v letech 1642 a 1647 byl dobyt
a vypálen Trutnov, Dvůr Králové 
třikrát, žacléřský zámek dvakrát a p. Je 
třeba dodat, že ve vymáhání kontribucí, 
výpalného a při drancování měst
a venkova si jako Švédové počínali 
obdobně i císařští.

Ještě těsně před ukončením mírových 
jednání v Münsteru a Osnabrücku se
za kořistného vpádu do Čech podařilo 
pomocí zrady Švédům generála Koe-
nigsmarka obsadit Hradčany a Malou 
Stranu. Značná část uměleckých sbírek 
císaře Rudolfa z Hradu pak obohatila 
státní poklad ve Stockholmu. Staré 
Město však Pražané uhájili.

 Po ukončení války roku 1648 
Vestfálským mírem byla podkrkonoš-
ská panství zničena. Mnoho poddaných 
bylo povražděno, mnozí zahynuli 
hladem nebo na nemoci. Někteří si 
zachránili holé životy útěkem do hor
a lesů, nekatolíci pro víru do Slezska. 
To však je obsahem další kapitoly
o rekatolizaci.

Rekatolizace a její průběh v kraji

Císař Ferdinand II. měl po rozdrcení 
stavovské opozice zásadní a utkvělou 
představu o tom, jak upevnit svoji 
politickou moc: ve zlikvidování 
nekatolíků. V tom byl utvrzován svými 
zpovědníky z řad jezuitů. V kruzích 
kolem dvora a mezi špičkami katolické 
církevní hierarchie byly jisté rozdíly
v názorech na rekatolizační opatření. 
Zvítězil nakonec směr, prosazovaný 
jezuity, jako prodloužené ruky papež-
ské kurie. Ten představoval tvrdý 
likvidační postup proti všem refor-
mačním směrům, za účasti státu a jeho 
úřadů i za použití vojska. V jisté opozici 
proti násilnému tlaku byl zpočátku 
nový pražský arcibiskup Arnošt Voj-
těch z Harrachu, který však nakonec
byl nucen ustoupit.

 Rekatolizace probíhala v několika 
vlnách podle měnící se vojenské 
situace na evropských bojištích. První 
přišli na řadu nekatoličtí kazatelé, 
zejména kněží Jednoty bratrské jako 
hlavní političtí pobuřovatelé v ohavné 
rebelii. Neobstáli ani luteráni, ačkoli za 
nimi stála autorita saského kurfiřta Jana 
Jiřího s přímluvami. Všichni museli 
opustit své farnosti a zachránit se 
útěkem do ciziny nebo se různě skrývat, 
pokud se jich ujali někteří z vlivných 
osobností mezi šlechtou.

 Tak byl nucen uchýlit se do ústraní 
lánovský pastor a kronikář Valerián 
Bayer. Znám je i osud Jana Amose 
Komenského pod ochranou Karla st. ze 
Žerotína. Nějaký čas strávil v utajení i
u nás v Bílé Třemešné u pana Sadov-
ského ze Sloupna. Zde se skrývala 
dokonce celá skupina bratrských kněží. 
Jiří Sadovský projevil obdivuhodnou 
odvahu, když poskytl skrýš i senioru 
Jednoty Janu Cyrilovi, který korunoval 
zimního krále Fridricha Falckého, když 

v Brandýse nad Orlicí u Karla st. ze 
Žerotína přestalo být bezpečno.

 V roce  1624  p ř i cház í  da l š í 
rekatolizační vlna, při níž se dostává na 
měšťanstvo královských měst. K po-
chybné cti přicházejí dragonády Karla
z Lichtenštejna. Hrubá vojenská chasa 
nasazená do domácností nekatolíků 
hospodářsky zcela ruinuje rodiny. 
Zbavit se tohoto dobrodiní znamená 
buď přijmout samospasitelnou víru 
katolickou, nebo odejít ze země. V té 
době přijímá exulanty Sasko (Pirna, 
Drážďany), pokud jsou ovšem luterány. 
Nejsou ale vítáni Bratří pro řadu 
podobností s kalvinismem.

 V roce 1627 dochází konečně
v souvislosti s vydáním Obnoveného 
zřízení zemského i na nekatolickou 
šlechtu. V něm dal císař jasně najevo, 
že v zemi nestrpí nikoho, kdo by nebyl 
katolíkem. Rytíři a páni, pokud ještě 
včas nekonvertovali, dostali možnost 
šestiměsíční lhůty na rozmyšlenou.
Po uplynutí byla možná dvojí volba: 
přestup nebo odchod do ciziny.
S možností ovšem prodat (za babku) 
zbytek majetku, který jim případně 
ještě zbyl po předchozí konfiskaci.
V roce 1628 odchází do ciziny další 
proud exulantů z řad šlechty (Polsko, 
Sasko, Holandsko, Švédsko, Uhry)
a lacino uvolňují v zemi místo cizím 
zbohatlíkům.

 Tím není řečeno, že venkov zůstává 
v klidu. Naopak. Poddaných se nikdo 
neptá, nedostávají žádné lhůty k vystě-
hování a jsou vystaveni těm nejtvrdším 
rekatolizačním praktikám misijní 
činnosti za doprovodu vojska. I u nás 
působí nechvalně známá kolej jezuitů v 
Jičíně, kterou založil Albrecht z 
Valdštejna, ačkoli je a jejich postupy 
neměl příliš v lásce.

 V roce 1629 dochází do Jičína 
udání, že v poddanském městě Hostin-
ném zabili dosavadního katolického 
faráře. Správce vévodství za nepřítom-
ného vévodu, Maxmilián z Valdštejna, 
tam ihned vypravil vojsko s jezuitou
P. Geilingem. Zpráva se ale ukázala 
lichá a vojsko dostalo pokyn k návratu. 
Z obav před nadcházející dragonádou 
píší Hostinští do Jičína, že město chce 
být vyučováno k víře katolické, ale . . . 
bez vojska! Jezuita Geiling přicestoval 
do města a získal prý pro víru 115 duší. 
Zřejmě ale přišel už na poněkud 
připravenou půdu. Sice tu ještě
v předchozím roce 1628 působili 
protestantští kazatelé, ale ti byli na 
zákrok arcibiskupa Arnošta z Harrachu 
z města vypuzeni. Dne 1. července 
1628 sem byli k misijní činnosti vysláni 
mniši kapucíni.

 Jiný obrázek poměrů z roku 1638
a jezuitského úsilí máme z Vrchlabí. 
Novopečený majitel panství hrabě 
Rudolf z Morzinů chtěl učinit zadost 
císařským rekatolizačním mandátům. 
Pozval proto z Jičína dva patres jezuity. 
Ti zjistili opravdu tristní situaci.
Na celém panství žili prý jen 3 katolíci
a ještě k tomu jen tajně. Po půlroční 
misionářské činnosti získali jen 8 
katolíků!

 K jistému útlumu rekatolizačního 
tlaku dochází vždy v obdobích vpádů 
saských a švédských vojsk do země. 
Velké naděje vzbudil vpád saských 
vojsk generála Arnima v listopadu 
1631. Saský kurfiřt pragmaticky 
opustil Habsburky a spojil se se Švédy. 
Jeho vojska, s nimiž se vrátila načas 
řada exulantů, obsadila Prahu. Podobně 
tomu bylo později za vpádů Švédů, 
kteří vystoupili dokonce s prohlášením 
na ochranu nekatolíků. Nebylo divu! 
Vždyť v důstojnických hodnostech
u nich sloužilo až kolem tisícovky 
českých exulantů. Působením navrátiv-
ších se protestantských kazatelů i na 
neobsazených panstvích poddaní 
zdvíhali hlavy. Příkladně u nás na 
panství Jana Kryštofa z Valdštejna
v Hermesejfech (Heřmanovy Sejfy, 
dnes Rudník), dál ve Fořtu a Javorníku 
paní Magdaleny Milanové nebo ve 
Vlčicích hraběte Jakuba Weyhera.

 Po uzavření míru v Münsteru
a Osnabrücku, kde švédská diplomacie 
a německá protestantská knížata 
nechala na holičkách české exulanty
a tajné nekatolíky v zemi, dostala 
rekatolizace v Čechách a na Moravě 
volnou ruku. Ale situace počátkem 
padesátých let nebyla pro Vídeň 
nikterak růžová. V Hradeckém kraji 
pak obzvlášť. Zůstalo zde mezi 
poddanými ještě 52 529 nekatolíků.
Z toho na Vrchlabsku 2 756, Hostinsku 
1 683, na Jilemnicku 1 298 a na 
Bransko-Štěpanicku 2 142 osob.
Z menších panství pak Vlčice 965, Fořt 
s Čistou v Krkonoších 446 a Heřma-
novy Sejfy 265 osob. Proto opět 
nastoupili jezuité s vojenským dopro-
vodem pověstné dragonády, nyní 
většinou za vydatné pomoci nových 
majitelů panství. Koncem roku 1652 
bylo prý na pravou víru obráceno na 
Hradecku 46 492 poddaných a zůstalo 
pouze 560 zatvrzelých bez naděje na 
převýchovu. Že převýchova pod-
daných všude neprobíhala hladce, 
můžeme jako příklad uvést rebelii 
vrchlabských měšťanů, o níž se dočtete 
později.

 Zvláštním důsledkem provádění 
rekatolizace v horách byly útěky 

poddaných pro víru před dragonádami 
za hranice, při nichž šlo nezřídka
o život. Poddaní na rozdíl od svobod-
ných (měšťanů královských měst
a šlechty) nemohli prodat majetek
a volně opustit zemi. Vrchnosti útěkům 
všemožně bránily, protože ztrácely 
tolik potřebné pracovní síly. Pokud se 
dověděly o místech v zahraničí, kde se 
jejich bývalí poddaní usadili, tvrdě 
jejich návrat vymáhaly. Přesto k útě-
kům docházelo. Z našich příhraničních 
panství útěky poddaných směřovaly 
přes Krkonoše do blízkého Slezska.
V sousedním Svídnicko-Javorsku se 
sice protestanti netěšili všem nábožen-
ským svobodám jako v Lehnicku, 
nicméně byli trpěni. Usazovali se 
zejména na statcích rodiny Schaffgot-
schů, zvláště pak pod ochranou 
Piastovny, kněžny Barbory Anežky 
(1595-1631), ženy Hanse Ulricha ze 
Schaffgotschů. Pod hřebeny zakládali 
dokonce horské vsi jako např. Jagniąt-
ków, Michałowice, Zachełmie, Boro-
wice a Budniky.

 Počty poddaných, uprchlých do 
Slezska a zanechavších po sobě pusté 
grunty, byl značný. Z Vrchlabska 
uprchlo 32 osob, z Jilemnicka 517, 
Branska 570 a z Hostinska 839 osob. 
Rekatolizační proces neskončil v pade-
sátých letech 17. století, ale pokračoval 
dál až do vydání tolerančního patentu 
Josefem II. roku 1781.

 

(21. díl)

Materiál poskytl Ladislav Kadavý,
z kurentu do latinky převedli Karolina 
Boková a Johann Doll, z němčiny 
přeložila K. Boková.

Školní rok 1939 – 40

Pravidelné vyučování mělo jako každo-
ročně začít 1. září, jenže politické 
události posledních dnů se tak vyostři-
ly, že musel rozhodovat meč, aby zajis-
til obyvatelstvu životní zájmy.

Propukla válka s Polskem, které se
v pošetilém zaslepení a poštváno Anglií 
domnívalo, že tak hanebným způsobem 
Německo urazí. S nepřekonatelnou 
silou vyrazil wehrmacht, vše porážejíc, 
do Polska a v 18 dnech byla polská říše, 
čítající 36 milionů obyvatel, rozdrcena. 
Doufáme v nejlepší!

Začátek vyučování byl stanoven na
11. září. Jinak obvyklá cesta do kostela 
se nekonala. Žáci mohli předešlou 
neděli navštívit mši svatou. 
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jeskyně dostalo. U některých drobných 
kostí se zjistilo, že to jsou potravní 
zbytky šelem nebo vývržky sov. Není 
ani vyloučené jejich postupné napa-
dání do jeskyně nějakým komínem
a pozvolné rozplavení malým množ-
stvím srážkové vody, které do komína 
vtékalo.

 Za jehlice a kosti z ryb mohly být 
tenkrát považovány tenké kůstky
z křídel netopýrů a za nádobky lastur-
natě se odlupující kusy zvětralých 
stalagmitů. Černé vrstvičky nejsou 
saze, ale minerál hydroxylapatit vytvo-
řený reakcí kalcitu s guánem netopýrů.

 Mohli bychom psát ještě o tom, jak 
se utvářely krápníky a o geologických 
procesech, které se zde odehrály, ale to 
zase někdy příště.
       Radko Tásler

  Lánov a naši sousedé
 Seriál na pokračování 

- čerpáno z rukopisu s pracovním 
názvem Vlastivědné toulky krkonoš-
ským podhůřím, v němž František 
Jirásko pojednává o obcích bývalého 
vrchlabského okresu a který v červenci 
2021 vyšel jako kniha s názvem Toulky 
podkrkonošskou minulostí

18. část 

Nové panstvo - válka pokračuje

 Po Valdštejnově likvidaci dochází
k rozdělení jeho dominia mezi císařovy 
služebníky a vojáky. Majitelem 
vrchlabského panství se stává roku 
1635 generál polní vachmistr Rudolf
z Morzinu. V rukou této rodiny (později 
Czernin-Morzinové) přetrvává toto 
jmění až do druhé světové války. 
Dominium Hostinné-Nové Zámky 
získává další z císařových věrných, 
také voják, svobodný pán Vilém 
Lamboy z Desseneru. Panství Fořt
s obcemi Čistá v Krkonoších, Javorník 
a Helfendorf (horní část Javorníku) si 
udrželi Valdštejnové.

 V štěpanicko-branském panství 
zakotvili roku 1632 Harrachové, kteří k 
němu přikoupili roku 1707 (1701?) 
Jilemnici. Vlčické panství Zilvárů  
získal poručník dětí Valdštejnova 
generála Hanse Ulricha Schaffgotsche, 
popraveného roku 1635 v Řezně, Jakub 
von Weyher. Maršovsko z Trutnovu 
zabavených obcí po paní Trčkové 
dostal císařský plukovník Jan Jakub de 
Maggi. Ani Žacléř si Trčkové neudrželi 
a toto panství jako velkorysý císařův 
dar spolu s panstvím Žíreč dostali 
vídeňští jezuité. 

 Nové panstvo nemohlo počítat
s příliš vysokými příjmy z nově 
získaných majetků. Válka neskončila 
přes nakrátko uzavřený mír v roce 
1635, kdy se Vídni podařilo za zisk (za 
ztrátu?) Lužice koupit saského kurfiřta 
a luterána Jana Jiřího. Švédové naopak 
proti Habsburkům získali katolickou 
Francii. České kraje a Morava se 
několikrát staly cílem tažení švédských 
generálů. Už v roce 1634 se pokusil 
znamenitý vojevůdce Švédů Johann 
Gustavson Banér neúspěšně o dobytí 
Prahy. Tehdy se některé jeho jednotky 
rozeběhly až pod Krkonoše a vypálily 
městečko Jilemnice. Druhý Banérův 
vpád k nám se uskutečnil v roce 1639. 
Švédové se v zemi usadili a zle 
hospodařili až do následujícího roku 
1640. V té době bylo vypleněno 
Hostinné.

 Po Banérově smrti se velení 
švédských vojsk ujal generál Lennart 
Torstenson, jenž porazil císařské
v krvavé bitvě u Jankova roku 1645. 
Zachované zprávy informují, že
v letech 1642 a 1647 byl dobyt
a vypálen Trutnov, Dvůr Králové 
třikrát, žacléřský zámek dvakrát a p. Je 
třeba dodat, že ve vymáhání kontribucí, 
výpalného a při drancování měst
a venkova si jako Švédové počínali 
obdobně i císařští.

Ještě těsně před ukončením mírových 
jednání v Münsteru a Osnabrücku se
za kořistného vpádu do Čech podařilo 
pomocí zrady Švédům generála Koe-
nigsmarka obsadit Hradčany a Malou 
Stranu. Značná část uměleckých sbírek 
císaře Rudolfa z Hradu pak obohatila 
státní poklad ve Stockholmu. Staré 
Město však Pražané uhájili.

 Po ukončení války roku 1648 
Vestfálským mírem byla podkrkonoš-
ská panství zničena. Mnoho poddaných 
bylo povražděno, mnozí zahynuli 
hladem nebo na nemoci. Někteří si 
zachránili holé životy útěkem do hor
a lesů, nekatolíci pro víru do Slezska. 
To však je obsahem další kapitoly
o rekatolizaci.

Rekatolizace a její průběh v kraji

Císař Ferdinand II. měl po rozdrcení 
stavovské opozice zásadní a utkvělou 
představu o tom, jak upevnit svoji 
politickou moc: ve zlikvidování 
nekatolíků. V tom byl utvrzován svými 
zpovědníky z řad jezuitů. V kruzích 
kolem dvora a mezi špičkami katolické 
církevní hierarchie byly jisté rozdíly
v názorech na rekatolizační opatření. 
Zvítězil nakonec směr, prosazovaný 
jezuity, jako prodloužené ruky papež-
ské kurie. Ten představoval tvrdý 
likvidační postup proti všem refor-
mačním směrům, za účasti státu a jeho 
úřadů i za použití vojska. V jisté opozici 
proti násilnému tlaku byl zpočátku 
nový pražský arcibiskup Arnošt Voj-
těch z Harrachu, který však nakonec
byl nucen ustoupit.

 Rekatolizace probíhala v několika 
vlnách podle měnící se vojenské 
situace na evropských bojištích. První 
přišli na řadu nekatoličtí kazatelé, 
zejména kněží Jednoty bratrské jako 
hlavní političtí pobuřovatelé v ohavné 
rebelii. Neobstáli ani luteráni, ačkoli za 
nimi stála autorita saského kurfiřta Jana 
Jiřího s přímluvami. Všichni museli 
opustit své farnosti a zachránit se 
útěkem do ciziny nebo se různě skrývat, 
pokud se jich ujali někteří z vlivných 
osobností mezi šlechtou.

 Tak byl nucen uchýlit se do ústraní 
lánovský pastor a kronikář Valerián 
Bayer. Znám je i osud Jana Amose 
Komenského pod ochranou Karla st. ze 
Žerotína. Nějaký čas strávil v utajení i
u nás v Bílé Třemešné u pana Sadov-
ského ze Sloupna. Zde se skrývala 
dokonce celá skupina bratrských kněží. 
Jiří Sadovský projevil obdivuhodnou 
odvahu, když poskytl skrýš i senioru 
Jednoty Janu Cyrilovi, který korunoval 
zimního krále Fridricha Falckého, když 

v Brandýse nad Orlicí u Karla st. ze 
Žerotína přestalo být bezpečno.

 V roce  1624  p ř i cház í  da l š í 
rekatolizační vlna, při níž se dostává na 
měšťanstvo královských měst. K po-
chybné cti přicházejí dragonády Karla
z Lichtenštejna. Hrubá vojenská chasa 
nasazená do domácností nekatolíků 
hospodářsky zcela ruinuje rodiny. 
Zbavit se tohoto dobrodiní znamená 
buď přijmout samospasitelnou víru 
katolickou, nebo odejít ze země. V té 
době přijímá exulanty Sasko (Pirna, 
Drážďany), pokud jsou ovšem luterány. 
Nejsou ale vítáni Bratří pro řadu 
podobností s kalvinismem.

 V roce 1627 dochází konečně
v souvislosti s vydáním Obnoveného 
zřízení zemského i na nekatolickou 
šlechtu. V něm dal císař jasně najevo, 
že v zemi nestrpí nikoho, kdo by nebyl 
katolíkem. Rytíři a páni, pokud ještě 
včas nekonvertovali, dostali možnost 
šestiměsíční lhůty na rozmyšlenou.
Po uplynutí byla možná dvojí volba: 
přestup nebo odchod do ciziny.
S možností ovšem prodat (za babku) 
zbytek majetku, který jim případně 
ještě zbyl po předchozí konfiskaci.
V roce 1628 odchází do ciziny další 
proud exulantů z řad šlechty (Polsko, 
Sasko, Holandsko, Švédsko, Uhry)
a lacino uvolňují v zemi místo cizím 
zbohatlíkům.

 Tím není řečeno, že venkov zůstává 
v klidu. Naopak. Poddaných se nikdo 
neptá, nedostávají žádné lhůty k vystě-
hování a jsou vystaveni těm nejtvrdším 
rekatolizačním praktikám misijní 
činnosti za doprovodu vojska. I u nás 
působí nechvalně známá kolej jezuitů v 
Jičíně, kterou založil Albrecht z 
Valdštejna, ačkoli je a jejich postupy 
neměl příliš v lásce.

 V roce 1629 dochází do Jičína 
udání, že v poddanském městě Hostin-
ném zabili dosavadního katolického 
faráře. Správce vévodství za nepřítom-
ného vévodu, Maxmilián z Valdštejna, 
tam ihned vypravil vojsko s jezuitou
P. Geilingem. Zpráva se ale ukázala 
lichá a vojsko dostalo pokyn k návratu. 
Z obav před nadcházející dragonádou 
píší Hostinští do Jičína, že město chce 
být vyučováno k víře katolické, ale . . . 
bez vojska! Jezuita Geiling přicestoval 
do města a získal prý pro víru 115 duší. 
Zřejmě ale přišel už na poněkud 
připravenou půdu. Sice tu ještě
v předchozím roce 1628 působili 
protestantští kazatelé, ale ti byli na 
zákrok arcibiskupa Arnošta z Harrachu 
z města vypuzeni. Dne 1. července 
1628 sem byli k misijní činnosti vysláni 
mniši kapucíni.

 Jiný obrázek poměrů z roku 1638
a jezuitského úsilí máme z Vrchlabí. 
Novopečený majitel panství hrabě 
Rudolf z Morzinů chtěl učinit zadost 
císařským rekatolizačním mandátům. 
Pozval proto z Jičína dva patres jezuity. 
Ti zjistili opravdu tristní situaci.
Na celém panství žili prý jen 3 katolíci
a ještě k tomu jen tajně. Po půlroční 
misionářské činnosti získali jen 8 
katolíků!

 K jistému útlumu rekatolizačního 
tlaku dochází vždy v obdobích vpádů 
saských a švédských vojsk do země. 
Velké naděje vzbudil vpád saských 
vojsk generála Arnima v listopadu 
1631. Saský kurfiřt pragmaticky 
opustil Habsburky a spojil se se Švédy. 
Jeho vojska, s nimiž se vrátila načas 
řada exulantů, obsadila Prahu. Podobně 
tomu bylo později za vpádů Švédů, 
kteří vystoupili dokonce s prohlášením 
na ochranu nekatolíků. Nebylo divu! 
Vždyť v důstojnických hodnostech
u nich sloužilo až kolem tisícovky 
českých exulantů. Působením navrátiv-
ších se protestantských kazatelů i na 
neobsazených panstvích poddaní 
zdvíhali hlavy. Příkladně u nás na 
panství Jana Kryštofa z Valdštejna
v Hermesejfech (Heřmanovy Sejfy, 
dnes Rudník), dál ve Fořtu a Javorníku 
paní Magdaleny Milanové nebo ve 
Vlčicích hraběte Jakuba Weyhera.

 Po uzavření míru v Münsteru
a Osnabrücku, kde švédská diplomacie 
a německá protestantská knížata 
nechala na holičkách české exulanty
a tajné nekatolíky v zemi, dostala 
rekatolizace v Čechách a na Moravě 
volnou ruku. Ale situace počátkem 
padesátých let nebyla pro Vídeň 
nikterak růžová. V Hradeckém kraji 
pak obzvlášť. Zůstalo zde mezi 
poddanými ještě 52 529 nekatolíků.
Z toho na Vrchlabsku 2 756, Hostinsku 
1 683, na Jilemnicku 1 298 a na 
Bransko-Štěpanicku 2 142 osob.
Z menších panství pak Vlčice 965, Fořt 
s Čistou v Krkonoších 446 a Heřma-
novy Sejfy 265 osob. Proto opět 
nastoupili jezuité s vojenským dopro-
vodem pověstné dragonády, nyní 
většinou za vydatné pomoci nových 
majitelů panství. Koncem roku 1652 
bylo prý na pravou víru obráceno na 
Hradecku 46 492 poddaných a zůstalo 
pouze 560 zatvrzelých bez naděje na 
převýchovu. Že převýchova pod-
daných všude neprobíhala hladce, 
můžeme jako příklad uvést rebelii 
vrchlabských měšťanů, o níž se dočtete 
později.

 Zvláštním důsledkem provádění 
rekatolizace v horách byly útěky 

poddaných pro víru před dragonádami 
za hranice, při nichž šlo nezřídka
o život. Poddaní na rozdíl od svobod-
ných (měšťanů královských měst
a šlechty) nemohli prodat majetek
a volně opustit zemi. Vrchnosti útěkům 
všemožně bránily, protože ztrácely 
tolik potřebné pracovní síly. Pokud se 
dověděly o místech v zahraničí, kde se 
jejich bývalí poddaní usadili, tvrdě 
jejich návrat vymáhaly. Přesto k útě-
kům docházelo. Z našich příhraničních 
panství útěky poddaných směřovaly 
přes Krkonoše do blízkého Slezska.
V sousedním Svídnicko-Javorsku se 
sice protestanti netěšili všem nábožen-
ským svobodám jako v Lehnicku, 
nicméně byli trpěni. Usazovali se 
zejména na statcích rodiny Schaffgot-
schů, zvláště pak pod ochranou 
Piastovny, kněžny Barbory Anežky 
(1595-1631), ženy Hanse Ulricha ze 
Schaffgotschů. Pod hřebeny zakládali 
dokonce horské vsi jako např. Jagniąt-
ków, Michałowice, Zachełmie, Boro-
wice a Budniky.

 Počty poddaných, uprchlých do 
Slezska a zanechavších po sobě pusté 
grunty, byl značný. Z Vrchlabska 
uprchlo 32 osob, z Jilemnicka 517, 
Branska 570 a z Hostinska 839 osob. 
Rekatolizační proces neskončil v pade-
sátých letech 17. století, ale pokračoval 
dál až do vydání tolerančního patentu 
Josefem II. roku 1781.

 

(21. díl)

Materiál poskytl Ladislav Kadavý,
z kurentu do latinky převedli Karolina 
Boková a Johann Doll, z němčiny 
přeložila K. Boková.

Školní rok 1939 – 40

Pravidelné vyučování mělo jako každo-
ročně začít 1. září, jenže politické 
události posledních dnů se tak vyostři-
ly, že musel rozhodovat meč, aby zajis-
til obyvatelstvu životní zájmy.

Propukla válka s Polskem, které se
v pošetilém zaslepení a poštváno Anglií 
domnívalo, že tak hanebným způsobem 
Německo urazí. S nepřekonatelnou 
silou vyrazil wehrmacht, vše porážejíc, 
do Polska a v 18 dnech byla polská říše, 
čítající 36 milionů obyvatel, rozdrcena. 
Doufáme v nejlepší!

Začátek vyučování byl stanoven na
11. září. Jinak obvyklá cesta do kostela 
se nekonala. Žáci mohli předešlou 
neděli navštívit mši svatou. 
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První školní den se za přítomnosti 
rodičů nováčků konala skromná oslava 
začátku školy. Proslov k rodičům
a dětem měl řídící učitel Jos. Futschig. 
Hodinovou oslavu ukončil zpěv státní 
hymny.

 Úměrně velké době je nařízeno, aby 
se celá výuka vedla v duchu slavných 
dní, což se podpoří tím, že se musí 
přinášet válečná hlášení.

 Učitelský sbor není v plném počtu, 
neboť je pan učitel Garbe následkem 
nehody na motorce několik měsíců 
neschopen služby. První 3 ročníky jsou 
sestěhovány dohromady a vyučuje
v nich řídící učitel. Zbylé ročníky tvoří 
2. třídu a vede je učitel Vinzenz Donth. 
Kvůli takovému vyučování doznala 
vyučovací látka určitého krácení.

Vyučují: řídící učitel Josef Futschig, 
učitel Vinzenz Donth, farář Friedrich 
Driemer a ruční práce a tělesná výchova 
Juliane Neumann.

Stav žáků: Počet dětí se v důsledku 
velkého odchodu na měšťanskou školu 
velmi snížil a činí v 1. třídě 31, ve 2. 
třídě 36 a ve 3. třídě 33 žáků, dohro-
mady 100 žáků.

 Události jsou nyní řazeny deníkově 
a tedy tak, jak se budou v čase postupně 
odehrávat.

26. srpna 1939 se politická situace 
vyhrotila. Mnoho letadel křižuje denně 
přes vesnici. Panuje neobyčejně pěkné 
počasí.

28. srpna 1939 – Zavedení potravino-
vých lístků a odběrních poukázek na 
životně důležité látky (materiály), aby 
se zabránilo křečkování. Dobrá sklizeň 
je už pod střechou. Mládež při tom pilně 
pomáhala.

1. září 1939 – Župní vedoucí Förster 
prohlašuje Gdaňsk za součást velkého 
Německa. Svolání říšského sněmu
a prohlášení vůdce. Válečné zákony 
nabývají platnosti. Wehrmacht překra-
čuje hranice.

3. září 1939 – Vůdcova výzva lidu, 
straně a wehrmachtu. Každá vůdcova 
nabídka míru je odmítnuta, Anglie dnes 
vyhlašuje válku. O několik hodin 
později následuje Francie se svým 
vyhlášením války. V obci je povolána 
protiletecká obrana, jsou ohledávány 
sklepy coby protiletecké kryty. Školní 
sklep nabízí celkem dobrou ochranu. 
Auta mizí z ulice, neboť nastalo benzí-
nové embargo.

6. září 1939 – Německé oddíly stojí 
hluboko v Polsku. Grudziądz, Bydgo-
szcz, Kielce a Krakov padly. Řídící 
učitel Futschig se dnes účastní kurzu 
letecké obrany ve Vrchlabí.

8. září 1939 – Padla Varšava. Všude 
vládne spoko-jenost. O ztrátách není 
nic slyšet. Nezvyklý klid.

11. září 1939 – Slavnostní začátek 
vyučování. 

14. září 1939 - První smutná zpráva
z válečného dějiště: Dr. Gerh. Mahrle
z naší obce padl. Lidé si na lístkový 
systém musí teprve zvyknout - je válka!

15. září 1939 – V rámci čtyřletého plánu 
je nařízen sběr bylin. Mládež se ráda 
podrobila tomuto úkolu a po uplynutí 
akce se mohlo do Vrchlabí dodat více 
jak 22 kg sušené drogy. (Sběrné místo – 
měšťanská škola)

17. září 1939 – Déšť. Konec období 
pěkného počasí. Dnes vpád Rusů do 
Polska.

21. září 1939 – Válka v Polsku se chýlí 
ke konci. Rusové a Němci na demar-
kační linii. Dnes byl zastřelen rumun-
ský ministr Calinescu, k Němcům 
přátelský muž.

27. září 1939 – Konec války v Polsku. 
Kapitulace Varšavy.

1. října 1939 – Uctění matek s mnoha 
dětmi udělením čestného kříže. Oslava 
se konala na sále hospody „U Pošty“. 
Fotografický vedoucí Josef Futschig 
zajistil skupinové fotografie.

4. října 1939 – U příležitosti skončené 
války v Polsku školský úřad nařídil
a provedl vyvěšení vlajky na škole od
4. do 10. října.

10. října 1939 – Válečná Zimní pomoc 
zahajuje svou činnost.

28. října 1939 – Učitel Vinzenz Donth, 
který se přihlásil dobrovolně, naruko-
val k vojenské službě. Škole hrozí, že
se stane jednotřídní. V této nouzi proje-
vila zdejší 74letá důchodkyně Marie 
Mateasko ochotu - po žádosti řídícího 
učitele - znovu vyučovat. Dostala
1. třídu, kde působí s obdivuhodnou 
silou a osvědčenou dovedností.

1. listopadu 1939 – Tento den je volno. 
Nastupuje učitelka Rotraut Fischer. 
Vyučování je nyní opět trojtřídní.
Sl. Fischer učí ve 2. třídě, řídící učitel 
Futschig ve 3. třídě.

8. listopadu 1939 – S ohledem na 
přípravy hedvábnictví budou keře
v zahradě odstraněny a bude položen 
nový plot okolo zeleninové zahrady. 
Tesař Vinzenz Bittner postaví novou 
bránu na školní zahradu. Výdaje na 
školu značně stoupají, prostředky ale 
přitékají velmi skrovně a s prázdnýma 
rukama se ještě nikdy nic nevytvořilo.

10. listopadu 1939 – Učitelé se 
dnešního dne zúčastnili hedvábnického 
kurzu ve Vrchlabí. Trval celý den

a nabídl skutečně zajímavé podrobnos-
ti. S obděláváním půdy by se mělo 
ihned začít. Na zdejší škole se má 
provést pokus. Pro začátek bylo objed-
náno 200 ks sazenic. Zasázet se mají 
podél plotu zahrady. Umístění se ale 
nejeví jako vhodné.

Vzpomínková slavnost na listopadové 
oběti (na objednávku!) má být uspořá-
dána v obzvlášť srdečné formě.

15. listopadu 1939 – Žáci prostředního 
a horního stupně navštívili tohoto dne 
přehlídku (výstavu) krojů ve Vrchlabí 
pod vedením sl. Neumann a sl. Rotraut 
Fischer.

18. listopadu 1939 – Ve Vrchlabí dávají 
film – „Zrádce“*. 59 žáků a učitelé ze 
školy se zúčastnili představení. Jinak se 
ten den neučilo. 

4. prosince 1939 – Na sále hospody
„U Pošty“ se promítá film „West-
wall“**. Zúčastnili se všichni žáci, také 
ž á c i  z  D o l n í h o  D v o r a
a Prostředního Lánova jsou přítomni. 

5. prosince 1939 – Očkování 12-14 
letých žáků se koná dnes odpoledne ve 
4 hodiny ve škole v Dolním Dvoře. 
Účastníci nejsou nadšení, že musí při 
tak špatném počasí a ve tmě běžet
s dětmi až do Dolního Dvora. Očkování 
v každé škole zvlášť – jak to bylo dříve 
– by bylo jistě vhodnější. 

7. prosince 1939 – Jako v předchozích 
letech, tak i letos znovu začalo vyživo-
vání 25 školáků. Realizováno přes NSV 
(Nazional-sozialistische Volkswohlfa-
hrt, Nacionálně socialistická péče
o lid). Jíst budou u Josefa Mahrleho, 
Horní Lánov. 

9. prosince 1939 – Tento den se nevyu-
čuje, neboť učitelé se účastní zaškolo-
vacího kurzu na gymnáziu ve Vrchlabí. 

Všechny sbírky dávají pěkný výsledek 
a 16. 12. se celé žactvo aktivuje
ke sbírce. Sběr na ulicích a doma.

Během dosavadních 4 válečných 
měsíců kráčel náš wehrmacht od 
úspěchu k úspěchu. Mnoho lodí nepří-
tele leží na dně moře, vojenské letectvo 
vládne vzdušnému prostoru a Anglie
s hrůzou pozoruje, že její světovláda je 
skoro prolomena.

Podle úředních pokynů se teď na všech 
školách bude sbírat starý materiál, 
především kosti. Bedna na kosti se 
nachází ve vestibulu.

V prosinci 1939 bylo sebráno 8,5 kg
a dodáno na jatka do Vrchlabí.

Vánoční prázdniny začaly 20. 12.
a trvaly do 2. 1. 1940 včetně. Kéž nový 
rok přinese vítězství a trvající mír lidu
a vlasti.

 Nastala kromobyčejně studená 
zima, jakou nejstarší lidé ještě nezažili. 
Muselo se velmi šetřit topivem (uhlím), 
jehož množství se kvůli válečným 
poměrům zmenšilo. Krutý mráz trvá 
skoro 2 měsíce, což mělo za následek, 
že se nepatrné zásoby uhlí rychle 
spotřebovaly. I přes zesílený požadavek 
na třídní kamna se dosáhlo nejvýše 
teploty 6 – 7 °C. Učitelé a žáci většinou 
bídně mrzli. Tyto poměry vedly
k uzavření školy do 10. 1. 1940.

18. února 1940 musela být opět uzavře-
na, a toto přerušení trvalo do 3. 3. 1940. 
Na chod školy a vůbec na celé vyučo-
vání to působí velice nepříznivě. 
Výkony šly trvale dolů.

15. ledna byla učitelka Rotraut Fischer 
přeložena na Benecko a zde znovu 
výpomocně do služby nastoupila 
důchodkyně Maria Mateasko. Převzala 
1. třídu a řídící učitel Futschig šel do
2. třídy. Při panujícím nedostatku 
učitelů je pomoc důchodkyně jen 
vítána.

8. února – Ve školním dozorování 
nastala změna, dosavadní krajský 
školní inspektor Rud. Föhst byl ustano-
vením vládního prezidenta přeložen 
coby profesor do Trutnova a na jeho 
místo byl povolán pan školní rada 
Steinitz.

17. února a 1. března 1940 byli učitelé 
svoláni na celodenní školení. Bylo 
zaměřeno především na světonázoro-
vou orientaci a přineslo cenné podněty.

3. března 1940 – Započal velký den. 
Župní vedoucí a říšský místodržící 
Konrad Henlein meškal ve Vrchlabí, 
aby přijal velkou výzvu od všech 
politických vůdců. Z naší školy se 
zúčastnil řídící učitel Futschig a učitel 
Vinzenz Donth. Slavnost se konala na 
Střelnici ve Vrchlabí; počet účastníků 
asi 1700 osob. Župní vedoucí K. Hen-
lein mluvil o povinnostech jednotlivců 
obzvláště ve válce. Mrazilo mě!!

4. března 1940 – Tohoto dne se na škole 
konala skromná „slavnost březnových 
padlých“. Žáci byli poté propuštěni. 
Uhelné prázdniny byly prodlouženy
o další týden. Ve středu a pátek se ve 
škole objevili žáci, aby si převzali úkoly 
a potom se mohli opět vzdálit. Kvůli 
přetrvávajícím mrazům byly prázdniny 
prodlouženy na neurčito. Zásoby uhlí, 
které na školách ještě zbylo, se mají 
rozdat lidem.

15. března se vrací učitel Vinzenz 
Donth z armády zpět a ujímá se znovu 
služby ve škole. V ten stejný čas 
ukončila také sl. Mateasko svou 

výpomoc. O několik dní později ztratila 
škola zase jednu učitelskou sílu. 
Učitelka ručních prací, sl. Juliane 
Neumann, odešla k 31. 3. kvůli sňatku 
definitivně ze služby. Na její místo 
nastoupila paní učitelka M. Schreier.

Úřady nařídily sběr kovů, čehož se ujala 
obec a školní mládež. Kov byl shromaž-
ďován ve škole – která je ovšem holkou 
pro všechno – a odvážen. Učitelé u toho 
spolupůsobili jako funkcionáři.

Zahraničněpolitická situace doznala 
ohromných změn. Neočekávaně
a rychlostí blesku obsadil náš wehr-
macht Dánsko a Norsko až po Narvik. 
Hrdinnými útoky donutil Norsko
a silný anglický expediční sbor na 
kolena. Akce začala 9. dubna 1940. 
Celým Německem šla vlna nadšení, 
když se 10. května rozpoutal útok na 
dědičné nepřátele Anglii a Francii.
V několika málo dnech ležely Holand-
sko a Belgie na zemi, pevnosti se 
rozpadly, v ohromných obkličujících 
bitvách, hlavně ve Flandrech, došlo ke 
zničení nepřátelských armád. Magino-
tova linie neskýtala už žádnou překáž-
ku, v 6 týdnech musela Francie bezpod-
mínečně kapitulovat a prosit o klid 
zbraní. Jaký obrat v čase!

Ale: Člověk nemá chválit dne před 
večerem!

Škola a celá výuka byly zcela ve 
znamení války. Vyučováno bylo jen to 
nejnutnější, učitelé a žáci byli zaměst-
náni jinak. Začátkem května dorazilo 
asi 200 keřů moruše pro školní zahradu. 
Má se udělat pokus chovat housenku 
bource morušového.

2. května se na horní škole ve Vrchlabí 
konalo celodenní školení, kterého se 
zúčastnili všichni učitelé.

Přednáška s fotografiemi, vedená 
řídícím učitelem Jos. Futschigem

11. května 1940 na sále hospody
„U Pošty“, o Norsku, které jmenovaný 
dvakrát navštívil, sklidila obrovský 
potlesk.

Kurs stavění leteckých modelů 22. 
května ve Vrchlabí navštívili zdejší 
učitelé V. Donth a Willibald Garbe.

23. května se už svátek Božího těla letos 
poprvé nebude slavit. Časy se změnily. 
Lidé a názory také. Ještě před pár lety se 
nad obcí vznášela sváteční nálada, 
spolky se ubíraly do kostela, letos už nic 
z toho všeho. Hluk všedního dne 
vyplňuje prostor smutně, ale pravdivě.

O vítězství našich vojsk se bude
ve škole hovořit. U příležitosti bitvy ve 

Flandrech byla vyvěšena vlajka 8 dní
a u příležitosti pádu Paříže 14. června
3 dny.

Hlavní očkování žáků se konalo 14. 
června.

19. června měl řídící učitel J. Futschig
2 další přednášky s fotografiemi „Svět-
ový pirát Anglie“, a to pro žáky 
odpoledne a pro dospělé večer. Předčí-
tání ale obstarali lidé ze strany.

25. června je památný den. V 1 hodinu 
32 minut v noci vstoupilo v platnost 
příměří s Francií a z toho důvodu byl 
volný den. Bylo nařízeno vyvěšení 
vlajky na 10 dní a 1 týden vyzvánění 
zvonů.

Každý měsíc se ve škole konaly školní 
rozhlasové přednášky, které sloužily 
světonázorové péči o mládež. Rozhla-
sový přístroj dodal řídící učitel.

27. a 28. června se mohly díky úsilí 
řídícího učitele uvést první školní 
filmy. Byly velice poučné a shledaly se 
s nadšenou odezvou. Témata: hrách, 
námořní rybolov, přistání na Öselu
a jeden bitevní den ze světové války.

Větší žáci byli odteď častěji nasazováni 
na zemědělskou službu u sedláků, ti 
menší se zabývali sběrem bylin. Výsle-
dek je dobrý. Na nových sušicích 
lískách bylo nasušeno mnoho mate-
riálu.

1. července 1940 se ředitel školy 
zúčastnil pohřbu svého posledního 
učitele, školního rady A. Schöbela
v Trutnově.

Téhož dne ve zdejší obci uvedl zemský 
rada nového starostu Jos. Mahrleho čp. 
118 do funkce a uctil starostu přede-
šlého.

4. července 1940 uspořádala škola 
vycházku do hor, která byla velice 
hezká a 13. července se uzavřel školní 
rok vlastní oslavou pro vycházející děti. 
Měly slzy v očích, když děkovaly a na 
ruku řídícího učitele slibovaly věrnost. 
Ať boží požehnání vládne nad námi
a naším dílem.
        Jos. Futschig

* V tomto filmu infiltrují zahraniční 
agenti za pomoci německých zrádců 
německý zbrojní průmysl. Zrádci jsou 
poraženi kvůli společnému úsilí wehr-
machtu a gestapa.

** Tento film z roku 1939 o Siegfriedově 
linii režíroval vedoucí filmové divize při 
ministerstvu propagandy. Siegfriedova 
linie, Němci nazývaná Západní zeď, 
byla velká série opevnění kolem němec-
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První školní den se za přítomnosti 
rodičů nováčků konala skromná oslava 
začátku školy. Proslov k rodičům
a dětem měl řídící učitel Jos. Futschig. 
Hodinovou oslavu ukončil zpěv státní 
hymny.

 Úměrně velké době je nařízeno, aby 
se celá výuka vedla v duchu slavných 
dní, což se podpoří tím, že se musí 
přinášet válečná hlášení.

 Učitelský sbor není v plném počtu, 
neboť je pan učitel Garbe následkem 
nehody na motorce několik měsíců 
neschopen služby. První 3 ročníky jsou 
sestěhovány dohromady a vyučuje
v nich řídící učitel. Zbylé ročníky tvoří 
2. třídu a vede je učitel Vinzenz Donth. 
Kvůli takovému vyučování doznala 
vyučovací látka určitého krácení.

Vyučují: řídící učitel Josef Futschig, 
učitel Vinzenz Donth, farář Friedrich 
Driemer a ruční práce a tělesná výchova 
Juliane Neumann.

Stav žáků: Počet dětí se v důsledku 
velkého odchodu na měšťanskou školu 
velmi snížil a činí v 1. třídě 31, ve 2. 
třídě 36 a ve 3. třídě 33 žáků, dohro-
mady 100 žáků.

 Události jsou nyní řazeny deníkově 
a tedy tak, jak se budou v čase postupně 
odehrávat.

26. srpna 1939 se politická situace 
vyhrotila. Mnoho letadel křižuje denně 
přes vesnici. Panuje neobyčejně pěkné 
počasí.

28. srpna 1939 – Zavedení potravino-
vých lístků a odběrních poukázek na 
životně důležité látky (materiály), aby 
se zabránilo křečkování. Dobrá sklizeň 
je už pod střechou. Mládež při tom pilně 
pomáhala.

1. září 1939 – Župní vedoucí Förster 
prohlašuje Gdaňsk za součást velkého 
Německa. Svolání říšského sněmu
a prohlášení vůdce. Válečné zákony 
nabývají platnosti. Wehrmacht překra-
čuje hranice.

3. září 1939 – Vůdcova výzva lidu, 
straně a wehrmachtu. Každá vůdcova 
nabídka míru je odmítnuta, Anglie dnes 
vyhlašuje válku. O několik hodin 
později následuje Francie se svým 
vyhlášením války. V obci je povolána 
protiletecká obrana, jsou ohledávány 
sklepy coby protiletecké kryty. Školní 
sklep nabízí celkem dobrou ochranu. 
Auta mizí z ulice, neboť nastalo benzí-
nové embargo.

6. září 1939 – Německé oddíly stojí 
hluboko v Polsku. Grudziądz, Bydgo-
szcz, Kielce a Krakov padly. Řídící 
učitel Futschig se dnes účastní kurzu 
letecké obrany ve Vrchlabí.

8. září 1939 – Padla Varšava. Všude 
vládne spoko-jenost. O ztrátách není 
nic slyšet. Nezvyklý klid.

11. září 1939 – Slavnostní začátek 
vyučování. 

14. září 1939 - První smutná zpráva
z válečného dějiště: Dr. Gerh. Mahrle
z naší obce padl. Lidé si na lístkový 
systém musí teprve zvyknout - je válka!

15. září 1939 – V rámci čtyřletého plánu 
je nařízen sběr bylin. Mládež se ráda 
podrobila tomuto úkolu a po uplynutí 
akce se mohlo do Vrchlabí dodat více 
jak 22 kg sušené drogy. (Sběrné místo – 
měšťanská škola)

17. září 1939 – Déšť. Konec období 
pěkného počasí. Dnes vpád Rusů do 
Polska.

21. září 1939 – Válka v Polsku se chýlí 
ke konci. Rusové a Němci na demar-
kační linii. Dnes byl zastřelen rumun-
ský ministr Calinescu, k Němcům 
přátelský muž.

27. září 1939 – Konec války v Polsku. 
Kapitulace Varšavy.

1. října 1939 – Uctění matek s mnoha 
dětmi udělením čestného kříže. Oslava 
se konala na sále hospody „U Pošty“. 
Fotografický vedoucí Josef Futschig 
zajistil skupinové fotografie.

4. října 1939 – U příležitosti skončené 
války v Polsku školský úřad nařídil
a provedl vyvěšení vlajky na škole od
4. do 10. října.

10. října 1939 – Válečná Zimní pomoc 
zahajuje svou činnost.

28. října 1939 – Učitel Vinzenz Donth, 
který se přihlásil dobrovolně, naruko-
val k vojenské službě. Škole hrozí, že
se stane jednotřídní. V této nouzi proje-
vila zdejší 74letá důchodkyně Marie 
Mateasko ochotu - po žádosti řídícího 
učitele - znovu vyučovat. Dostala
1. třídu, kde působí s obdivuhodnou 
silou a osvědčenou dovedností.

1. listopadu 1939 – Tento den je volno. 
Nastupuje učitelka Rotraut Fischer. 
Vyučování je nyní opět trojtřídní.
Sl. Fischer učí ve 2. třídě, řídící učitel 
Futschig ve 3. třídě.

8. listopadu 1939 – S ohledem na 
přípravy hedvábnictví budou keře
v zahradě odstraněny a bude položen 
nový plot okolo zeleninové zahrady. 
Tesař Vinzenz Bittner postaví novou 
bránu na školní zahradu. Výdaje na 
školu značně stoupají, prostředky ale 
přitékají velmi skrovně a s prázdnýma 
rukama se ještě nikdy nic nevytvořilo.

10. listopadu 1939 – Učitelé se 
dnešního dne zúčastnili hedvábnického 
kurzu ve Vrchlabí. Trval celý den

a nabídl skutečně zajímavé podrobnos-
ti. S obděláváním půdy by se mělo 
ihned začít. Na zdejší škole se má 
provést pokus. Pro začátek bylo objed-
náno 200 ks sazenic. Zasázet se mají 
podél plotu zahrady. Umístění se ale 
nejeví jako vhodné.

Vzpomínková slavnost na listopadové 
oběti (na objednávku!) má být uspořá-
dána v obzvlášť srdečné formě.

15. listopadu 1939 – Žáci prostředního 
a horního stupně navštívili tohoto dne 
přehlídku (výstavu) krojů ve Vrchlabí 
pod vedením sl. Neumann a sl. Rotraut 
Fischer.

18. listopadu 1939 – Ve Vrchlabí dávají 
film – „Zrádce“*. 59 žáků a učitelé ze 
školy se zúčastnili představení. Jinak se 
ten den neučilo. 

4. prosince 1939 – Na sále hospody
„U Pošty“ se promítá film „West-
wall“**. Zúčastnili se všichni žáci, také 
ž á c i  z  D o l n í h o  D v o r a
a Prostředního Lánova jsou přítomni. 

5. prosince 1939 – Očkování 12-14 
letých žáků se koná dnes odpoledne ve 
4 hodiny ve škole v Dolním Dvoře. 
Účastníci nejsou nadšení, že musí při 
tak špatném počasí a ve tmě běžet
s dětmi až do Dolního Dvora. Očkování 
v každé škole zvlášť – jak to bylo dříve 
– by bylo jistě vhodnější. 

7. prosince 1939 – Jako v předchozích 
letech, tak i letos znovu začalo vyživo-
vání 25 školáků. Realizováno přes NSV 
(Nazional-sozialistische Volkswohlfa-
hrt, Nacionálně socialistická péče
o lid). Jíst budou u Josefa Mahrleho, 
Horní Lánov. 

9. prosince 1939 – Tento den se nevyu-
čuje, neboť učitelé se účastní zaškolo-
vacího kurzu na gymnáziu ve Vrchlabí. 

Všechny sbírky dávají pěkný výsledek 
a 16. 12. se celé žactvo aktivuje
ke sbírce. Sběr na ulicích a doma.

Během dosavadních 4 válečných 
měsíců kráčel náš wehrmacht od 
úspěchu k úspěchu. Mnoho lodí nepří-
tele leží na dně moře, vojenské letectvo 
vládne vzdušnému prostoru a Anglie
s hrůzou pozoruje, že její světovláda je 
skoro prolomena.

Podle úředních pokynů se teď na všech 
školách bude sbírat starý materiál, 
především kosti. Bedna na kosti se 
nachází ve vestibulu.

V prosinci 1939 bylo sebráno 8,5 kg
a dodáno na jatka do Vrchlabí.

Vánoční prázdniny začaly 20. 12.
a trvaly do 2. 1. 1940 včetně. Kéž nový 
rok přinese vítězství a trvající mír lidu
a vlasti.

 Nastala kromobyčejně studená 
zima, jakou nejstarší lidé ještě nezažili. 
Muselo se velmi šetřit topivem (uhlím), 
jehož množství se kvůli válečným 
poměrům zmenšilo. Krutý mráz trvá 
skoro 2 měsíce, což mělo za následek, 
že se nepatrné zásoby uhlí rychle 
spotřebovaly. I přes zesílený požadavek 
na třídní kamna se dosáhlo nejvýše 
teploty 6 – 7 °C. Učitelé a žáci většinou 
bídně mrzli. Tyto poměry vedly
k uzavření školy do 10. 1. 1940.

18. února 1940 musela být opět uzavře-
na, a toto přerušení trvalo do 3. 3. 1940. 
Na chod školy a vůbec na celé vyučo-
vání to působí velice nepříznivě. 
Výkony šly trvale dolů.

15. ledna byla učitelka Rotraut Fischer 
přeložena na Benecko a zde znovu 
výpomocně do služby nastoupila 
důchodkyně Maria Mateasko. Převzala 
1. třídu a řídící učitel Futschig šel do
2. třídy. Při panujícím nedostatku 
učitelů je pomoc důchodkyně jen 
vítána.

8. února – Ve školním dozorování 
nastala změna, dosavadní krajský 
školní inspektor Rud. Föhst byl ustano-
vením vládního prezidenta přeložen 
coby profesor do Trutnova a na jeho 
místo byl povolán pan školní rada 
Steinitz.

17. února a 1. března 1940 byli učitelé 
svoláni na celodenní školení. Bylo 
zaměřeno především na světonázoro-
vou orientaci a přineslo cenné podněty.

3. března 1940 – Započal velký den. 
Župní vedoucí a říšský místodržící 
Konrad Henlein meškal ve Vrchlabí, 
aby přijal velkou výzvu od všech 
politických vůdců. Z naší školy se 
zúčastnil řídící učitel Futschig a učitel 
Vinzenz Donth. Slavnost se konala na 
Střelnici ve Vrchlabí; počet účastníků 
asi 1700 osob. Župní vedoucí K. Hen-
lein mluvil o povinnostech jednotlivců 
obzvláště ve válce. Mrazilo mě!!

4. března 1940 – Tohoto dne se na škole 
konala skromná „slavnost březnových 
padlých“. Žáci byli poté propuštěni. 
Uhelné prázdniny byly prodlouženy
o další týden. Ve středu a pátek se ve 
škole objevili žáci, aby si převzali úkoly 
a potom se mohli opět vzdálit. Kvůli 
přetrvávajícím mrazům byly prázdniny 
prodlouženy na neurčito. Zásoby uhlí, 
které na školách ještě zbylo, se mají 
rozdat lidem.

15. března se vrací učitel Vinzenz 
Donth z armády zpět a ujímá se znovu 
služby ve škole. V ten stejný čas 
ukončila také sl. Mateasko svou 

výpomoc. O několik dní později ztratila 
škola zase jednu učitelskou sílu. 
Učitelka ručních prací, sl. Juliane 
Neumann, odešla k 31. 3. kvůli sňatku 
definitivně ze služby. Na její místo 
nastoupila paní učitelka M. Schreier.

Úřady nařídily sběr kovů, čehož se ujala 
obec a školní mládež. Kov byl shromaž-
ďován ve škole – která je ovšem holkou 
pro všechno – a odvážen. Učitelé u toho 
spolupůsobili jako funkcionáři.

Zahraničněpolitická situace doznala 
ohromných změn. Neočekávaně
a rychlostí blesku obsadil náš wehr-
macht Dánsko a Norsko až po Narvik. 
Hrdinnými útoky donutil Norsko
a silný anglický expediční sbor na 
kolena. Akce začala 9. dubna 1940. 
Celým Německem šla vlna nadšení, 
když se 10. května rozpoutal útok na 
dědičné nepřátele Anglii a Francii.
V několika málo dnech ležely Holand-
sko a Belgie na zemi, pevnosti se 
rozpadly, v ohromných obkličujících 
bitvách, hlavně ve Flandrech, došlo ke 
zničení nepřátelských armád. Magino-
tova linie neskýtala už žádnou překáž-
ku, v 6 týdnech musela Francie bezpod-
mínečně kapitulovat a prosit o klid 
zbraní. Jaký obrat v čase!

Ale: Člověk nemá chválit dne před 
večerem!

Škola a celá výuka byly zcela ve 
znamení války. Vyučováno bylo jen to 
nejnutnější, učitelé a žáci byli zaměst-
náni jinak. Začátkem května dorazilo 
asi 200 keřů moruše pro školní zahradu. 
Má se udělat pokus chovat housenku 
bource morušového.

2. května se na horní škole ve Vrchlabí 
konalo celodenní školení, kterého se 
zúčastnili všichni učitelé.

Přednáška s fotografiemi, vedená 
řídícím učitelem Jos. Futschigem

11. května 1940 na sále hospody
„U Pošty“, o Norsku, které jmenovaný 
dvakrát navštívil, sklidila obrovský 
potlesk.

Kurs stavění leteckých modelů 22. 
května ve Vrchlabí navštívili zdejší 
učitelé V. Donth a Willibald Garbe.

23. května se už svátek Božího těla letos 
poprvé nebude slavit. Časy se změnily. 
Lidé a názory také. Ještě před pár lety se 
nad obcí vznášela sváteční nálada, 
spolky se ubíraly do kostela, letos už nic 
z toho všeho. Hluk všedního dne 
vyplňuje prostor smutně, ale pravdivě.

O vítězství našich vojsk se bude
ve škole hovořit. U příležitosti bitvy ve 

Flandrech byla vyvěšena vlajka 8 dní
a u příležitosti pádu Paříže 14. června
3 dny.

Hlavní očkování žáků se konalo 14. 
června.

19. června měl řídící učitel J. Futschig
2 další přednášky s fotografiemi „Svět-
ový pirát Anglie“, a to pro žáky 
odpoledne a pro dospělé večer. Předčí-
tání ale obstarali lidé ze strany.

25. června je památný den. V 1 hodinu 
32 minut v noci vstoupilo v platnost 
příměří s Francií a z toho důvodu byl 
volný den. Bylo nařízeno vyvěšení 
vlajky na 10 dní a 1 týden vyzvánění 
zvonů.

Každý měsíc se ve škole konaly školní 
rozhlasové přednášky, které sloužily 
světonázorové péči o mládež. Rozhla-
sový přístroj dodal řídící učitel.

27. a 28. června se mohly díky úsilí 
řídícího učitele uvést první školní 
filmy. Byly velice poučné a shledaly se 
s nadšenou odezvou. Témata: hrách, 
námořní rybolov, přistání na Öselu
a jeden bitevní den ze světové války.

Větší žáci byli odteď častěji nasazováni 
na zemědělskou službu u sedláků, ti 
menší se zabývali sběrem bylin. Výsle-
dek je dobrý. Na nových sušicích 
lískách bylo nasušeno mnoho mate-
riálu.

1. července 1940 se ředitel školy 
zúčastnil pohřbu svého posledního 
učitele, školního rady A. Schöbela
v Trutnově.

Téhož dne ve zdejší obci uvedl zemský 
rada nového starostu Jos. Mahrleho čp. 
118 do funkce a uctil starostu přede-
šlého.

4. července 1940 uspořádala škola 
vycházku do hor, která byla velice 
hezká a 13. července se uzavřel školní 
rok vlastní oslavou pro vycházející děti. 
Měly slzy v očích, když děkovaly a na 
ruku řídícího učitele slibovaly věrnost. 
Ať boží požehnání vládne nad námi
a naším dílem.
        Jos. Futschig

* V tomto filmu infiltrují zahraniční 
agenti za pomoci německých zrádců 
německý zbrojní průmysl. Zrádci jsou 
poraženi kvůli společnému úsilí wehr-
machtu a gestapa.

** Tento film z roku 1939 o Siegfriedově 
linii režíroval vedoucí filmové divize při 
ministerstvu propagandy. Siegfriedova 
linie, Němci nazývaná Západní zeď, 
byla velká série opevnění kolem němec-
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kých hranic s Francií, Belgií, Lucem-
burskem a Nizozemskem.

          Pokračování příště

 
  
  
I po skoro 80 letech od konce druhé 
světové války se dostáváme k před-
mětům, které nám zde původní 
německé obyvatelstvo před svým 
odsunem zanechalo. Ať už se jedná
o tzv. půdní nálezy, nebo o artefakty 
nalezené v zemi detektorem kovů.

V tomto článku bych rád uvedl několik 
konkrétních cedulí, které byly nale-
zeny na území Lánova a Dolního 
Dvora.
 Jako první je trojice smaltovaných 
cedulí (1) nalezených při sobě asi 10 
cm hluboko v jednom z místních 
lesních porostů. Jedná se o cedule 
tehdejších německých organizací jako 
NSDAP (Národně socialistická ně-
mecká dělnická strana), kterou asi není 
nutné nijak představovat, nebo NSV 
(Národně socialistická lidová péče, 
něco jako dnešní „sociálka“). Jedna
z nejznámějších humanitárních orga-
nizací NSV se jmenovala „Matka
a dítě“. Ta se starala o „árijské“ ženy po 
celou dobu těhotenství, stejně jako po 
narození dítěte. Matky nadále dostá-
valy finanční podporu v naléhavých 
případech. Kde se tyto kanceláře 
nacházely, tzn. na které budově tyto 
cedule visely, se nepodařilo s jistotou 
zjistit. Z hornolánovské školní kroniky 
(první zmínka v 20. dílu, školní rok 
1938-1939, viz minulý zpravodaj) ale 
víme, že místem, kde se shromážděná 
pomoc skladovala, byla právě škola, 
kde se konalo i mnoho jiných aktivit, 
poplatných této době. Dále zde máme 
jeden půdní nález z domu čp. 5 (naproti 

penzionu Baron) - velmi zajímavá 
cedule z počátku 20. století (2). Jedná 
se o Spolek pro podporu a pospolitost – 
Jednota - Horní Lánov. Tento spolek 
byl v Horním Lánově od roku 1888. 
Mužský pěvecký sbor tohoto spolku 
zpíval například 21. listopadu 1920 při 
svěcení zvonu (původní byl zrekví-
rován za 1. světové války) na zvoničce 
nad čp. 138, která fungovala již od 
poloviny 18. století a zbořena byla prý 
někdy v letech 1954-55.
 Jako poslední uvedu cedule nale-
zené v lese podél lesních cest. Cedule 
byly rozlámané na vícero kusů a rozhá-
zené na několika místech v okruhu asi 
50 m. Domnívám se tedy, že cedule 
byly zničeny po příchodu nového 
českého obyvatelstva v poválečné 
euforii. První je jakási výzva turistům 
(3) – „Žádáme vás, abyste se neodklá-
něli z cest, které byly uvolněny k použí-
vání, a v zájmu lovu se zdrželi jakého-
koli zbytečného hluku. Ústřední výbor 
Rakouského krkonošského spolku.“  
Druhá je běžnou cedulí (4), která 
upozorňuje na soukromou cestu, po níž 
je ale chůze až do odvolání povolena. 
Původcem je nějaká organizace ve 
Vrchlabí.
      Lukáš Tuček

Pozemky, stavby 

ITC, kabelová TV

Investice

Poplatky

OBECNÍ ÚŘAD
LÁNOV

www.lanov.cz

Prostřední Lánov 200
543 41  LÁNOV

obec@lanov.cz

TURISTICKÉ
INFOCENTRUM
A OBECNÍ KNIHOVNA

Starostka starosta@lanov.cz 

asistentka@lanov.cz 

provoz@lanov.cz

499 432 211

493 314 598

Místostarostka 

Asistentka Renata Srnská

Milan Ježek

Eliška Rojtová

Provoz obce 499 432 220
725 951 722

Účetnictví Ilona Kobrlová ucetni@lanov.cz 499 432 234

Jaroslav Hanč 

Radovan Jákl, DiS

Eva Kaválková

Jaroslava Kučerová

hanc@lanov.cz 

admin@lanov.cz

investice@lanov.cz

poplatky@lanov.cz

499 432 051

607 602 738

722 992 103

493 314 599

Otevírací doba:  
v sezóně:
červenec, srpen

Po:   

Út:   8:00 - 12:00 12:30 - 16:00

St:   8:00 - 12:00 12:30 - 17:00

Čt:   8:00 - 12:00 12:30 - 16:00

Pá:   8:00 - 12:00

8:00 - 12:00

12:30 - 16:00

12:30 - 16:00So:   

9:00 - 12:00Ne:   

Po:    8:00 - 12:00 12:30 - 16:00

Út:    8:00 - 12:00 12:30 - 16:00

St:     8:00 - 12:00 12:30 - 17:00

Čt:     8:00 - 12:00 12:30 - 16:00

Pá:     8:00 - 12:00 12:30 - 16:00

Po:    7:30 - 16:00    

Út:    7:30 - 12:00   

St:     7:30 - 12:00   

Čt:     7:30 - 12:00   

Pá:     7:30 - 12:00   

So:     

Ne:    

Prostřední Lánov čp. 39
543 41 Lánov

499 432 083
infocentrum@lanov.cz

VENKOVSKÉ
INFOCENTRUM

MIKROREGIONU
v mezisezóně:

Zřizovatel: Obecní úřad Lánov
Referent: Karolina Boková

499 522 344
MUDr. Iva KOSINOVÁ 

- praktický lékař -

Po:    8:00 -12:00 13:00 -15:00

Út:    8:00 -12:00 13:00 -15:00

St:     13:00 -18:00

Čt:     8:00 -12:00 13:00 -15:00

Pá:     8:00 -12:00

- praktický zubní lékař -
MUDr. Zdeněk KUŽEL 

Akutní
bolestivé
případy
budou
po osobní
nebo
telefonické
domluvě
ošetřeny
v nejbližším
volném
termínu.

499 432 298

499 432 182

Po:    7:30 -10:00 10:30 -13:00

Út:    7:30 -10:00 10:30 -13:00

St:     13:30 -16:00 16:00 -18:30

Čt:     7:30 -10:00 10:30 -14:00

Pá:     7:30 -10:00 10:30 -13:00

MUDr. Hana KORDOVÁ 
- dětské oddělení-

 pro nemocné děti  pro zvané a zdravé děti

Po:   8:00 - 9:45 10:00 - 13:00

10:00 - 13:00

10:00 - 13:00

12:00 - 18:00

10:00 - 13:00

7:00 - 8:00

Út:   8:00 - 9:457:00 - 8:00

St:   

Čt:   8:00 - 9:457:00 - 8:00

Pá:   8:00 - 9:457:00 - 8:00

ZDRAVOTNÍ STŘEDISKO LÁNOV

O D B Ě RY, I N J E K C E A K U T N Í S TAV Y J E N O B J E D N A N Í

pro tel. objednané
a návštěvy lékařem

Kancelář          
Hanč Jaroslav, jednatel  
Ing. Beranová Jana         
Knapíková Kavánová Milena, účetní      
Bachtík Tomáš, provoz a havárie      
Materna Jiří, provoz a havárie       
Stránský Pavel, vyjádření k sítím

Provozní doba
kanceláře:

499 522 331 + záznam
721 142 981

602 300 234
737 726 837

732 891 565
605 265 094 
603 226 060 

vodalanov@vodalanov.cz

info@vodalanov.cz
www.vodalanov.cz

KONTAKTNÍ INFORMACE A ÚŘEDNÍ HODINY

Úřední hodiny: Pondělí a Středa      8:00 - 11:30      12:30 - 17:00

603 112 761

Ladislava Šedivá      mistostarosta@lanov.cz  493 314 596 
601 697 365  

(odečty, smlouvy, fakturace - vodné a stočné)

KONTAKTNÍ INFORMACE A ÚŘEDNÍ HODINY

www.dolnilanov.cz

Úřední hodiny:

Obecní knihovna:

Pondělí  8:00 - 12:00    13:00 - 17:00
Středa    8:00 - 12:00    13:00 - 17:00

Středa   14:00 - 17:00

Účetnictví, evidence obyvatel: Martina Schoberová

499 522 216

Místostarosta: Ing. Tomáš Hanč

 Starosta:  Ing. Pavel Šimůnek 
Asistentka starosty: Ing. Michaela Kavánová

pavel.simunek@dolnilanov.cz

ou@dolnilanov.cz

ZPRÁVY Z OBCE DOLNÍ LÁNOV

OBECNÍ ÚŘAD
DOLNÍ LÁNOV

Dolní Lánov 132
543 41  LÁNOV

Vážení spoluobčané,
 v letošním prvním čísle zpravodaje mi dovolte popřát vám 
všem zdraví, štěstí a mnoho úspěchů v roce 2023. Ani 
letošní ekonomická situace, zdražování a inflace nebudou 
lehkým obdobím, tak ať to všichni zvládneme.

 Co se jistě zlepšilo, je možnost pořádat kulturní a spor-
tovní akce v obci. Loni 25. listopadu se po třech letech 
uskutečnilo setkání důchodců a opravdu bylo vidět, že se
z něho těšili.

 V prosinci škola uspořádala na sále „Čertovský rej“.
V zasedací síni jsme přivítali dalších pět nových občánků 
Dolního Lánova.

 3. prosince mohli diváci zhlédnout nově nastudovanou 
hru divadelního spolku Lipany „Natěrač“. 8. prosince 
zpívaly děti ze ZŠ a MŠ v kostele a 12. prosince uspořádaly 
ve škole vánoční trhy. Den před Štědrým večerem jsme se 
tradičně sešli na zpívání u vánočního stromu.

 V lednu jsme dvakrát volili nového prezidenta ČR a 20. 
ledna uspořádali myslivci svůj tradiční ples. Další ples, opět 
tradiční – ples dětského domova, proběhl 17. února. 

 V březnu máme naplánovaný turnaj ve stolním tenisu
a v dubnu netradiční maškarní zábavu. Na konci dubna 
budou „Čarodějnice“ na hřišti, v květnu pak turnaj v nohejba-
lu. V srpnu by měl proběhnout koncert alternativní hudby
a v září rozloučení s létem ve formě zábavného odpoledne 
pro děti a večerního koncertu kapely Bubny Praha, dále pak 
turnaj ve víceboji na hřišti. V říjnu se pak uskuteční také již 
tradiční „Vinobraní“. Divadelní představení nemají ještě 
pevné termíny, ale určitě se letos nějakých dočkáme.

 Ještě bych se rád vrátil k odpadovému hospodářství obce. 
Máme za sebou první rok se čtyřmi popelnicemi u každého 
domu s možností pohodlného třídění odpadu přímo doma, 
bez nutnosti chodit nebo jezdit s vytříděným odpadem do 
velkých kontejnerů na vybraných místech v obci. Slibovali 
jsme si od tohoto systému úsporu ve smyslu menšího 
množství vytříděného komunálního odpadu, který se vozí na 
skládku a jehož ukládání se neustále zdražuje . To by mělo od 
roku 2030 dokonce skončit a jediným způsobem jeho likvi-
dace zůstane pouze spalování ve spalovnách, kterých je však 
v ČR pouze pět.

 Ukázalo se, že občané Dolního Lánova se naučili systém 
využívat a množství komunálního odpadu se výrazně snížilo. 

Více konkrétních údajů i srovnání s rokem 2021 najdete na 
stránkách obce v záložce ODPADY.

 Závěrem bych vám, vážení spoluobčané, chtěl popřát, 
aby vás blížící se jaro a s ním i sluníčko nabilo energií
a optimismem do letošního roku. 

                      Ing. Pavel Šimůnek, starosta obce

  Usnesení z jednání zastupitelstva obce
          Dolní Lánov konaného dne 14. 12. 2022

1/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje program jednání
a zápisem pověřuje Mgr. Evu Losenickou.
               (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

2/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje ověřovací a návr-
hovou komisi ve složení J. Tumová, Bc. J. Svatý.
               (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

3/8-22 Zastupitelstvo obce bere na vědomí kontrolu 
usnesení z minulého jednání zastupitelstva dne 19. 10. 2022.

4/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje rozpočtové opatření 
č. 9/2022 a č. 10/2022.              (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

5/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje předběžné rozpoč-
tové opatření č. 11/2022 k rozpočtu za rok 2022 za období od 
data 1. 12. 2022 do 31. 12. 2022 bez určení konkrétní výše
v Kč pro vyrovnání rozpočtu/naplnění rozpočtu na 100 % dle 
skutečných schválených příjmů a výdajů. Provedené 
rozpočtové změny v uvedených případech budou předloženy 
v konkrétních částkách k informování zastupitelstva na 
prvním zasedání roku 2023. 
               (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

6/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje předložený návrh 
rozpočtu včetně příloh č. 1 a č. 2 obce Dolní Lánov na rok 
2023 jako vyrovnaný ve výši příjmů 16.051.950,- Kč
a výdajů ve výši 16.051.950,- Kč. 
               (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

7/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje návrh střednědobého 
výhledu obce Dolní Lánov na roky 2024- 2026.
               (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

8/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje návrh rozpočtu na rok 
2023 a návrh střednědobého výhledu příspěvkové 
organizace Základní a mateřské školy Dolní Lánov na rok 
2024-2025, jako vyrovnaný v nákladech a příjmech.
               (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

Z ÚŘADUManželé Emilie (nar. r. 1884, dcera
poštmistra a hospodského Adalberta
Tauchena z H. Lánova čp. 64) a Josef
(1884-1947, z Osinalic, okr. Mělník)

Futschigovi.

Foto k článku naleznete vzadu na obálce.

Cedule, které už nikdo
  nepotřebuje

20 21



kých hranic s Francií, Belgií, Lucem-
burskem a Nizozemskem.

          Pokračování příště

 
  
  
I po skoro 80 letech od konce druhé 
světové války se dostáváme k před-
mětům, které nám zde původní 
německé obyvatelstvo před svým 
odsunem zanechalo. Ať už se jedná
o tzv. půdní nálezy, nebo o artefakty 
nalezené v zemi detektorem kovů.

V tomto článku bych rád uvedl několik 
konkrétních cedulí, které byly nale-
zeny na území Lánova a Dolního 
Dvora.
 Jako první je trojice smaltovaných 
cedulí (1) nalezených při sobě asi 10 
cm hluboko v jednom z místních 
lesních porostů. Jedná se o cedule 
tehdejších německých organizací jako 
NSDAP (Národně socialistická ně-
mecká dělnická strana), kterou asi není 
nutné nijak představovat, nebo NSV 
(Národně socialistická lidová péče, 
něco jako dnešní „sociálka“). Jedna
z nejznámějších humanitárních orga-
nizací NSV se jmenovala „Matka
a dítě“. Ta se starala o „árijské“ ženy po 
celou dobu těhotenství, stejně jako po 
narození dítěte. Matky nadále dostá-
valy finanční podporu v naléhavých 
případech. Kde se tyto kanceláře 
nacházely, tzn. na které budově tyto 
cedule visely, se nepodařilo s jistotou 
zjistit. Z hornolánovské školní kroniky 
(první zmínka v 20. dílu, školní rok 
1938-1939, viz minulý zpravodaj) ale 
víme, že místem, kde se shromážděná 
pomoc skladovala, byla právě škola, 
kde se konalo i mnoho jiných aktivit, 
poplatných této době. Dále zde máme 
jeden půdní nález z domu čp. 5 (naproti 

penzionu Baron) - velmi zajímavá 
cedule z počátku 20. století (2). Jedná 
se o Spolek pro podporu a pospolitost – 
Jednota - Horní Lánov. Tento spolek 
byl v Horním Lánově od roku 1888. 
Mužský pěvecký sbor tohoto spolku 
zpíval například 21. listopadu 1920 při 
svěcení zvonu (původní byl zrekví-
rován za 1. světové války) na zvoničce 
nad čp. 138, která fungovala již od 
poloviny 18. století a zbořena byla prý 
někdy v letech 1954-55.
 Jako poslední uvedu cedule nale-
zené v lese podél lesních cest. Cedule 
byly rozlámané na vícero kusů a rozhá-
zené na několika místech v okruhu asi 
50 m. Domnívám se tedy, že cedule 
byly zničeny po příchodu nového 
českého obyvatelstva v poválečné 
euforii. První je jakási výzva turistům 
(3) – „Žádáme vás, abyste se neodklá-
něli z cest, které byly uvolněny k použí-
vání, a v zájmu lovu se zdrželi jakého-
koli zbytečného hluku. Ústřední výbor 
Rakouského krkonošského spolku.“  
Druhá je běžnou cedulí (4), která 
upozorňuje na soukromou cestu, po níž 
je ale chůze až do odvolání povolena. 
Původcem je nějaká organizace ve 
Vrchlabí.
      Lukáš Tuček

Pozemky, stavby 

ITC, kabelová TV

Investice

Poplatky

OBECNÍ ÚŘAD
LÁNOV

www.lanov.cz

Prostřední Lánov 200
543 41  LÁNOV

obec@lanov.cz

TURISTICKÉ
INFOCENTRUM
A OBECNÍ KNIHOVNA

Starostka starosta@lanov.cz 

asistentka@lanov.cz 

provoz@lanov.cz

499 432 211

493 314 598

Místostarostka 

Asistentka Renata Srnská

Milan Ježek

Eliška Rojtová

Provoz obce 499 432 220
725 951 722

Účetnictví Ilona Kobrlová ucetni@lanov.cz 499 432 234

Jaroslav Hanč 

Radovan Jákl, DiS

Eva Kaválková

Jaroslava Kučerová

hanc@lanov.cz 

admin@lanov.cz

investice@lanov.cz

poplatky@lanov.cz

499 432 051

607 602 738

722 992 103

493 314 599

Otevírací doba:  
v sezóně:
červenec, srpen

Po:   

Út:   8:00 - 12:00 12:30 - 16:00

St:   8:00 - 12:00 12:30 - 17:00

Čt:   8:00 - 12:00 12:30 - 16:00

Pá:   8:00 - 12:00

8:00 - 12:00

12:30 - 16:00

12:30 - 16:00So:   

9:00 - 12:00Ne:   

Po:    8:00 - 12:00 12:30 - 16:00

Út:    8:00 - 12:00 12:30 - 16:00

St:     8:00 - 12:00 12:30 - 17:00

Čt:     8:00 - 12:00 12:30 - 16:00

Pá:     8:00 - 12:00 12:30 - 16:00

Po:    7:30 - 16:00    

Út:    7:30 - 12:00   

St:     7:30 - 12:00   

Čt:     7:30 - 12:00   

Pá:     7:30 - 12:00   

So:     

Ne:    

Prostřední Lánov čp. 39
543 41 Lánov

499 432 083
infocentrum@lanov.cz

VENKOVSKÉ
INFOCENTRUM

MIKROREGIONU
v mezisezóně:

Zřizovatel: Obecní úřad Lánov
Referent: Karolina Boková

499 522 344
MUDr. Iva KOSINOVÁ 

- praktický lékař -

Po:    8:00 -12:00 13:00 -15:00

Út:    8:00 -12:00 13:00 -15:00

St:     13:00 -18:00

Čt:     8:00 -12:00 13:00 -15:00

Pá:     8:00 -12:00

- praktický zubní lékař -
MUDr. Zdeněk KUŽEL 

Akutní
bolestivé
případy
budou
po osobní
nebo
telefonické
domluvě
ošetřeny
v nejbližším
volném
termínu.

499 432 298

499 432 182

Po:    7:30 -10:00 10:30 -13:00

Út:    7:30 -10:00 10:30 -13:00

St:     13:30 -16:00 16:00 -18:30

Čt:     7:30 -10:00 10:30 -14:00

Pá:     7:30 -10:00 10:30 -13:00

MUDr. Hana KORDOVÁ 
- dětské oddělení-

 pro nemocné děti  pro zvané a zdravé děti

Po:   8:00 - 9:45 10:00 - 13:00

10:00 - 13:00

10:00 - 13:00

12:00 - 18:00

10:00 - 13:00

7:00 - 8:00

Út:   8:00 - 9:457:00 - 8:00

St:   

Čt:   8:00 - 9:457:00 - 8:00

Pá:   8:00 - 9:457:00 - 8:00

ZDRAVOTNÍ STŘEDISKO LÁNOV

O D B Ě RY, I N J E K C E A K U T N Í S TAV Y J E N O B J E D N A N Í

pro tel. objednané
a návštěvy lékařem

Kancelář          
Hanč Jaroslav, jednatel  
Ing. Beranová Jana         
Knapíková Kavánová Milena, účetní      
Bachtík Tomáš, provoz a havárie      
Materna Jiří, provoz a havárie       
Stránský Pavel, vyjádření k sítím

Provozní doba
kanceláře:

499 522 331 + záznam
721 142 981

602 300 234
737 726 837

732 891 565
605 265 094 
603 226 060 

vodalanov@vodalanov.cz

info@vodalanov.cz
www.vodalanov.cz

KONTAKTNÍ INFORMACE A ÚŘEDNÍ HODINY

Úřední hodiny: Pondělí a Středa      8:00 - 11:30      12:30 - 17:00

603 112 761

Ladislava Šedivá      mistostarosta@lanov.cz  493 314 596 
601 697 365  

(odečty, smlouvy, fakturace - vodné a stočné)

KONTAKTNÍ INFORMACE A ÚŘEDNÍ HODINY

www.dolnilanov.cz

Úřední hodiny:

Obecní knihovna:

Pondělí  8:00 - 12:00    13:00 - 17:00
Středa    8:00 - 12:00    13:00 - 17:00

Středa   14:00 - 17:00

Účetnictví, evidence obyvatel: Martina Schoberová

499 522 216

Místostarosta: Ing. Tomáš Hanč

 Starosta:  Ing. Pavel Šimůnek 
Asistentka starosty: Ing. Michaela Kavánová

pavel.simunek@dolnilanov.cz

ou@dolnilanov.cz

ZPRÁVY Z OBCE DOLNÍ LÁNOV

OBECNÍ ÚŘAD
DOLNÍ LÁNOV

Dolní Lánov 132
543 41  LÁNOV

Vážení spoluobčané,
 v letošním prvním čísle zpravodaje mi dovolte popřát vám 
všem zdraví, štěstí a mnoho úspěchů v roce 2023. Ani 
letošní ekonomická situace, zdražování a inflace nebudou 
lehkým obdobím, tak ať to všichni zvládneme.

 Co se jistě zlepšilo, je možnost pořádat kulturní a spor-
tovní akce v obci. Loni 25. listopadu se po třech letech 
uskutečnilo setkání důchodců a opravdu bylo vidět, že se
z něho těšili.

 V prosinci škola uspořádala na sále „Čertovský rej“.
V zasedací síni jsme přivítali dalších pět nových občánků 
Dolního Lánova.

 3. prosince mohli diváci zhlédnout nově nastudovanou 
hru divadelního spolku Lipany „Natěrač“. 8. prosince 
zpívaly děti ze ZŠ a MŠ v kostele a 12. prosince uspořádaly 
ve škole vánoční trhy. Den před Štědrým večerem jsme se 
tradičně sešli na zpívání u vánočního stromu.

 V lednu jsme dvakrát volili nového prezidenta ČR a 20. 
ledna uspořádali myslivci svůj tradiční ples. Další ples, opět 
tradiční – ples dětského domova, proběhl 17. února. 

 V březnu máme naplánovaný turnaj ve stolním tenisu
a v dubnu netradiční maškarní zábavu. Na konci dubna 
budou „Čarodějnice“ na hřišti, v květnu pak turnaj v nohejba-
lu. V srpnu by měl proběhnout koncert alternativní hudby
a v září rozloučení s létem ve formě zábavného odpoledne 
pro děti a večerního koncertu kapely Bubny Praha, dále pak 
turnaj ve víceboji na hřišti. V říjnu se pak uskuteční také již 
tradiční „Vinobraní“. Divadelní představení nemají ještě 
pevné termíny, ale určitě se letos nějakých dočkáme.

 Ještě bych se rád vrátil k odpadovému hospodářství obce. 
Máme za sebou první rok se čtyřmi popelnicemi u každého 
domu s možností pohodlného třídění odpadu přímo doma, 
bez nutnosti chodit nebo jezdit s vytříděným odpadem do 
velkých kontejnerů na vybraných místech v obci. Slibovali 
jsme si od tohoto systému úsporu ve smyslu menšího 
množství vytříděného komunálního odpadu, který se vozí na 
skládku a jehož ukládání se neustále zdražuje . To by mělo od 
roku 2030 dokonce skončit a jediným způsobem jeho likvi-
dace zůstane pouze spalování ve spalovnách, kterých je však 
v ČR pouze pět.

 Ukázalo se, že občané Dolního Lánova se naučili systém 
využívat a množství komunálního odpadu se výrazně snížilo. 

Více konkrétních údajů i srovnání s rokem 2021 najdete na 
stránkách obce v záložce ODPADY.

 Závěrem bych vám, vážení spoluobčané, chtěl popřát, 
aby vás blížící se jaro a s ním i sluníčko nabilo energií
a optimismem do letošního roku. 

                      Ing. Pavel Šimůnek, starosta obce

  Usnesení z jednání zastupitelstva obce
          Dolní Lánov konaného dne 14. 12. 2022

1/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje program jednání
a zápisem pověřuje Mgr. Evu Losenickou.
               (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

2/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje ověřovací a návr-
hovou komisi ve složení J. Tumová, Bc. J. Svatý.
               (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

3/8-22 Zastupitelstvo obce bere na vědomí kontrolu 
usnesení z minulého jednání zastupitelstva dne 19. 10. 2022.

4/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje rozpočtové opatření 
č. 9/2022 a č. 10/2022.              (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

5/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje předběžné rozpoč-
tové opatření č. 11/2022 k rozpočtu za rok 2022 za období od 
data 1. 12. 2022 do 31. 12. 2022 bez určení konkrétní výše
v Kč pro vyrovnání rozpočtu/naplnění rozpočtu na 100 % dle 
skutečných schválených příjmů a výdajů. Provedené 
rozpočtové změny v uvedených případech budou předloženy 
v konkrétních částkách k informování zastupitelstva na 
prvním zasedání roku 2023. 
               (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

6/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje předložený návrh 
rozpočtu včetně příloh č. 1 a č. 2 obce Dolní Lánov na rok 
2023 jako vyrovnaný ve výši příjmů 16.051.950,- Kč
a výdajů ve výši 16.051.950,- Kč. 
               (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

7/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje návrh střednědobého 
výhledu obce Dolní Lánov na roky 2024- 2026.
               (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

8/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje návrh rozpočtu na rok 
2023 a návrh střednědobého výhledu příspěvkové 
organizace Základní a mateřské školy Dolní Lánov na rok 
2024-2025, jako vyrovnaný v nákladech a příjmech.
               (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

Z ÚŘADUManželé Emilie (nar. r. 1884, dcera
poštmistra a hospodského Adalberta
Tauchena z H. Lánova čp. 64) a Josef
(1884-1947, z Osinalic, okr. Mělník)

Futschigovi.

Foto k článku naleznete vzadu na obálce.

Cedule, které už nikdo
  nepotřebuje
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9/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje Výroční zprávu o čin-
nosti školy ve školním roce 2021/2022. 
               (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

10/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje zástupce za 
zřizovatele školy do školské rady: Jan Matěják a Slavomír 
Vyklický.                 (pro 9, proti 0, zdržel se 2)

11/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje POV – Plán hlavních 
investičních a neinvestičních akcí obce Dolní Lánov na rok 
2023.               (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

12/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje Program rozvoje obce 
Dolní Lánov na období 2022–2030. 
               (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

13/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje Plán zimní údržby 
místních komunikací na zimní období 2022-2023. 
               (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

14/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje cenu vodného dle 
3

předložené kalkulace od 1. 1. 2023 ve výši 24,82 Kč/m  bez 
DPH.                (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

15/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje svozový kalendář 
svozu odpadového hospodářství pro rok 2023. 
               (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

16/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje Smlouvu o zajištění
a poskytování pečovatelské služby pro občany obce Dolní 
Lánov s Oblastní charitou Trutnov, Dřevařská 332, 541 03 
Trutnov, IČ 43465439. Tato smlouva se uzavírá s účinností 
od 1. 1. 2023, na dobu neurčitou. Zastupitelstvo obce 
pověřuje starostu podpisem smlouvy. 
               (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

17/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje Smlouvu o spolupráci 
s Královéhradeckým krajem, Pivovarské náměstí 1245/2, 
500 03 Hradec Králové, IČ 70889546. Zastupitelstvo obce 
pověřuje starostu podpisem smlouvy. 
               (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

18/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje Smlouvu o budoucí 
smlouvě o zřízení věcného břemene a dohodu o umístění 
stavby s ČEZ Distribuce, a. s., Teplická 874/8, 405 02 Děčín 
IV-Podmokly. IČ 24729035 (zástupce na základě udělené 
plné moci: Jaroslav Kulička, Okružní 932, 517 21 Týniště 
nad Orlicí, IČ 76512037). Pověřuje starostu podpisem 
smlouvy.               (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

19/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje Smlouvu o dílo
s MDS PROJEKT, s. r. o., Försterova 175, 566 01 Vysoké 
Mýto, IČ 27487938. Pověřuje starostu podpisem smlouvy. 
               (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

20/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje neúčelový finanční 
dar členkám SPOZ Dolní Lánov za činnost v roce 2022.
               (pro 10, proti 0, zdržel se 1)

21/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje příspěvek na rok 2023 
pro prodejnu Dolní Lánov čp. 90 ve výši 100.000,- Kč.
               (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

22/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje Plán jednání 
zastupitelstva v roce 2023.            (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

23/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje Ceník za poskytování 
služeb ze strany obce od 1. 1. 2023.
               (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

24/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje Podmínky užívání 
vybraných prostor v Dolním Lánově od 1. 1. 2023.
               (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

25/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje určeného zastupitele 
pro pořizování územně plánovací dokumentace obce Dolní 
Lánov, kterým bude do konce volebního období starosta obce 
Ing. Pavel Šimůnek.              (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

26/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje zvýšení příspěvku na 
obědy pro důchodce Dolního Lánova ve výši 15,- Kč od 1. 1. 
2023.                (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

Zastupitelstvo obce bere na vědomí: 

1. Výši členského příspěvku Místní akční skupiny 

Krkonoše pro rok 2023 ve výši 10,- Kč na trvale 

žijícího obyvatele.

2.  Žádost o předběžné schválení směny nemovitosti

             Místostarosta  Ing. Tomáš Hanč v. r.
               Starosta Ing. Pavel Šimůnek v. r.

 Školní lyžařský kurz
 Ve dnech 9. 1. – 13. 1. 2023 se žáci naší školy a děti
z MŠ zúčastnili již po druhé lyžařského kurzu v Dolním 
Dvoře. Jezdili jsme pravidelně celý týden v odpoledních 
hodinách. Po celou dobu se dětem věnovali instruktoři
z lyžařské školy SKI-BARON. Počasí nám po celý týden 
moc nepřálo a často nám pršelo, ale přesto jsme si společné 
lyžování s instruktory moc užili. Nejmladší se zdatně naučili 
sjet kopec a starší kamarádi ze ZŠ se na sjezdovce 
zdokonalovali v technice. Děti si i přes nepříznivé počasí 
lyžování velmi užily a navíc udělaly veliké pokroky.
Na konci týdne obdrželi všichni od lyžařské školy medaile
a diplomy. Děkujeme lyžařské škole SKI-BARON za 
výbornou spolupráci a v příštím roce se opět budeme těšit
na další kurz. 

 Volíme prezidenta
  V lednu byly v celé společnosti vyhrocené emoce 
způsobené volbou prezidenta. Dohady, hádky a názory se 
přenesly na děti. A ty to celé prožívaly, ba se i některé 
dokázaly pohádat. Proto jsem se rozhodla tomuto tématu 
věnovat, abychom se ve třídě nepobili. 
 Nahrálo nám k tomu i vyhlášení soutěže na „ČT EDU“ – 
sloh na téma „Já, prezident“. Pro naši kategorii 1. stupeň se 
měli žáci zamyslet a napsat, co by dělali, kdyby se stali prezi-
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dentem – „Až budu prezident, tak…“ Každý se k tomu posta-
vil po svém. Práce jsme zaslali na ČT EDU a čekali. Vzhle-
dem k tomu, že se prací sešlo kolem tisíce a z každé kategorie 
byl vybrán jeden výherce, vůbec nás nemrzelo, že se nikdo ze 
třídy neumístil. Naopak jsme měli všichni velice dobrý pocit 
z dobře odvedené práce.

 A abychom věděli, jak vlastně takové volby probíhají, tak 
jsme volby simulovali. Odevzdali jsme volební lístky do 
urny, volební komise spočítala hlasy a vyhlásila vítěze voleb. 
Hlasování odpovídalo skutečné volbě prezidenta. Zda byla 
naše volba správná či ne, ukáže až čas.

            Za 4. a 5. ročník ZŠ a MŠ Dolní Lánov
                 Mgr. Lenka Gažiková

  Až budu prezident
   Až budu prezidentkou, tak budu bydlet v luxusním 
domě, budu schvalovat zákony, dám chudým lidem peníze, 
aby si mohli něco koupit, budu mít hodně zvířat, protože je 
mám ráda, budu létat vrtulníkem do práce.
                       Nela Doležalová 4. ročník

  Až budu prezidentka, tak zakážu válku. A taky ať mají 
zvířátka lepší domov. Ať lidé žijí spravedlivý život. Ať se 
mají všichni rádi a nekřičí na sebe. Aby děti měly školu od 
pondělí do čtvrtka a ostatní dny volno a dostávaly maximálně 
dva úkoly denně. Budu pomáhat lidem.
                 Eliška Farská, 4. ročník

  Až budu prezidentem, tak bych chtěl, aby všichni žili
v míru, zakázal bych války, zvýšil bych lidem platy. A aby na 
školách nebylo šikanování, protože to je zlé a bolestivé.
                 Šimon Půlpán, 4. ročník

  Až budu prezident, tak bych snížil daně (ceny). Tak bych 
nechtěl válku. Tak bych šikanu zakázal. Tak bych zakázal 
provokaci. Tak bych zakázal alkoholické pivo, a aby se 
prodávalo nealkoholické.
             Petr Hassmann, 4. ročník
 
  Až budu prezident, tak bych zakázal školy, dal bych 
všechny hračky zadarmo. Snížil bych daně, zvýšil bych 
výplaty, koupil bych si sportovní auta. Byl bych DJ a jezdil 
bych na koloběžce.
                     Vojtěch Kapr, 4. ročník

  Až budu prezidentkou, tak bych zakázala cigarety.
Tak bych zakázala týrání zvířat. Tak bych dala školu od 9:00 
hodin. Pak bych paním učitelkám dala víc volna. Pak
delší školní prázdniny. Pak důchodcům víc zábavy. Pak do 
školy relaxační koutky. Pak dětem bez domova bych našla 
rodinu.
                    Amanda Turková, 4. ročník

  Až budu prezident, pomůžu lidem v nouzi a přispěji na 
charitu. Obnovím staré domy a budovy. Dětem bych dal malý 
dáreček. Vyčistil bych všechny lesy od odpadků. Přispěl 
bych na útulky pro zvířátka. Koupil bych si auto značky 
Bentley a taky novou velkou vilu. Prostě a jednoduše bych 
zdokonalil naši Zemi. 
                   Vojtěch Fencl, 5. ročník

  Až budu prezidentka, tak bych zdokonalila zemi. Psy
z útulku bych darovala lidem. Postavila bych nové obchody. 
Dala bych peníze bezdomovcům a útulkům. Koupila bych si 
drahé auto a hodně bych jezdila do kina. Dětem, které nemají 
oblečení a hračky, bych je darovala. Rozvíjela bych plemena 
psů. Odpadky bych nařídila posbírat a hodit do koše. Škola 

by byla od úterý do pátku a koupila bych si papouška, psa, 
křečka a rybu bojovnici. 
               Anežka Střížková, 5. ročník

 Až budu prezidentka, tak bych nechala zlevnit zboží, 
protože je všechno drahé. Také bych chtěla, aby byl mír a aby 
nebyly války a aby se zvířátka měla dobře. Nařídila bych, aby 
se všechny odpadky, které jsou mimo popelnice, sesbíraly, 
aby bylo na zemi čisto a pořádek. Také bych nařídila, aby se 
děti učily od pondělí do čtvrtka a zvířátkům v útulku bych 
našla nový domov. 
       Lucie Máslová, 5. ročník

 Až budu prezidentka, jako první zlevním všechny 
suroviny, aby byly dostupné i pro chudší lidi. Udělala bych 
sbírku peněz a věcí, které už nikdo nechce nebo je už 
nepotřebuje. Jednou za půl roku bych uspořádala soutěž ve 
sbírání odpadků. Kdo nasbírá nejvíce odpadků, bude na půl 
roku zapsaný v knize, kterou bych si koupila, jako MISTR 
pořádku. Všem záchranářům bych dala odměny v částce
5 000 Kč. Přispěla bych všem farmám, zoologickým 
zahradám, stájím, aby mohly zvířatům něco koupit nebo při 
vážné nemoci zvířete zaplatit zvěrolékaře. Dětem, které mají 
zájem o studia, ale nemají na to rozpočet, bych alespoň 
trochu pomohla. Pomáhala bych lidem na Ukrajině, ale do 
České republiky bych je nepustila. Nechci, aby se z Česka 
stala Ukrajina. Jednoduše bych chtěla mír.
           Adéla Lehká, 5. ročník

 Až budu prezidentka, tak opravím dálnice v České 
republice. Zařídila bych, že se do školy chodí pondělí až 
čtvrtek a v pátek až v neděli budeme doma. Trochu bych 
zlevnila zboží, aby nebylo moc drahé, a k tomu bych zlevnila
i nájem, aby si lidé mohli šetřit. Udělala bych víc rybníků, 
aby, když bude sucho, se měla odkud brát voda. Navrhla 
bych, že se na Vánoce nebudou kácet živé stromy, protože 
pak nám chybí v lese. Zakázala bych válku, protože pak je 
chudoba. Zvýšila bych platy ve školství, aby se děti mohly 
hodně vzdělávat. Nařídila bych, že nesmí tak často lítat 
letadla, protože se pak znečišťuje příroda. Přispěla bych do 
útulku pro psy, aby se měli hezky. Taky bych dala peníze do 
lékařství, aby všichni lidé byli zdraví a aby se dlouho dožili. 
A nakonec bych si přála, aby byl mír.  
    Anita Blažejová, 5. ročník

 Abeceda peněz
  Finanční gramotnost je to, co některým chybí a pak 
se ocitnou v dluhové pasti. My se snažíme tomuto předcházet 
a již od co nejnižšího věku děti seznamujeme s tím, jak to
v životě funguje. Za pomoci zástupců České spořitelny se 
děti seznamují s pojmy příjmy, výdaje, půjčky, zisk. Pojmy 
rozpočet – rozpočet vyrovnaný, rozpočet přebytkový
a rozpočet schodkový. Kdy se vytváří zisk a kdy dluhy.
Jak přistupovat k tvorbě rozpočtu, k tvorbě cen, k správnému 
hospodaření s penězi. Co si mohou pořídit, aby neměly 
dluhy, kdy a na co je dobré si půjčit a kdy je půjčka naprosto 
zbytečná, k ničemu. A abychom si jenom nepovídali, 
rozhodli jsme se vše vyzkoušet na vlastní kůži. Založili jsme 
firmu – byl stanoven ředitel a pokladník, rozhodnutí o výrobě 
– zaměření firmy, stanovení rozpočtu, předpokládaných 
výdajů, příjmů a zisku. Aby mohla firma fungovat, potřebuje 
nějaký kapitál. Tím byla půjčka od ČS ve výši 3 000 Kč. 
Protože to je půjčka, musí se také peníze vrátit. Ke každé 
půjčce musí být sepsána smlouva o půjčce a stvrzena oběma 
stranami. Smlouvu o půjče ovšem ředitelka naší firmy 
Adélka Lehká odmítla podepsat, protože obsahovala 
drobným písmem ustanovení, které bychom nemohli
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9/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje Výroční zprávu o čin-
nosti školy ve školním roce 2021/2022. 
               (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

10/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje zástupce za 
zřizovatele školy do školské rady: Jan Matěják a Slavomír 
Vyklický.                 (pro 9, proti 0, zdržel se 2)

11/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje POV – Plán hlavních 
investičních a neinvestičních akcí obce Dolní Lánov na rok 
2023.               (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

12/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje Program rozvoje obce 
Dolní Lánov na období 2022–2030. 
               (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

13/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje Plán zimní údržby 
místních komunikací na zimní období 2022-2023. 
               (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

14/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje cenu vodného dle 
3

předložené kalkulace od 1. 1. 2023 ve výši 24,82 Kč/m  bez 
DPH.                (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

15/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje svozový kalendář 
svozu odpadového hospodářství pro rok 2023. 
               (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

16/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje Smlouvu o zajištění
a poskytování pečovatelské služby pro občany obce Dolní 
Lánov s Oblastní charitou Trutnov, Dřevařská 332, 541 03 
Trutnov, IČ 43465439. Tato smlouva se uzavírá s účinností 
od 1. 1. 2023, na dobu neurčitou. Zastupitelstvo obce 
pověřuje starostu podpisem smlouvy. 
               (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

17/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje Smlouvu o spolupráci 
s Královéhradeckým krajem, Pivovarské náměstí 1245/2, 
500 03 Hradec Králové, IČ 70889546. Zastupitelstvo obce 
pověřuje starostu podpisem smlouvy. 
               (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

18/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje Smlouvu o budoucí 
smlouvě o zřízení věcného břemene a dohodu o umístění 
stavby s ČEZ Distribuce, a. s., Teplická 874/8, 405 02 Děčín 
IV-Podmokly. IČ 24729035 (zástupce na základě udělené 
plné moci: Jaroslav Kulička, Okružní 932, 517 21 Týniště 
nad Orlicí, IČ 76512037). Pověřuje starostu podpisem 
smlouvy.               (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

19/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje Smlouvu o dílo
s MDS PROJEKT, s. r. o., Försterova 175, 566 01 Vysoké 
Mýto, IČ 27487938. Pověřuje starostu podpisem smlouvy. 
               (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

20/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje neúčelový finanční 
dar členkám SPOZ Dolní Lánov za činnost v roce 2022.
               (pro 10, proti 0, zdržel se 1)

21/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje příspěvek na rok 2023 
pro prodejnu Dolní Lánov čp. 90 ve výši 100.000,- Kč.
               (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

22/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje Plán jednání 
zastupitelstva v roce 2023.            (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

23/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje Ceník za poskytování 
služeb ze strany obce od 1. 1. 2023.
               (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

24/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje Podmínky užívání 
vybraných prostor v Dolním Lánově od 1. 1. 2023.
               (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

25/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje určeného zastupitele 
pro pořizování územně plánovací dokumentace obce Dolní 
Lánov, kterým bude do konce volebního období starosta obce 
Ing. Pavel Šimůnek.              (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

26/8-22 Zastupitelstvo obce schvaluje zvýšení příspěvku na 
obědy pro důchodce Dolního Lánova ve výši 15,- Kč od 1. 1. 
2023.                (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

Zastupitelstvo obce bere na vědomí: 

1. Výši členského příspěvku Místní akční skupiny 

Krkonoše pro rok 2023 ve výši 10,- Kč na trvale 

žijícího obyvatele.

2.  Žádost o předběžné schválení směny nemovitosti

             Místostarosta  Ing. Tomáš Hanč v. r.
               Starosta Ing. Pavel Šimůnek v. r.

 Školní lyžařský kurz
 Ve dnech 9. 1. – 13. 1. 2023 se žáci naší školy a děti
z MŠ zúčastnili již po druhé lyžařského kurzu v Dolním 
Dvoře. Jezdili jsme pravidelně celý týden v odpoledních 
hodinách. Po celou dobu se dětem věnovali instruktoři
z lyžařské školy SKI-BARON. Počasí nám po celý týden 
moc nepřálo a často nám pršelo, ale přesto jsme si společné 
lyžování s instruktory moc užili. Nejmladší se zdatně naučili 
sjet kopec a starší kamarádi ze ZŠ se na sjezdovce 
zdokonalovali v technice. Děti si i přes nepříznivé počasí 
lyžování velmi užily a navíc udělaly veliké pokroky.
Na konci týdne obdrželi všichni od lyžařské školy medaile
a diplomy. Děkujeme lyžařské škole SKI-BARON za 
výbornou spolupráci a v příštím roce se opět budeme těšit
na další kurz. 

 Volíme prezidenta
  V lednu byly v celé společnosti vyhrocené emoce 
způsobené volbou prezidenta. Dohady, hádky a názory se 
přenesly na děti. A ty to celé prožívaly, ba se i některé 
dokázaly pohádat. Proto jsem se rozhodla tomuto tématu 
věnovat, abychom se ve třídě nepobili. 
 Nahrálo nám k tomu i vyhlášení soutěže na „ČT EDU“ – 
sloh na téma „Já, prezident“. Pro naši kategorii 1. stupeň se 
měli žáci zamyslet a napsat, co by dělali, kdyby se stali prezi-
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dentem – „Až budu prezident, tak…“ Každý se k tomu posta-
vil po svém. Práce jsme zaslali na ČT EDU a čekali. Vzhle-
dem k tomu, že se prací sešlo kolem tisíce a z každé kategorie 
byl vybrán jeden výherce, vůbec nás nemrzelo, že se nikdo ze 
třídy neumístil. Naopak jsme měli všichni velice dobrý pocit 
z dobře odvedené práce.

 A abychom věděli, jak vlastně takové volby probíhají, tak 
jsme volby simulovali. Odevzdali jsme volební lístky do 
urny, volební komise spočítala hlasy a vyhlásila vítěze voleb. 
Hlasování odpovídalo skutečné volbě prezidenta. Zda byla 
naše volba správná či ne, ukáže až čas.

            Za 4. a 5. ročník ZŠ a MŠ Dolní Lánov
                 Mgr. Lenka Gažiková

  Až budu prezident
   Až budu prezidentkou, tak budu bydlet v luxusním 
domě, budu schvalovat zákony, dám chudým lidem peníze, 
aby si mohli něco koupit, budu mít hodně zvířat, protože je 
mám ráda, budu létat vrtulníkem do práce.
                       Nela Doležalová 4. ročník

  Až budu prezidentka, tak zakážu válku. A taky ať mají 
zvířátka lepší domov. Ať lidé žijí spravedlivý život. Ať se 
mají všichni rádi a nekřičí na sebe. Aby děti měly školu od 
pondělí do čtvrtka a ostatní dny volno a dostávaly maximálně 
dva úkoly denně. Budu pomáhat lidem.
                 Eliška Farská, 4. ročník

  Až budu prezidentem, tak bych chtěl, aby všichni žili
v míru, zakázal bych války, zvýšil bych lidem platy. A aby na 
školách nebylo šikanování, protože to je zlé a bolestivé.
                 Šimon Půlpán, 4. ročník

  Až budu prezident, tak bych snížil daně (ceny). Tak bych 
nechtěl válku. Tak bych šikanu zakázal. Tak bych zakázal 
provokaci. Tak bych zakázal alkoholické pivo, a aby se 
prodávalo nealkoholické.
             Petr Hassmann, 4. ročník
 
  Až budu prezident, tak bych zakázal školy, dal bych 
všechny hračky zadarmo. Snížil bych daně, zvýšil bych 
výplaty, koupil bych si sportovní auta. Byl bych DJ a jezdil 
bych na koloběžce.
                     Vojtěch Kapr, 4. ročník

  Až budu prezidentkou, tak bych zakázala cigarety.
Tak bych zakázala týrání zvířat. Tak bych dala školu od 9:00 
hodin. Pak bych paním učitelkám dala víc volna. Pak
delší školní prázdniny. Pak důchodcům víc zábavy. Pak do 
školy relaxační koutky. Pak dětem bez domova bych našla 
rodinu.
                    Amanda Turková, 4. ročník

  Až budu prezident, pomůžu lidem v nouzi a přispěji na 
charitu. Obnovím staré domy a budovy. Dětem bych dal malý 
dáreček. Vyčistil bych všechny lesy od odpadků. Přispěl 
bych na útulky pro zvířátka. Koupil bych si auto značky 
Bentley a taky novou velkou vilu. Prostě a jednoduše bych 
zdokonalil naši Zemi. 
                   Vojtěch Fencl, 5. ročník

  Až budu prezidentka, tak bych zdokonalila zemi. Psy
z útulku bych darovala lidem. Postavila bych nové obchody. 
Dala bych peníze bezdomovcům a útulkům. Koupila bych si 
drahé auto a hodně bych jezdila do kina. Dětem, které nemají 
oblečení a hračky, bych je darovala. Rozvíjela bych plemena 
psů. Odpadky bych nařídila posbírat a hodit do koše. Škola 

by byla od úterý do pátku a koupila bych si papouška, psa, 
křečka a rybu bojovnici. 
               Anežka Střížková, 5. ročník

 Až budu prezidentka, tak bych nechala zlevnit zboží, 
protože je všechno drahé. Také bych chtěla, aby byl mír a aby 
nebyly války a aby se zvířátka měla dobře. Nařídila bych, aby 
se všechny odpadky, které jsou mimo popelnice, sesbíraly, 
aby bylo na zemi čisto a pořádek. Také bych nařídila, aby se 
děti učily od pondělí do čtvrtka a zvířátkům v útulku bych 
našla nový domov. 
       Lucie Máslová, 5. ročník

 Až budu prezidentka, jako první zlevním všechny 
suroviny, aby byly dostupné i pro chudší lidi. Udělala bych 
sbírku peněz a věcí, které už nikdo nechce nebo je už 
nepotřebuje. Jednou za půl roku bych uspořádala soutěž ve 
sbírání odpadků. Kdo nasbírá nejvíce odpadků, bude na půl 
roku zapsaný v knize, kterou bych si koupila, jako MISTR 
pořádku. Všem záchranářům bych dala odměny v částce
5 000 Kč. Přispěla bych všem farmám, zoologickým 
zahradám, stájím, aby mohly zvířatům něco koupit nebo při 
vážné nemoci zvířete zaplatit zvěrolékaře. Dětem, které mají 
zájem o studia, ale nemají na to rozpočet, bych alespoň 
trochu pomohla. Pomáhala bych lidem na Ukrajině, ale do 
České republiky bych je nepustila. Nechci, aby se z Česka 
stala Ukrajina. Jednoduše bych chtěla mír.
           Adéla Lehká, 5. ročník

 Až budu prezidentka, tak opravím dálnice v České 
republice. Zařídila bych, že se do školy chodí pondělí až 
čtvrtek a v pátek až v neděli budeme doma. Trochu bych 
zlevnila zboží, aby nebylo moc drahé, a k tomu bych zlevnila
i nájem, aby si lidé mohli šetřit. Udělala bych víc rybníků, 
aby, když bude sucho, se měla odkud brát voda. Navrhla 
bych, že se na Vánoce nebudou kácet živé stromy, protože 
pak nám chybí v lese. Zakázala bych válku, protože pak je 
chudoba. Zvýšila bych platy ve školství, aby se děti mohly 
hodně vzdělávat. Nařídila bych, že nesmí tak často lítat 
letadla, protože se pak znečišťuje příroda. Přispěla bych do 
útulku pro psy, aby se měli hezky. Taky bych dala peníze do 
lékařství, aby všichni lidé byli zdraví a aby se dlouho dožili. 
A nakonec bych si přála, aby byl mír.  
    Anita Blažejová, 5. ročník

 Abeceda peněz
  Finanční gramotnost je to, co některým chybí a pak 
se ocitnou v dluhové pasti. My se snažíme tomuto předcházet 
a již od co nejnižšího věku děti seznamujeme s tím, jak to
v životě funguje. Za pomoci zástupců České spořitelny se 
děti seznamují s pojmy příjmy, výdaje, půjčky, zisk. Pojmy 
rozpočet – rozpočet vyrovnaný, rozpočet přebytkový
a rozpočet schodkový. Kdy se vytváří zisk a kdy dluhy.
Jak přistupovat k tvorbě rozpočtu, k tvorbě cen, k správnému 
hospodaření s penězi. Co si mohou pořídit, aby neměly 
dluhy, kdy a na co je dobré si půjčit a kdy je půjčka naprosto 
zbytečná, k ničemu. A abychom si jenom nepovídali, 
rozhodli jsme se vše vyzkoušet na vlastní kůži. Založili jsme 
firmu – byl stanoven ředitel a pokladník, rozhodnutí o výrobě 
– zaměření firmy, stanovení rozpočtu, předpokládaných 
výdajů, příjmů a zisku. Aby mohla firma fungovat, potřebuje 
nějaký kapitál. Tím byla půjčka od ČS ve výši 3 000 Kč. 
Protože to je půjčka, musí se také peníze vrátit. Ke každé 
půjčce musí být sepsána smlouva o půjčce a stvrzena oběma 
stranami. Smlouvu o půjče ovšem ředitelka naší firmy 
Adélka Lehká odmítla podepsat, protože obsahovala 
drobným písmem ustanovení, které bychom nemohli
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za žádných podmínek splnit. Nyní už víme, proč číst na 
smlouvě vše a především texty psané malými písmeny.

Naše firma se jmenovala J–L–P–Z s úsměvem (jaro – léto – 
podzim – zima) a vytvořili jsme si vlastní logo. Připravovali 
jsme se na vánoční jarmark, který byl součástí vánočních trhů 
celé školy. Dva měsíce jsme tvrdě vytvářeli různé výrobky, 
stanovovali jsme cenu podle ceny materiálu a práce na 
výrobku. Dokonce jsme měli web, kde tým nahrál výrobky, 
popsal je a stanovil cenu. Tyto výrobky se daly rezervovat
a ve stanovenou dobu si je mohli zájemci vyzvednout.
Na trhu jsme výrobky jako firma prodávali. Z utržených 

peněz jsme byli schopni splatit půjčku spořitelně, přispět 
škole čtyři tisíce na relaxační koutek, jehož představu jsme 
nakreslili v několika návrzích, a ještě nám zbylo na akci 
stmelení našeho kolektivu. Chystáme se na bowling
a chystáme si to pořádně užít.

Děkujeme všem, co nás podpořili, co si zakoupili naše výrob-
ky. Doufáme, že jsou s nimi spokojení. Těšíme se na další - 
jarní trhy a setkání s vámi všemi.

          Za žáky 4. a 5. ročníku ZŠ a MŠ Dolní Lánov
                              Lenka Gažiková

  Setkání s důchodci
  Tento rok jsme se v rámci našeho přírodotechnického 
kroužku podíleli na přípravě vystoupení pro setkání
s důchodci. Program, který jsme si připravili, byl malou 
ukázkou toho, co děláme na kroužku, a také toho, že už 
umíme některé věci pojmenovat a vysvětlit jejich fungování. 
Předvedli jsme pár pokusů. Některé se povedly perfektně, 
jiné méně. Ale to už k tomu patří. Ukázali jsme fungování 
potápěčského zvonu, ponorky, pokusili jsme se probudit 
sopku k činnosti, postavili jsme vajíčko na špičku. Hospo-
dyňkám jsme vysvětlili, jak poznají vajíčko uvařené
a syrové, aniž by ho rozkleply. K navození nadcházející 
vánoční atmosféry jsme ukázali lávové lampy. Pohled na ně 
vytváří nádhernou uklidňující atmosféru. Také jsme zkouše-
li, kolik dětí unesou nafouknuté balónky. A protože k vánoční 
atmosféře patří andělé a obdarovávání, připravili jsme pro 
všechny malé překvapení – magnetky – andělky. Doufáme, 
že jsme všechny potěšili a přispěli svou troškou k pobavení. 
Kromě Dolního Lánova jsme byli pobavit i důchodce
v Horní Olešnici. Jsem ráda, že si děti velice ochotně
a s radostí tato vystoupení připravily a společně užily.
                         Lenka Gažiková

  Republikové závody mladšího žactva
  měly zástupce i z Lánovů
Závodů Hledáme nové talenty v běhu na lyžích ve Vimperku 
v kategorii mladšího žactva se účastnily Anita Blažejová
z Dolního Lánova a Anička Jirková z Lánova. Republikové 
závody se uskutečnily 4. a 5. února. 

V sobotu se jelo klasicky intervalovým startem na trati 
dlouhé 2 km. Závodilo přes 50 nejlepších závodnic z celé 
ČR. Konkurence byla veliká, terén náročný. Anitka si 
vybojovala 9. místo, moc ji nechybělo na přední příčky, 
Anička se umístila na 22. místě.  

V neděli čekal závodníky hromadný start na stejné trati. Děti 
startovaly z takového místa, kolikáté dojely v sobotu.
Na předjíždění byla trať 
úzká, z kopce byl pro 
závodníky terén zvlášť 
náročný. Často docházelo 
k hromadným pádům. 
Naše holky z Lánova 
pěkně vystartovaly a drže-
ly se vepředu. Bohužel
v jednom sjezdu se Anitka 
nevyhnula hromadnému 
pádu a dost ztratila, nako-
nec jí to stačilo na 12. 
místo. Anička se probojo-
vala na 17. místo. 

Byla to skvělá zkušenost
a jede se dál. 
            
     Anita Blažejová

Vánoční trhy. Prodáváme.

Andělky.

DĚNÍ V OBCI

Anička s Anitkou.

Opět je před námi myslivci a přáteli 
přírody to krásné období, které přichází 
po zimě.  Letošní zima nebyla nijak 
krutá, nebyly zaznamenány žádné 
mimořádně nízké teploty, sněhová 
pokrývka přišla až koncem ledna
a začátkem února. Pro lesní zvěř byl 
myslivci připraven dostatek krmení jak 
objemového, tak jádra. Zvěř měla 
možnost se napást na zelených polních 
porostech. V únoru bylo myslivci 
provedeno podání léčiva srnčí zvěři 
proti střečkům podkožním a nosohlta-
novým.

 V druhé polovině března, kdy 
začíná počátek astronomického jara, se 
příroda připravuje na nejkrásnější část 
roku. Myslivci končí s přikrmováním 
lesní zvěře a začíná nanovo pravidelný 
koloběh mysliveckých prací. Je možné 
pozorovat přílet špačků, holubů
a dalšího drobného ptactva. Nejkrás-
nější je pozorovat výskyt prvních 
mláďat zajíce polního, tzv. březňáků.
V březnu myslivci provádí sčítání lesní 
a polní zvěře, začínají hodnotit svoji 
činnost za uplynulý myslivecký rok, 
který končí právě posledním dnem
v březnu. Konečné zhodnocení své 
činnosti za uplynulou dobu provedou 
dolnolánovští myslivci koncem března 
na své výroční schůzi, kdy si také 
schvalují Plán mysliveckého hospoda-
ření a činnosti na další období.

  Duben, kdy začíná pro myslivce 
nový myslivecký rok, je měsícem, 
který myslivci věnují hlavně práci
v honitbě. Jedná se o úklid krmelců
a jejich okolí vč. dezinfekce, opravy 
loveckých zařízení a krmných zařízení 
a o péči o pozemky, které má mysli-
vecký spolek ve svém vlastnictví a na 
kterých hospodaří. V tomto měsíci je 
loveckých příležitostí minimálně, 
kromě tlumení stavu škodné a černé 
zvěře. Pro zvěř skončila zima a plně 
přešla na zelenou pastvu. V přírodě 
pulsuje život jejích obyvatel naplno. 
Samice spárkaté zvěře jsou v pokroči-
lém stavu březosti a zasluhují zajištění 
co největšího klidu v honitbě. Proto 
musí myslivci často vysvětlovat někte-
rým návštěvníkům, aby své psy měli 
pod kontrolou, nejlépe na vodítku.

 Od 1. dubna 2023 do 8. dubna 
2023 probíhá v Lesnické škole
v Trutnově Chovatelská přehlídka 
trofejí spárkaté zvěře (srnci, jeleni, 
daňci), prasete divokého a lišky, 
ulovených v roce 2022 v honitbách 
trutnovského okresu a Správy Krko-
nošského národního parku. Pro 

veřejnost je přehlídka přístupná denně 
od 9:00 do 17:00 hodin.

 V květnu začíná některá lesní zvěř 
vyvádět svá mláďata. A znovu je na 
místě připomenout a požádat veřejnost 
o zachování klidu v přírodě. V případě 
nálezu osamocených mláďat tyto 
nechat na místě, nedotýkat se jich. 
Většinou se pro ně samice vrátí. Možné 
je i vyrozumět některého člena mysli-
veckého spolku o nálezu mláďat lesní 
zvěře.

 Květen s červnem patří k nejkrás-
nějším měsícům v roce. V květnu 
začíná doba lovu srnce obecného, kdy 
je povinností myslivců průběrným 
odstřelem snižovat stavy srnčí zvěře 
dle Plánu lovu.

 V červnu pokračuje kladení a vyvá-
dění mláďat, probíhá hnízdění ptactva, 
proto se tento měsíc nazývá měsícem 
myslivosti a ochrany přírody. V tomto 
měsíci začíná také příprava objemo-
vého krmiva (sena) na zimu. Myslivci 
dále suší letninu (maliní, topinambury 
a hlavně kopřivy), které v zimě 
předkládají zvěři do krmelců. Myslivci 
v těchto jarních měsících a později
i v těch letních mají spoustu povinnos-
tí, které musí plnit, aby byli připraveni 
na zimu a splnili úkoly, které si pro ten 
rok stanovili. Jde o úkoly na úseku 
odlovu lesní zvěře, snižování stavu 
černé zvěře a zvěře škodné. Jsou to 
úkoly na úseku myslivecké kynologie 
v přípravě loveckých psů pro výkony 
na úseku myslivosti. V tomto čase je 
nutná spolupráce myslivců se země-
dělci hlavně ve vzájemné informova-
nosti, kde probíhají polní práce, jako je 
sekání travních porostů a později 
sklizeň kukuřice. Z tohoto výčtu je 
patrno, že nejen před dolnolánovskými 
myslivci, ale před všemi členy Huber-
tova cechu je celá řada úkolů, které 
musí po celý rok plnit.

 V dubnu letošního roku si mysli-
vecká veřejnost připomíná výročí 100 
let od založení ČSMJ. Dne 22. dubna 
1923 byla v Brně ustanovena organi-
zace Československá myslivecká 
jednota, která sdružovala myslivce
v tehdejším Československu. Tato 
organizace prošla během sta let 
různými obměnami. V roce 2012 byla 
myslivost zapsána jako nehmotná 
kulturní památka na Seznam materiál-
ních statků tradiční  lidové kultury ČR. 
Od roku 2016 je české sokolnictví, 
které je jednou z odvětví myslivosti, 
zapsáno organizací UNESCO na 
seznam Mistrovských děl ústního
a nehmotného dědictví lidstva.
 V současné době je na území České 
republiky pokračovatelem Českoslo-

venské myslivecké jednoty Českomo-
ravská myslivecká jednota, která 
sdružuje české, moravské a slezské 
myslivce. Pro své členy i širokou veřej-
nost ochraňuje myslivost jako kulturní 
dědictví a pečuje o její trvalý rozvoj. 
Podporuje činnost myslivců v péči
o zvěř a krajinu, organizuje zkoušky
z myslivosti, zkoušky pro myslivecké 
hospodáře, zkoušky upotřebitelnosti 
loveckých psů a sokolnické zkoušky.

 Dolnolánovští myslivci přejí svým 
spoluobčanům krásné zážitky z přírody 
během jara a těší se na shledání při 
organizování společenských akcí
v obci.
 S přáním myslivosti zdar myslivci
z Dolního Lánova.
               Miloslav Tomíček

  Oznamujeme tímto našim 
občanům, že chceme na Velikonoce 
2023 obnovit po dvouleté přestávce, 
zaviněné epidemií Covid-19, VELI-
KONOČNÍ ŠACHOVÝ TURNAJ 
pro školní děti a mládež. Turnaj se 
konal tradičně na svátek velikonoční - 
Velký pátek. Letos se z organizačních 
důvodů turnaj bude konat v sobotu
15. dubna 2023 od 9 hodin opět v KD
v Dolním Lánově. Také jsme se 
rozhodli pro malou změnu v organiza-
ci. Účastníky nebudou jen děti šacho-
vého kroužku ze ZŠ a MŠ v Dolním 
Lánově, ale také děti ze ZŠ v Lánově. 
Organizaci turnaje zajišťuje Sportovní 
klub Dolní Lánov za podpory vedou-
cích šachových kroužků na výše 
uvedených školách. Obracíme se
k rodičům, aby své děti k účasti podpo-
řili a pomohli tak k dalšímu všestran-
nému myšlenkovému rozvoji svých 
ratolestí. Do turna-je se mohou zapojit 
svojí účastí i starší absolventi, kteří 
chodili do šachových kroužků na škole 
a neztratili o šachovou hru zájem. 
Budou si moct zahrát mimo soutěž dětí.

 Pro potřebu organizačního zajištění 
potřebujeme přihlášení každého, kdo 
se chce turnaje zúčastnit, do 10. 4. 2023 
na ZŠ a MŠ v Dolním Lánově
u p. Blažejové, tel. 603 384 760, nebo
u p. Zdeňka Másla st., tel. 732 110 870 
a na ZŠ Lánov u p. Matyášové, tel.
737 673 293.

 Při této příležitosti obnovy Veliko-
nočního turnaje chci poděkovat Luboši 
Losenickému jménem všech členů 
Sportovního klubu v Dolním Lánově
a jménem svým za jeho obětavou práci 
při organizaci minulých šesti ročníků 
tohoto turnaje.

            Za pořadatele Zdeněk Máslo st.

Myslivecký spolek Malá
Sněžka Dolní Lánov

Velikonoční šachový turnaj
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za žádných podmínek splnit. Nyní už víme, proč číst na 
smlouvě vše a především texty psané malými písmeny.

Naše firma se jmenovala J–L–P–Z s úsměvem (jaro – léto – 
podzim – zima) a vytvořili jsme si vlastní logo. Připravovali 
jsme se na vánoční jarmark, který byl součástí vánočních trhů 
celé školy. Dva měsíce jsme tvrdě vytvářeli různé výrobky, 
stanovovali jsme cenu podle ceny materiálu a práce na 
výrobku. Dokonce jsme měli web, kde tým nahrál výrobky, 
popsal je a stanovil cenu. Tyto výrobky se daly rezervovat
a ve stanovenou dobu si je mohli zájemci vyzvednout.
Na trhu jsme výrobky jako firma prodávali. Z utržených 

peněz jsme byli schopni splatit půjčku spořitelně, přispět 
škole čtyři tisíce na relaxační koutek, jehož představu jsme 
nakreslili v několika návrzích, a ještě nám zbylo na akci 
stmelení našeho kolektivu. Chystáme se na bowling
a chystáme si to pořádně užít.

Děkujeme všem, co nás podpořili, co si zakoupili naše výrob-
ky. Doufáme, že jsou s nimi spokojení. Těšíme se na další - 
jarní trhy a setkání s vámi všemi.

          Za žáky 4. a 5. ročníku ZŠ a MŠ Dolní Lánov
                              Lenka Gažiková

  Setkání s důchodci
  Tento rok jsme se v rámci našeho přírodotechnického 
kroužku podíleli na přípravě vystoupení pro setkání
s důchodci. Program, který jsme si připravili, byl malou 
ukázkou toho, co děláme na kroužku, a také toho, že už 
umíme některé věci pojmenovat a vysvětlit jejich fungování. 
Předvedli jsme pár pokusů. Některé se povedly perfektně, 
jiné méně. Ale to už k tomu patří. Ukázali jsme fungování 
potápěčského zvonu, ponorky, pokusili jsme se probudit 
sopku k činnosti, postavili jsme vajíčko na špičku. Hospo-
dyňkám jsme vysvětlili, jak poznají vajíčko uvařené
a syrové, aniž by ho rozkleply. K navození nadcházející 
vánoční atmosféry jsme ukázali lávové lampy. Pohled na ně 
vytváří nádhernou uklidňující atmosféru. Také jsme zkouše-
li, kolik dětí unesou nafouknuté balónky. A protože k vánoční 
atmosféře patří andělé a obdarovávání, připravili jsme pro 
všechny malé překvapení – magnetky – andělky. Doufáme, 
že jsme všechny potěšili a přispěli svou troškou k pobavení. 
Kromě Dolního Lánova jsme byli pobavit i důchodce
v Horní Olešnici. Jsem ráda, že si děti velice ochotně
a s radostí tato vystoupení připravily a společně užily.
                         Lenka Gažiková

  Republikové závody mladšího žactva
  měly zástupce i z Lánovů
Závodů Hledáme nové talenty v běhu na lyžích ve Vimperku 
v kategorii mladšího žactva se účastnily Anita Blažejová
z Dolního Lánova a Anička Jirková z Lánova. Republikové 
závody se uskutečnily 4. a 5. února. 

V sobotu se jelo klasicky intervalovým startem na trati 
dlouhé 2 km. Závodilo přes 50 nejlepších závodnic z celé 
ČR. Konkurence byla veliká, terén náročný. Anitka si 
vybojovala 9. místo, moc ji nechybělo na přední příčky, 
Anička se umístila na 22. místě.  

V neděli čekal závodníky hromadný start na stejné trati. Děti 
startovaly z takového místa, kolikáté dojely v sobotu.
Na předjíždění byla trať 
úzká, z kopce byl pro 
závodníky terén zvlášť 
náročný. Často docházelo 
k hromadným pádům. 
Naše holky z Lánova 
pěkně vystartovaly a drže-
ly se vepředu. Bohužel
v jednom sjezdu se Anitka 
nevyhnula hromadnému 
pádu a dost ztratila, nako-
nec jí to stačilo na 12. 
místo. Anička se probojo-
vala na 17. místo. 

Byla to skvělá zkušenost
a jede se dál. 
            
     Anita Blažejová

Vánoční trhy. Prodáváme.

Andělky.

DĚNÍ V OBCI

Anička s Anitkou.

Opět je před námi myslivci a přáteli 
přírody to krásné období, které přichází 
po zimě.  Letošní zima nebyla nijak 
krutá, nebyly zaznamenány žádné 
mimořádně nízké teploty, sněhová 
pokrývka přišla až koncem ledna
a začátkem února. Pro lesní zvěř byl 
myslivci připraven dostatek krmení jak 
objemového, tak jádra. Zvěř měla 
možnost se napást na zelených polních 
porostech. V únoru bylo myslivci 
provedeno podání léčiva srnčí zvěři 
proti střečkům podkožním a nosohlta-
novým.

 V druhé polovině března, kdy 
začíná počátek astronomického jara, se 
příroda připravuje na nejkrásnější část 
roku. Myslivci končí s přikrmováním 
lesní zvěře a začíná nanovo pravidelný 
koloběh mysliveckých prací. Je možné 
pozorovat přílet špačků, holubů
a dalšího drobného ptactva. Nejkrás-
nější je pozorovat výskyt prvních 
mláďat zajíce polního, tzv. březňáků.
V březnu myslivci provádí sčítání lesní 
a polní zvěře, začínají hodnotit svoji 
činnost za uplynulý myslivecký rok, 
který končí právě posledním dnem
v březnu. Konečné zhodnocení své 
činnosti za uplynulou dobu provedou 
dolnolánovští myslivci koncem března 
na své výroční schůzi, kdy si také 
schvalují Plán mysliveckého hospoda-
ření a činnosti na další období.

  Duben, kdy začíná pro myslivce 
nový myslivecký rok, je měsícem, 
který myslivci věnují hlavně práci
v honitbě. Jedná se o úklid krmelců
a jejich okolí vč. dezinfekce, opravy 
loveckých zařízení a krmných zařízení 
a o péči o pozemky, které má mysli-
vecký spolek ve svém vlastnictví a na 
kterých hospodaří. V tomto měsíci je 
loveckých příležitostí minimálně, 
kromě tlumení stavu škodné a černé 
zvěře. Pro zvěř skončila zima a plně 
přešla na zelenou pastvu. V přírodě 
pulsuje život jejích obyvatel naplno. 
Samice spárkaté zvěře jsou v pokroči-
lém stavu březosti a zasluhují zajištění 
co největšího klidu v honitbě. Proto 
musí myslivci často vysvětlovat někte-
rým návštěvníkům, aby své psy měli 
pod kontrolou, nejlépe na vodítku.

 Od 1. dubna 2023 do 8. dubna 
2023 probíhá v Lesnické škole
v Trutnově Chovatelská přehlídka 
trofejí spárkaté zvěře (srnci, jeleni, 
daňci), prasete divokého a lišky, 
ulovených v roce 2022 v honitbách 
trutnovského okresu a Správy Krko-
nošského národního parku. Pro 

veřejnost je přehlídka přístupná denně 
od 9:00 do 17:00 hodin.

 V květnu začíná některá lesní zvěř 
vyvádět svá mláďata. A znovu je na 
místě připomenout a požádat veřejnost 
o zachování klidu v přírodě. V případě 
nálezu osamocených mláďat tyto 
nechat na místě, nedotýkat se jich. 
Většinou se pro ně samice vrátí. Možné 
je i vyrozumět některého člena mysli-
veckého spolku o nálezu mláďat lesní 
zvěře.

 Květen s červnem patří k nejkrás-
nějším měsícům v roce. V květnu 
začíná doba lovu srnce obecného, kdy 
je povinností myslivců průběrným 
odstřelem snižovat stavy srnčí zvěře 
dle Plánu lovu.

 V červnu pokračuje kladení a vyvá-
dění mláďat, probíhá hnízdění ptactva, 
proto se tento měsíc nazývá měsícem 
myslivosti a ochrany přírody. V tomto 
měsíci začíná také příprava objemo-
vého krmiva (sena) na zimu. Myslivci 
dále suší letninu (maliní, topinambury 
a hlavně kopřivy), které v zimě 
předkládají zvěři do krmelců. Myslivci 
v těchto jarních měsících a později
i v těch letních mají spoustu povinnos-
tí, které musí plnit, aby byli připraveni 
na zimu a splnili úkoly, které si pro ten 
rok stanovili. Jde o úkoly na úseku 
odlovu lesní zvěře, snižování stavu 
černé zvěře a zvěře škodné. Jsou to 
úkoly na úseku myslivecké kynologie 
v přípravě loveckých psů pro výkony 
na úseku myslivosti. V tomto čase je 
nutná spolupráce myslivců se země-
dělci hlavně ve vzájemné informova-
nosti, kde probíhají polní práce, jako je 
sekání travních porostů a později 
sklizeň kukuřice. Z tohoto výčtu je 
patrno, že nejen před dolnolánovskými 
myslivci, ale před všemi členy Huber-
tova cechu je celá řada úkolů, které 
musí po celý rok plnit.

 V dubnu letošního roku si mysli-
vecká veřejnost připomíná výročí 100 
let od založení ČSMJ. Dne 22. dubna 
1923 byla v Brně ustanovena organi-
zace Československá myslivecká 
jednota, která sdružovala myslivce
v tehdejším Československu. Tato 
organizace prošla během sta let 
různými obměnami. V roce 2012 byla 
myslivost zapsána jako nehmotná 
kulturní památka na Seznam materiál-
ních statků tradiční  lidové kultury ČR. 
Od roku 2016 je české sokolnictví, 
které je jednou z odvětví myslivosti, 
zapsáno organizací UNESCO na 
seznam Mistrovských děl ústního
a nehmotného dědictví lidstva.
 V současné době je na území České 
republiky pokračovatelem Českoslo-

venské myslivecké jednoty Českomo-
ravská myslivecká jednota, která 
sdružuje české, moravské a slezské 
myslivce. Pro své členy i širokou veřej-
nost ochraňuje myslivost jako kulturní 
dědictví a pečuje o její trvalý rozvoj. 
Podporuje činnost myslivců v péči
o zvěř a krajinu, organizuje zkoušky
z myslivosti, zkoušky pro myslivecké 
hospodáře, zkoušky upotřebitelnosti 
loveckých psů a sokolnické zkoušky.

 Dolnolánovští myslivci přejí svým 
spoluobčanům krásné zážitky z přírody 
během jara a těší se na shledání při 
organizování společenských akcí
v obci.
 S přáním myslivosti zdar myslivci
z Dolního Lánova.
               Miloslav Tomíček

  Oznamujeme tímto našim 
občanům, že chceme na Velikonoce 
2023 obnovit po dvouleté přestávce, 
zaviněné epidemií Covid-19, VELI-
KONOČNÍ ŠACHOVÝ TURNAJ 
pro školní děti a mládež. Turnaj se 
konal tradičně na svátek velikonoční - 
Velký pátek. Letos se z organizačních 
důvodů turnaj bude konat v sobotu
15. dubna 2023 od 9 hodin opět v KD
v Dolním Lánově. Také jsme se 
rozhodli pro malou změnu v organiza-
ci. Účastníky nebudou jen děti šacho-
vého kroužku ze ZŠ a MŠ v Dolním 
Lánově, ale také děti ze ZŠ v Lánově. 
Organizaci turnaje zajišťuje Sportovní 
klub Dolní Lánov za podpory vedou-
cích šachových kroužků na výše 
uvedených školách. Obracíme se
k rodičům, aby své děti k účasti podpo-
řili a pomohli tak k dalšímu všestran-
nému myšlenkovému rozvoji svých 
ratolestí. Do turna-je se mohou zapojit 
svojí účastí i starší absolventi, kteří 
chodili do šachových kroužků na škole 
a neztratili o šachovou hru zájem. 
Budou si moct zahrát mimo soutěž dětí.

 Pro potřebu organizačního zajištění 
potřebujeme přihlášení každého, kdo 
se chce turnaje zúčastnit, do 10. 4. 2023 
na ZŠ a MŠ v Dolním Lánově
u p. Blažejové, tel. 603 384 760, nebo
u p. Zdeňka Másla st., tel. 732 110 870 
a na ZŠ Lánov u p. Matyášové, tel.
737 673 293.

 Při této příležitosti obnovy Veliko-
nočního turnaje chci poděkovat Luboši 
Losenickému jménem všech členů 
Sportovního klubu v Dolním Lánově
a jménem svým za jeho obětavou práci 
při organizaci minulých šesti ročníků 
tohoto turnaje.

            Za pořadatele Zdeněk Máslo st.

Myslivecký spolek Malá
Sněžka Dolní Lánov

Velikonoční šachový turnaj
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Vážení sousedé,
jak jsme vás již informovali přes Munipolis, v kostele sv. 
Josefa má naše péče své první konkrétní výsledky. Myslím, 
že při této příležitosti nebude na škodu vysvětlit záležitosti 
spojené s kostelem trochu obšírněji a také si připomenout 
jeho historii. Údaje jsem čerpal z knihy Marie Striegnitz 
„Erinnerungen an Niederhof im Riesengebirge“ (Vzpo-
mínky na Dolní Dvůr v Krkonoších) a také z Vyprávění
o Dolním Dvoře od Jaroslava Zděnka.

 Do historie naší obce se ponořme v roce 1635, kdy císař 
Ferdinand II. jako ocenění válečných zásluh předal vrchlab-
ské panství zdarma svobodnému pánu a následně hraběti 
Rudolfovi z Morzinů. Jedinou podmínkou, kterou musel 
nový majitel splnit, byla důsledná katolizace panství.

 Nebyl to úkol lehký, drtivá většina obyvatel byla nekato-
líků. Ale zhruba po 100 letech už bylo vše jinak a císařský 
úkol byl splněn. Dolnodvorští občané pilně navštěvovali 
kostel v Dolním Lánově, což pro některé z nich znamenalo až 
tři hodiny cesty. Dolní Dvůr tou dobou byl poměrně velkou 
obcí s počtem obyvatel blížícím se tisícovce. Není divu,
že obec chtěla mít vlastní kostel a první žádost o zřízení 
farnosti byla podána v roce 1785. Pro stavbu kostela však 
tehdy nebylo vhodné místo.

 Proto když o pár let později skončila výroba v huti na 
Rudném náměstí, začali v obci uvažovat o využití tohoto 
místa pro stavbu farního kostela. Rychtář Johann Anton Lahr 
a dalších 9 občanů podepsali 20. srpna 1797 žádost
o povolení stavby kostela. Na základě této žádosti byl 11. 
ledna 1798 ve Vrchlabí sepsán protokol, kterým se zřízení 
farnosti doporučuje. 

 My často žehráme na pomalost úřadů a dlouhé doby
k povolení čehokoliv. Není to však nic nového. Od vydání 
zmíněného protokolu uběhlo dalších čtyři a půl roku, než 
byla stavba povolena. Ale nebyla to stavba, jak si ji dnes 
představujeme - že máme zajištěné finanční zdroje, něco 
dotačně, něco doplníme z obecního rozpočtu, pak vybereme 
stavební firmu a ta stavbu zrealizuje. Vrchlabská vrchnost 
sice poskytla 3184 zlaté, 46 krejcarů a materiál, ale dolnod-
vorští občané museli zdarma provádět pomocné práce
i dopravu materiálu. Do pojmu „pomocné práce“ se vešlo
i kácení stromů, lámání kamene a podobně.

 Ani stavba samotná nebyla procházkou, vyžádala si 
vícenáklady (ano, i tehdy bylo možné hovořit o prudkém 
růstu cen stavebních prací) a trvala čtyři roky do roku 1806, 
kdy byl kostel vysvěcen. Fara byla postavena o rok později. 
Prvním farářem byl Josef Gramer, druhým od roku 1811
do roku 1843 Jan Thomas.

 A proč byl kostel zasvěcen sv. Josefovi? Podle faráře 
Franze Proschwitzera to nemělo ani tak nějaký křišťálově 
čistý náboženský důvod, spíš to byl praktický krok vstříc-
nosti vůči hraběcí rodině, především k paní Josefíně Morzi-
nové, která uctívala sv. Josefa jako svého patrona. Tento 
taktický tah se určitě vyplatil, původně téměř holý kostel se 
postupně začal zaplňovat potřebným vybavením. Před první 
světovou válkou v něm bylo dokonce 5 zvonů.

 Kolem kostela byl také původní hřbitov. Ač se to zdá 
vzhledem k velikosti plochy za kostelní zdí neuvěřitelné,
v letech 1806 až 1892 zde bylo pohřbeno 3260 osob. To velké 
číslo je způsobeno několika vlnami epidemií, jejichž důsled-
kem bylo pohřbívání do hromadných hrobů.

 Kostel byl vždy symbolem obce a (spolu se školou) 
nejvýznamnější budovou. Jeho podoba je od jeho zbudování 
stále stejná, jen v současné době už nemůžeme vidět kříž na 
menší věži nad oltářem. Velkou změnou je samozřejmě insta-
lování zvonkohry z dílny Marie Tomáškové Dytrychové
z Brodku u Přerova v roce 1995. Zvonkohra je darem paní 
Anny Aleny Kyšerové, čestné občanky a velké milovnice 
Dolního Dvora.

 A tím jsme se dostali do současnosti. Z hlediska nábožen-
ského kostel logicky postupně ztrácel svůj význam. Doby, 
kdy měl Dolní Dvůr svého vlastního faráře, jsou dávno pryč, 
zásadním zlomem byl odsun původních obyvatel po
2. světové válce. Troufám si tvrdit, že do té doby navštěvo-
valo náš kostel více lidí, než v současné době všechny kostely 
vrchlabské farnosti dohromady (Vrchlabí, Pec pod Sněžkou, 
Strážné, Kunčice, Lánov, Dolní Lánov, Dolní Branná, Dolní 
Dvůr, Špindlerův Mlýn). Pravidelné bohoslužby se u nás
už dlouho nekonají.

 Vzhledem k tomu se zdá být logické, že Římskokatolická 
farnost ve Vrchlabí vnímala náš kostel jako nepříliš užiteč-
nou přítěž a sama přišla s návrhem na převod kostela na 
Obec. To se lehce řekne, ale podstatně tíž udělá. Jednak (jak 
už jsem psal dříve) byly na tento proces rozdílné názory
i v samotném našem zastupitelstvu a konečné rozhodnutí se 
nerodilo lehce. Také příprava příslušných smluvních 
dokumentů byla mnohem složitější, než se na počátku 
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jednání mohlo zdát. Trvalo to zhruba dva roky, během 
kterých jsme se od původních návrhů, které pro nás nebyly 
akceptovatelné, dostali k verzi, která je logická, vyvážená
a korektní. K takovému výsledku jsme se mohli dopracovat 
jen díky velmi vstřícnému přístupu všech osob jednajících
za církev. Z mého pohledu bylo klíčovým jednání s generál-
ním vikářem Biskupství královéhradeckého Mons. Janem 
Pasekou, po kterém se daly věci rychle do pohybu.  Pokud 
jsem měl možnost vidět některé obdobné darovací smlouvy
z jiných obcí, jsem si jistý, že ty dva roky nebyly ztraceným 
časem. Rok 2022 je tedy podle mého názoru dalším význam-
ným mezníkem v historii kostela sv. Josefa.

 To všechno je už minulost, kostel je obecní. Je v relativně 
velmi dobrém stavebním stavu, nevyžaduje žádný akutní 
zásah. Stejně tak v tuto chvíli neplánujeme žádný zásadní 
obrat v jeho využívání. Dlouhodobě výborné vztahy mezi 
Obcí a farností garantovaly oběma stranám bezproblémové 
využití kostela v původních majetkových poměrech a není 
tomu jinak ani teď.

 To však neznamená, že nebudeme dělat nic. Začali jsme
s technickým vybavením. Jako první přišel na řadu ovládací 
systém zvonkohry. Zde ztrácely efekt opakované opravy, 
některé tóny zněly falešně, některé vynechávaly úplně.
To nám určitě nedělalo dobrou reklamu, a proto jsem rád,
že jsme se rozhodli pro radikální řešení. Zvonkohra už 
funguje správně, nicméně po zimě nás ještě čeká vizuální 
doladění opravy tak, aby se skryly nové instalace.

 Ovládací systém věžních hodin není tak na očích, ale i ten 
byl už na konci (možná spíš za koncem) své životnosti. Už by 
se nám nemělo stávat, že na hodinách na věži budou posunuté 
časy. Ovládání při změnách času je nyní automatické,
a hlavně na další desítky let spolehlivé. Do balíčku těchto 
oprav chceme doplnit ještě systém ovládání zvonu.

 Z pohledu stavebního je na pořadu dne odvodnění koste-
la. Střešní svody jsou nelogicky svedeny do původního 
odvětrávacího kanálu, zejména západní strana kostela tak 
trpí vlhkostí. Po zimě – až to bude technologicky možné, 
vyřešíme tento problém. Pak dáme kostelu nějaký čas na 
vyschnutí, abychom ho pak mohli zkrášlit zevnitř i zvenku. 
Mezitím bychom se rádi zabývali i vraty a dveřmi, které také 
zasluhují naši pozornost.

 I když to bude práce dost a dost, nehrozí nám zatím žádné 
milionové náklady, které by významně zasáhly do obecního 
rozpočtu. V každém případě budeme směřovat naše další 
kroky k tomu, aby kostel sv. Josefa byl i do budoucna chlou-
bou a pozitivním symbolem naší obce.

          Martin Bělovský, starosta

 Fotografii pořídil pan Luděk Petržela po roce 1971, kdy
už byla postavena autobusová čekárna a socha svatého Jana,
která byla v zimě 1968-1969 povalena, byla odložena
za kostelní zdí. (Pozn. red.: Foto poskytla a informaci
z knížky Jaroslava Zděnka Vyprávění o Dolním Dvoře vyhle-
dala paní kronikářka Hana Homolová.)

  Projednávané body na zasedání zastu
  pitelstva obce Dolní Dvůr konaného dne
  16. 12. 2022 od 18:30 hodin v zasedací míst-
  nosti Obecního úřadu Dolní Dvůr

Přítomni:
Zastupitelé: Martin Bělovský, Ladislav Beránek, Martin 
Mikule, Martin Zděnek, Jiří Kučera, Martin Horák, Ladislav 
Homola

4. Rozpočtová opatření

Pan Bělovský informoval přítomné o tom, že dne 15. 11. 
2022 schválil rozpočtová opatření č. 9/2022, která byla 
zveřejněna dne 5. 12. 2022. Rozpočtová opatření byla přijata 
v souladu se stanovenými kompetencemi a následně o nich 
starosta informoval zastupitelstvo obce Dolní Dvůr.
Zastupitelstvo obce bere na vědomí Rozpočtová opatření
č. 9/2022.

5. Rozpočet obce Dolní Dvůr na rok 2023

Pan Bělovský informoval přítomné o tom, že dne 30. 11. 
2022 byl na úřední desce obce vyvěšen návrh rozpočtu obce 
na rok 2023. Parametry rozpočtu 2023, který je uvedený
v příloze zápisu z jednání, jsou:

Příjmy celkem:    7 195 500 Kč
Výdaje celkem:  16 241 500 Kč
Rozdíl:   - 9 046 000 Kč

Výsledek navrhovaného rozpočtu je tedy schodek ve výši
9 046 000 Kč. Obec dále počítá se splátkami dlouhodobého 
úvěru na pořízení traktoru ve výši 88.000 Kč. Vyrovnaného 
rozpočtu bude docíleno zapojením části zůstatku finančních 
prostředků obce, které budou k dispozici k 31. 12. 2022.

Návrh usnesení č. 2022/52:
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje rozpočet obce pro 
rok 2023 uvedený v příloze tohoto zápisu.
Hlasování: Pro: 7      Proti:  0      Zdržel se:  0
Usnesení č. 2022/52 bylo schváleno

Pan Bělovský informoval přítomné o tom, že součástí 
rozpočtu obce na rok 2023 je i očekávané plnění rozpočtu 
2022.
Parametry: Očekávané příjmy: 19.422.936 Kč, očekávané 
výdaje: 10.000.171 Kč, rozdíl: 9.422.765 Kč

6. Kompetence starosty obce pro provádění rozpočtových 
opatření

Pro operativní finanční řízení chodu obce jsou v souladu
s dosavadní praxí stanovena pravidla pro provádění 
rozpočtových opatření.

Návrh usnesení č. 2022/53: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr stanovuje kompetence 
starosty obce pro provádění rozpočtových opatření
v souladu s § 102 odst. 2 písm. A) a § 99 odst. 2 Zákona
č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění 
pozdějších předpisů, pro r. 2023 takto:
 A) navýšení závazného ukazatele na výdajové straně 
rozpočtu do výše 50 tis. Kč na jednotlivý nezaopatřený výdaj 
rozpočtu (paragraf), pokud bude toto navýšení kompen-
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Vážení sousedé,
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jednání mohlo zdát. Trvalo to zhruba dva roky, během 
kterých jsme se od původních návrhů, které pro nás nebyly 
akceptovatelné, dostali k verzi, která je logická, vyvážená
a korektní. K takovému výsledku jsme se mohli dopracovat 
jen díky velmi vstřícnému přístupu všech osob jednajících
za církev. Z mého pohledu bylo klíčovým jednání s generál-
ním vikářem Biskupství královéhradeckého Mons. Janem 
Pasekou, po kterém se daly věci rychle do pohybu.  Pokud 
jsem měl možnost vidět některé obdobné darovací smlouvy
z jiných obcí, jsem si jistý, že ty dva roky nebyly ztraceným 
časem. Rok 2022 je tedy podle mého názoru dalším význam-
ným mezníkem v historii kostela sv. Josefa.

 To všechno je už minulost, kostel je obecní. Je v relativně 
velmi dobrém stavebním stavu, nevyžaduje žádný akutní 
zásah. Stejně tak v tuto chvíli neplánujeme žádný zásadní 
obrat v jeho využívání. Dlouhodobě výborné vztahy mezi 
Obcí a farností garantovaly oběma stranám bezproblémové 
využití kostela v původních majetkových poměrech a není 
tomu jinak ani teď.

 To však neznamená, že nebudeme dělat nic. Začali jsme
s technickým vybavením. Jako první přišel na řadu ovládací 
systém zvonkohry. Zde ztrácely efekt opakované opravy, 
některé tóny zněly falešně, některé vynechávaly úplně.
To nám určitě nedělalo dobrou reklamu, a proto jsem rád,
že jsme se rozhodli pro radikální řešení. Zvonkohra už 
funguje správně, nicméně po zimě nás ještě čeká vizuální 
doladění opravy tak, aby se skryly nové instalace.

 Ovládací systém věžních hodin není tak na očích, ale i ten 
byl už na konci (možná spíš za koncem) své životnosti. Už by 
se nám nemělo stávat, že na hodinách na věži budou posunuté 
časy. Ovládání při změnách času je nyní automatické,
a hlavně na další desítky let spolehlivé. Do balíčku těchto 
oprav chceme doplnit ještě systém ovládání zvonu.

 Z pohledu stavebního je na pořadu dne odvodnění koste-
la. Střešní svody jsou nelogicky svedeny do původního 
odvětrávacího kanálu, zejména západní strana kostela tak 
trpí vlhkostí. Po zimě – až to bude technologicky možné, 
vyřešíme tento problém. Pak dáme kostelu nějaký čas na 
vyschnutí, abychom ho pak mohli zkrášlit zevnitř i zvenku. 
Mezitím bychom se rádi zabývali i vraty a dveřmi, které také 
zasluhují naši pozornost.

 I když to bude práce dost a dost, nehrozí nám zatím žádné 
milionové náklady, které by významně zasáhly do obecního 
rozpočtu. V každém případě budeme směřovat naše další 
kroky k tomu, aby kostel sv. Josefa byl i do budoucna chlou-
bou a pozitivním symbolem naší obce.

          Martin Bělovský, starosta

 Fotografii pořídil pan Luděk Petržela po roce 1971, kdy
už byla postavena autobusová čekárna a socha svatého Jana,
která byla v zimě 1968-1969 povalena, byla odložena
za kostelní zdí. (Pozn. red.: Foto poskytla a informaci
z knížky Jaroslava Zděnka Vyprávění o Dolním Dvoře vyhle-
dala paní kronikářka Hana Homolová.)

  Projednávané body na zasedání zastu
  pitelstva obce Dolní Dvůr konaného dne
  16. 12. 2022 od 18:30 hodin v zasedací míst-
  nosti Obecního úřadu Dolní Dvůr

Přítomni:
Zastupitelé: Martin Bělovský, Ladislav Beránek, Martin 
Mikule, Martin Zděnek, Jiří Kučera, Martin Horák, Ladislav 
Homola

4. Rozpočtová opatření

Pan Bělovský informoval přítomné o tom, že dne 15. 11. 
2022 schválil rozpočtová opatření č. 9/2022, která byla 
zveřejněna dne 5. 12. 2022. Rozpočtová opatření byla přijata 
v souladu se stanovenými kompetencemi a následně o nich 
starosta informoval zastupitelstvo obce Dolní Dvůr.
Zastupitelstvo obce bere na vědomí Rozpočtová opatření
č. 9/2022.

5. Rozpočet obce Dolní Dvůr na rok 2023

Pan Bělovský informoval přítomné o tom, že dne 30. 11. 
2022 byl na úřední desce obce vyvěšen návrh rozpočtu obce 
na rok 2023. Parametry rozpočtu 2023, který je uvedený
v příloze zápisu z jednání, jsou:

Příjmy celkem:    7 195 500 Kč
Výdaje celkem:  16 241 500 Kč
Rozdíl:   - 9 046 000 Kč

Výsledek navrhovaného rozpočtu je tedy schodek ve výši
9 046 000 Kč. Obec dále počítá se splátkami dlouhodobého 
úvěru na pořízení traktoru ve výši 88.000 Kč. Vyrovnaného 
rozpočtu bude docíleno zapojením části zůstatku finančních 
prostředků obce, které budou k dispozici k 31. 12. 2022.

Návrh usnesení č. 2022/52:
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje rozpočet obce pro 
rok 2023 uvedený v příloze tohoto zápisu.
Hlasování: Pro: 7      Proti:  0      Zdržel se:  0
Usnesení č. 2022/52 bylo schváleno

Pan Bělovský informoval přítomné o tom, že součástí 
rozpočtu obce na rok 2023 je i očekávané plnění rozpočtu 
2022.
Parametry: Očekávané příjmy: 19.422.936 Kč, očekávané 
výdaje: 10.000.171 Kč, rozdíl: 9.422.765 Kč

6. Kompetence starosty obce pro provádění rozpočtových 
opatření

Pro operativní finanční řízení chodu obce jsou v souladu
s dosavadní praxí stanovena pravidla pro provádění 
rozpočtových opatření.

Návrh usnesení č. 2022/53: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr stanovuje kompetence 
starosty obce pro provádění rozpočtových opatření
v souladu s § 102 odst. 2 písm. A) a § 99 odst. 2 Zákona
č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění 
pozdějších předpisů, pro r. 2023 takto:
 A) navýšení závazného ukazatele na výdajové straně 
rozpočtu do výše 50 tis. Kč na jednotlivý nezaopatřený výdaj 
rozpočtu (paragraf), pokud bude toto navýšení kompen-
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zováno snížením jiného závazného ukazatele na výdajové 
straně rozpočtu nebo navýšením jiného závazného ukazatele 
na příjmové straně rozpočtu tak, aby nedošlo ke snížení 
přebytku nebo zvýšení schodku schváleného (upraveného) 
rozpočtu; 

B) navýšení závazného ukazatele na výdajové straně 
rozpočtu s vlivem na plánovaný přebytek či schodek 
schváleného (upraveného) rozpočtu v případech, kdy je to 
nezbytně nutné pro zajištění chodu obce, k odvrácení 
možných škod, v případech havárií atp., dále když včasná 
úhrada takového výdaje je vázána penalizací, a dále v případě 
úhrady pokut, penále z rozhodnutí nadřízených orgánů
a dohledů a dalších nutných výdajů, kdy schválení 
rozpočtového opatření má jen formální charakter, protože 
výdaj musí být realizován; 

C) přijetí a realizace účelově poskytnutých finančních 
prostředků z jiných rozpočtů; 

D) upřesnění výše příjmu a výdaje vlivem zobrazení daně
z příjmů právnických osob v rozpočtu obce, kde plátcem
a příjemcem daně je obec; 

E) zajištění nezbytných změn rozpočtových hodnot 
způsobených vlivem změny právních předpisů (technické 
změny). 

   Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr si vyhrazuje právo na 
informaci o každém rozpočtovém opatření provedeném 
starostou obce. 
Hlasování: Pro: 7      Proti:  0       Zdržel se:  0
Usnesení č. 2022/53 bylo schváleno

7. Střednědobý výhled rozpočtu obce na roky 2023-2027

Pan Bělovský informoval přítomné o tom, že dne 30. 11. 
2022 byl na úřední desce obce vyvěšen návrh rozpočtového 
výhledu obce na roky 2023-2027. Parametry rozpočtového 
výhledu, který je uvedený v příloze zápisu z jednání, jsou: 

Konsolidované příjmy:  26.670.000 Kč 
Konsolidované výdaje:  43.908.000 Kč 
Rozdíl:    - 17.238.000 Kč

Návrh usnesení č. 2022/54: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje střednědobý 
výhled rozpočtu obce Dolní Dvůr na roky 2023-2027 
uvedený v příloze tohoto zápisu. 
Hlasování: Pro: 7        Proti:  0      Zdržel se:  0
Usnesení č. 2022/54 bylo schváleno

8. Vodné a stočné 2023

P. Bělovský informoval přítomné o výsledku jednání 
zastupitelstva obce, které projednalo kalkulaci vodného
a stočného na rok 2023, a to dle skutečných nákladů za rok 
2022 se započtením tvorby fondu obnovy. Z tohoto 
dokumentu je patrné, že podle kalkulace jsou skutečné 

3 3náklady vodného 140,20 Kč/m  a stočného 116,98 Kč/m . 
Zastupitelstvo se dohodlo, že na rok 2023 stanoví výši 

3 3
vodného na 70 Kč/m  a stočného 45 Kč/m

Návrh usnesení č.2022/55: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje na základě 
kalkulace, která je v příloze tohoto zápisu, cenu vodného na 

3
rok 2023 ve výši 70 Kč/m  a cenu stočného na rok 2022 ve 

3výši 45 Kč/m .
Hlasování: Pro: 7      Proti: 0      Zdržel se: 0
Usnesení č. 2022/55 bylo schváleno

9. Pracovně-právní vztahy se zastupiteli

Zastupitelé pan Ladislav Beránek a pan David Neumann 

(osobní údaje jsou zastupitelům známy) budou na základě 
dohody o pracovní činnosti vykonávat i nadále pracovní 
činnost ve prospěch obce. Ve vztahu k inflačnímu vývoji se 
upravuje jejich odměna. Znění dodatků je v příloze zápisu. 

Návrh usnesení č. 2022/56: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje uzavření dodatku 
č. 4 k dohodě o pracovní činnosti se zastupitelem Ladislavem 
Beránkem. 
Hlasování: Pro: 6       Proti: 0       Zdržel se: 1
Usnesení č. 2022/56 bylo schváleno

Návrh usnesení č. 2022/57: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje uzavření dodatku 
č. 3 k dohodě o pracovní činnosti se zastupitelem Davidem 
Neumannem. 
Hlasování: Pro: 7       Proti: 0      Zdržel se: 0
Usnesení č. 2022/57 bylo schváleno

10. Žádosti o dotace

Péče o historické dědictví je jednou z hlavních priorit 
zastupitelstva obce. Dalším konkrétním záměrem z této 
oblasti je obnova památníku obětem první a druhé světové 
války s tím, že bychom rádi uvedli památník do důstojného 
stavu ke stému výročí jeho vzniku. Na tento záměr byl 
zpracován projekt s předběžnými náklady ve výši 772 tis. Kč. 

Návrh usnesení č. 2022/58: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje záměr obnovy 
památníku obětem první a druhé světové války s před-
běžnými náklady ve výši 772 tis. Kč. 
Hlasování: Pro: 7       Proti: 0      Zdržel se: 0
Usnesení č. 2022/58 bylo schváleno

Návrh usnesení č. 2022/59: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje podání žádosti
o dotaci v rámci výzvy Ministerstva obrany České republiky 
čj. MO 434402/2022-1026 k podání žádosti o dotace na 
zabezpečení péče o válečné hroby v rámci programu 107290 
Zachování a obnova historických hodnot.
Hlasování: Pro: 7     Proti: 0     Zdržel se: 0
Usnesení č. 2022/59 bylo schváleno

11. Smlouva o příspěvku na skipasy pro místní děti

Jako v předchozích letech, i v nadcházející zimní sezóně 
podpoří zastupitelstvo obce sportovní aktivitu místních dětí 
příspěvkem 2.000 Kč na celosezónní skipas. Opět platí, že
v případě zájmu je možný skipas i v areálu Luisino Údolí. 
Kombinace obou areálů možná není. 

Návrh usnesení č. 2022/60: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr souhlasí s příspěvkem 2.000 
Kč na celosezónní skipas v areálu Ski Family, případně
v areálu Luisino Údolí pro děti do 18 let trvale žijící v Dolním 
Dvoře. 
Hlasování: Pro: 7      Proti: 0      Zdržel se: 0
usnesení č. 2022/60 bylo schváleno

12. Darovací smlouva pro Obec Lánov – příspěvek na děti
v MŠ

Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr tradičně podporuje provoz 
mateřské školy v Horním Lánově. Po dohodě zastupitelstva 
se příspěvek zvyšuje na 3.000 Kč na dítě.

Návrh usnesení č. 2022/61: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje dar 30.000 Kč pro 
Obec Lánov, IČO 00278041 jako příspěvek na úhradu 
provozních nákladů mateřské školy v Horním Lánově.
Hlasování: Pro: 7      Proti: 0       Zdržel se: 0
Usnesení č. 2022/61 bylo schváleno

13. Dodatek ke smlouvě na opravu mostu M7

Smlouva na opravu mostu M7 se společností KAMPA-
MARYNKA byla uzavřena dne 17. 2. 2022 na smluvní 
cenu 3.202.870,01 Kč vč. DPH. V návaznosti na lepší stav 
opěry u silnice bylo možné dosáhnout úspor.

Návrh usnesení č. 2022/62: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje dodatek č. 1
ke smlouvě na opravu mostu M7 se společností KAMPA-
MARYNKA, s. r. o., Lesní 1060, 514 01 Jilemnice,
IČO 26014998, kterým se mění smluvní cena na 
2.960.197,25 Kč vč. DPH. 
Hlasování: Pro: 7     Proti: 0     Zdržel se: 0
Usnesení č. 2022/62 bylo schváleno

14. Různé

15. Závěr

Pan Bělovský poděkoval všem za účast a zasedání 
zastupitelstva obce Dolní Dvůr ukončil v 18,55 h.

V Dolním Dvoře dne 16. 12. 2022

 Odpadový systém obce Dolní Dvůr
 v roce 2022 - aktuální stav
Smluvní partneři
● TRANSPORT Trutnov, a. s. (směsný odpad, plast, papír,
 sklo)
● Marius Pedersen, a. s. (oleje, tuky, drobný kovový odpad,
 velkoobjemový a nebezpečný odpad)
● REMA Systém, a. s. (elektroodpad)

Přehled sběrných nádob
Popelnice směsný odpad 110 l u nemovitostí  63 
Sběrná místa:

-  kontejnery 1100 l směsný odpad   12
-  kontejnery 1100 l plast      9
-  kontejnery 1100 l papír      3 
-  kontejnery na sklo       6
-  malý kontejner oleje a tuky     3
-  malý kontejner drobný kovový odpad    6

Služby zajišťované vlastními silami a prostředky
-  odvoz směsného odpadu v případě, kdy nestačí sběrné
   nádoby
- sběr biologického odpadu rostlinného původu včetně 
  svozu (svoz od 1. 4. do 30. 10.)

Další informace k provozu odpadového systému (svozové 
dny apod.) jsou uvedeny na webových stránkách obce.

Bilance roku 2022
● Hmotnost směsného odpadu

Směsný odpad celkem                    104,5 t
(limit pro snížený poplatek za ukládání odpadu 190 kg
na občana jsme překročili již v září)

● Náklady odpadového systému
Pronájem sběrných nádob       35. 225 Kč
Svoz a likvidace
směsný hromadný       278. 863 Kč
směsný popelnice       146. 567 Kč
tříděný            95. 359 Kč
objemný a nebezpečný        36.397 Kč
Celkové náklady       592. 411 Kč

Poznámky:
- u pronájmu sběrných nádob využíváme v maximální  

možné míře bezplatný pronájem EKO-KOM

- při odvozu směsného odpadu na skládku vlastními 
prostředky (v roce 2022 celkem 60x) jsou do nákladů 
zahrnuty pouze skládkovací poplatky

- stejně tak u svozu bioodpadu nejsou započítány náklady 
spojené s odvozem do kompostárny

- náklady na svoz a likvidaci tříděného odpadu jsou již 
sníženy o odměnu za zajištění míst zpětného odběru EKO-
KOM (106 404 Kč)

- likvidace elektroodpadu je prováděna bezplatně

● Příjmy odpadového systému
Příjmy z poplatků
(občané a majitelé rekreačních nemovitostí)  265.568 Kč
Příjmy ze smluv (podnikatelé)      163.400 Kč
Celkové příjmy        428.968 Kč

Jak je vidět z uvedených údajů, odpadový systém obce je
i nadále ztrátový. Za rok 2022 je tato ztráta 163 443 Kč.

 Tolik řeč čísel. Odpadový systém bude nepochybně 
jedním z hlavních témat obce i v dalších letech s vědomím,
že řešení systémových a ekonomických parametrů systému
v našich podmínkách má mnohá úskalí. Odpadová legisla-
tiva se postupně zpřísňuje, poplatky narůstají. Pro rok 2023 
platí, že za snížený poplatek za komunální odpady 500 Kč/t 
můžeme na skládce uložit pouze 180 kg na jednoho občana. 
Co bude nad tento limit, je za dvojnásobný poplatek. Cena
za roční vyvážení popelnice 1x týdně roste z 2.057 Kč
na 2.236 Kč, u kontejnerů z 18.601 Kč na 20.462 Kč. 
Celkové skládkovné na skládce v Dolní Branné vzrostlo
z 2.264 Kč/t na 2.530 Kč/t.

 Odpadový systém však nejsou jen čísla. Je to také stav 
pořádku kolem sběrných míst a obecně v celé obci. A z tohoto 
pohledu máme téměř vše ve vlastních rukou. 
 Věřím, že pokud budeme do kontejnerů dávat jen to, co 
tam doopravdy patří, a zejména u plastů a papíru budeme 
objem odpadu minimalizovat, můžeme tím pořádek v obci 
zcela zásadně ovlivnit.
          Martin Bělovský, starosta

  Setkání starších občanů obce
  Tímto příspěvkem se vracíme zpátky v čase, kdy 
jsme jedno předvánoční pondělí, přesněji 19. prosince 
loňského roku, uspořádali setkání pro starší část občanů 
obce. Společně jsme si vychutnali dobré jídlo v Boudě 
Morava, kde nám zařídili příjemné prostředí. Starosta 
obeznámil přítomné s provedenými změnami v roce 2022
a informoval o plánech na další roky. Aby setkání nebylo 
tolik úřednické, ukázal i fotografie a povyprávěl historky, 
které zažil na cestě v Mexiku. Poslední částí programu byla 
diskuse, která se pomalu přenesla do společného vzpomíná-
ní. Jsme rádi, že účast byla hojná, a po době covidové to bylo 
velice příjemné setkání, které dozajista nebylo poslední.

                   Kateřina Neumannová

  Setkání důchodců v Boudě Morava
  Vážený pane starosto,
děkujeme vám za pozvání na přátelské setkání s dolnodvor-
skými seniory. Vaše prezentace týkající se veškerého dění
v naší obci byla milá a zajímavá. Navíc vše proběhlo
v příjemném duchu i zásluhou nového personálu Boudy 
Morava. Ještě jednou díky za vzorně připravené odpoledne.

                 Mikulovi a Homolovi

DĚNÍ V OBCI
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zováno snížením jiného závazného ukazatele na výdajové 
straně rozpočtu nebo navýšením jiného závazného ukazatele 
na příjmové straně rozpočtu tak, aby nedošlo ke snížení 
přebytku nebo zvýšení schodku schváleného (upraveného) 
rozpočtu; 

B) navýšení závazného ukazatele na výdajové straně 
rozpočtu s vlivem na plánovaný přebytek či schodek 
schváleného (upraveného) rozpočtu v případech, kdy je to 
nezbytně nutné pro zajištění chodu obce, k odvrácení 
možných škod, v případech havárií atp., dále když včasná 
úhrada takového výdaje je vázána penalizací, a dále v případě 
úhrady pokut, penále z rozhodnutí nadřízených orgánů
a dohledů a dalších nutných výdajů, kdy schválení 
rozpočtového opatření má jen formální charakter, protože 
výdaj musí být realizován; 

C) přijetí a realizace účelově poskytnutých finančních 
prostředků z jiných rozpočtů; 

D) upřesnění výše příjmu a výdaje vlivem zobrazení daně
z příjmů právnických osob v rozpočtu obce, kde plátcem
a příjemcem daně je obec; 

E) zajištění nezbytných změn rozpočtových hodnot 
způsobených vlivem změny právních předpisů (technické 
změny). 

   Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr si vyhrazuje právo na 
informaci o každém rozpočtovém opatření provedeném 
starostou obce. 
Hlasování: Pro: 7      Proti:  0       Zdržel se:  0
Usnesení č. 2022/53 bylo schváleno

7. Střednědobý výhled rozpočtu obce na roky 2023-2027

Pan Bělovský informoval přítomné o tom, že dne 30. 11. 
2022 byl na úřední desce obce vyvěšen návrh rozpočtového 
výhledu obce na roky 2023-2027. Parametry rozpočtového 
výhledu, který je uvedený v příloze zápisu z jednání, jsou: 

Konsolidované příjmy:  26.670.000 Kč 
Konsolidované výdaje:  43.908.000 Kč 
Rozdíl:    - 17.238.000 Kč

Návrh usnesení č. 2022/54: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje střednědobý 
výhled rozpočtu obce Dolní Dvůr na roky 2023-2027 
uvedený v příloze tohoto zápisu. 
Hlasování: Pro: 7        Proti:  0      Zdržel se:  0
Usnesení č. 2022/54 bylo schváleno

8. Vodné a stočné 2023

P. Bělovský informoval přítomné o výsledku jednání 
zastupitelstva obce, které projednalo kalkulaci vodného
a stočného na rok 2023, a to dle skutečných nákladů za rok 
2022 se započtením tvorby fondu obnovy. Z tohoto 
dokumentu je patrné, že podle kalkulace jsou skutečné 

3 3náklady vodného 140,20 Kč/m  a stočného 116,98 Kč/m . 
Zastupitelstvo se dohodlo, že na rok 2023 stanoví výši 

3 3
vodného na 70 Kč/m  a stočného 45 Kč/m

Návrh usnesení č.2022/55: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje na základě 
kalkulace, která je v příloze tohoto zápisu, cenu vodného na 

3
rok 2023 ve výši 70 Kč/m  a cenu stočného na rok 2022 ve 

3výši 45 Kč/m .
Hlasování: Pro: 7      Proti: 0      Zdržel se: 0
Usnesení č. 2022/55 bylo schváleno

9. Pracovně-právní vztahy se zastupiteli

Zastupitelé pan Ladislav Beránek a pan David Neumann 

(osobní údaje jsou zastupitelům známy) budou na základě 
dohody o pracovní činnosti vykonávat i nadále pracovní 
činnost ve prospěch obce. Ve vztahu k inflačnímu vývoji se 
upravuje jejich odměna. Znění dodatků je v příloze zápisu. 

Návrh usnesení č. 2022/56: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje uzavření dodatku 
č. 4 k dohodě o pracovní činnosti se zastupitelem Ladislavem 
Beránkem. 
Hlasování: Pro: 6       Proti: 0       Zdržel se: 1
Usnesení č. 2022/56 bylo schváleno

Návrh usnesení č. 2022/57: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje uzavření dodatku 
č. 3 k dohodě o pracovní činnosti se zastupitelem Davidem 
Neumannem. 
Hlasování: Pro: 7       Proti: 0      Zdržel se: 0
Usnesení č. 2022/57 bylo schváleno

10. Žádosti o dotace

Péče o historické dědictví je jednou z hlavních priorit 
zastupitelstva obce. Dalším konkrétním záměrem z této 
oblasti je obnova památníku obětem první a druhé světové 
války s tím, že bychom rádi uvedli památník do důstojného 
stavu ke stému výročí jeho vzniku. Na tento záměr byl 
zpracován projekt s předběžnými náklady ve výši 772 tis. Kč. 

Návrh usnesení č. 2022/58: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje záměr obnovy 
památníku obětem první a druhé světové války s před-
běžnými náklady ve výši 772 tis. Kč. 
Hlasování: Pro: 7       Proti: 0      Zdržel se: 0
Usnesení č. 2022/58 bylo schváleno

Návrh usnesení č. 2022/59: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje podání žádosti
o dotaci v rámci výzvy Ministerstva obrany České republiky 
čj. MO 434402/2022-1026 k podání žádosti o dotace na 
zabezpečení péče o válečné hroby v rámci programu 107290 
Zachování a obnova historických hodnot.
Hlasování: Pro: 7     Proti: 0     Zdržel se: 0
Usnesení č. 2022/59 bylo schváleno

11. Smlouva o příspěvku na skipasy pro místní děti

Jako v předchozích letech, i v nadcházející zimní sezóně 
podpoří zastupitelstvo obce sportovní aktivitu místních dětí 
příspěvkem 2.000 Kč na celosezónní skipas. Opět platí, že
v případě zájmu je možný skipas i v areálu Luisino Údolí. 
Kombinace obou areálů možná není. 

Návrh usnesení č. 2022/60: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr souhlasí s příspěvkem 2.000 
Kč na celosezónní skipas v areálu Ski Family, případně
v areálu Luisino Údolí pro děti do 18 let trvale žijící v Dolním 
Dvoře. 
Hlasování: Pro: 7      Proti: 0      Zdržel se: 0
usnesení č. 2022/60 bylo schváleno

12. Darovací smlouva pro Obec Lánov – příspěvek na děti
v MŠ

Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr tradičně podporuje provoz 
mateřské školy v Horním Lánově. Po dohodě zastupitelstva 
se příspěvek zvyšuje na 3.000 Kč na dítě.

Návrh usnesení č. 2022/61: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje dar 30.000 Kč pro 
Obec Lánov, IČO 00278041 jako příspěvek na úhradu 
provozních nákladů mateřské školy v Horním Lánově.
Hlasování: Pro: 7      Proti: 0       Zdržel se: 0
Usnesení č. 2022/61 bylo schváleno

13. Dodatek ke smlouvě na opravu mostu M7

Smlouva na opravu mostu M7 se společností KAMPA-
MARYNKA byla uzavřena dne 17. 2. 2022 na smluvní 
cenu 3.202.870,01 Kč vč. DPH. V návaznosti na lepší stav 
opěry u silnice bylo možné dosáhnout úspor.

Návrh usnesení č. 2022/62: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje dodatek č. 1
ke smlouvě na opravu mostu M7 se společností KAMPA-
MARYNKA, s. r. o., Lesní 1060, 514 01 Jilemnice,
IČO 26014998, kterým se mění smluvní cena na 
2.960.197,25 Kč vč. DPH. 
Hlasování: Pro: 7     Proti: 0     Zdržel se: 0
Usnesení č. 2022/62 bylo schváleno

14. Různé

15. Závěr

Pan Bělovský poděkoval všem za účast a zasedání 
zastupitelstva obce Dolní Dvůr ukončil v 18,55 h.

V Dolním Dvoře dne 16. 12. 2022

 Odpadový systém obce Dolní Dvůr
 v roce 2022 - aktuální stav
Smluvní partneři
● TRANSPORT Trutnov, a. s. (směsný odpad, plast, papír,
 sklo)
● Marius Pedersen, a. s. (oleje, tuky, drobný kovový odpad,
 velkoobjemový a nebezpečný odpad)
● REMA Systém, a. s. (elektroodpad)

Přehled sběrných nádob
Popelnice směsný odpad 110 l u nemovitostí  63 
Sběrná místa:

-  kontejnery 1100 l směsný odpad   12
-  kontejnery 1100 l plast      9
-  kontejnery 1100 l papír      3 
-  kontejnery na sklo       6
-  malý kontejner oleje a tuky     3
-  malý kontejner drobný kovový odpad    6

Služby zajišťované vlastními silami a prostředky
-  odvoz směsného odpadu v případě, kdy nestačí sběrné
   nádoby
- sběr biologického odpadu rostlinného původu včetně 
  svozu (svoz od 1. 4. do 30. 10.)

Další informace k provozu odpadového systému (svozové 
dny apod.) jsou uvedeny na webových stránkách obce.

Bilance roku 2022
● Hmotnost směsného odpadu

Směsný odpad celkem                    104,5 t
(limit pro snížený poplatek za ukládání odpadu 190 kg
na občana jsme překročili již v září)

● Náklady odpadového systému
Pronájem sběrných nádob       35. 225 Kč
Svoz a likvidace
směsný hromadný       278. 863 Kč
směsný popelnice       146. 567 Kč
tříděný            95. 359 Kč
objemný a nebezpečný        36.397 Kč
Celkové náklady       592. 411 Kč

Poznámky:
- u pronájmu sběrných nádob využíváme v maximální  

možné míře bezplatný pronájem EKO-KOM

- při odvozu směsného odpadu na skládku vlastními 
prostředky (v roce 2022 celkem 60x) jsou do nákladů 
zahrnuty pouze skládkovací poplatky

- stejně tak u svozu bioodpadu nejsou započítány náklady 
spojené s odvozem do kompostárny

- náklady na svoz a likvidaci tříděného odpadu jsou již 
sníženy o odměnu za zajištění míst zpětného odběru EKO-
KOM (106 404 Kč)

- likvidace elektroodpadu je prováděna bezplatně

● Příjmy odpadového systému
Příjmy z poplatků
(občané a majitelé rekreačních nemovitostí)  265.568 Kč
Příjmy ze smluv (podnikatelé)      163.400 Kč
Celkové příjmy        428.968 Kč

Jak je vidět z uvedených údajů, odpadový systém obce je
i nadále ztrátový. Za rok 2022 je tato ztráta 163 443 Kč.

 Tolik řeč čísel. Odpadový systém bude nepochybně 
jedním z hlavních témat obce i v dalších letech s vědomím,
že řešení systémových a ekonomických parametrů systému
v našich podmínkách má mnohá úskalí. Odpadová legisla-
tiva se postupně zpřísňuje, poplatky narůstají. Pro rok 2023 
platí, že za snížený poplatek za komunální odpady 500 Kč/t 
můžeme na skládce uložit pouze 180 kg na jednoho občana. 
Co bude nad tento limit, je za dvojnásobný poplatek. Cena
za roční vyvážení popelnice 1x týdně roste z 2.057 Kč
na 2.236 Kč, u kontejnerů z 18.601 Kč na 20.462 Kč. 
Celkové skládkovné na skládce v Dolní Branné vzrostlo
z 2.264 Kč/t na 2.530 Kč/t.

 Odpadový systém však nejsou jen čísla. Je to také stav 
pořádku kolem sběrných míst a obecně v celé obci. A z tohoto 
pohledu máme téměř vše ve vlastních rukou. 
 Věřím, že pokud budeme do kontejnerů dávat jen to, co 
tam doopravdy patří, a zejména u plastů a papíru budeme 
objem odpadu minimalizovat, můžeme tím pořádek v obci 
zcela zásadně ovlivnit.
          Martin Bělovský, starosta

  Setkání starších občanů obce
  Tímto příspěvkem se vracíme zpátky v čase, kdy 
jsme jedno předvánoční pondělí, přesněji 19. prosince 
loňského roku, uspořádali setkání pro starší část občanů 
obce. Společně jsme si vychutnali dobré jídlo v Boudě 
Morava, kde nám zařídili příjemné prostředí. Starosta 
obeznámil přítomné s provedenými změnami v roce 2022
a informoval o plánech na další roky. Aby setkání nebylo 
tolik úřednické, ukázal i fotografie a povyprávěl historky, 
které zažil na cestě v Mexiku. Poslední částí programu byla 
diskuse, která se pomalu přenesla do společného vzpomíná-
ní. Jsme rádi, že účast byla hojná, a po době covidové to bylo 
velice příjemné setkání, které dozajista nebylo poslední.

                   Kateřina Neumannová

  Setkání důchodců v Boudě Morava
  Vážený pane starosto,
děkujeme vám za pozvání na přátelské setkání s dolnodvor-
skými seniory. Vaše prezentace týkající se veškerého dění
v naší obci byla milá a zajímavá. Navíc vše proběhlo
v příjemném duchu i zásluhou nového personálu Boudy 
Morava. Ještě jednou díky za vzorně připravené odpoledne.

                 Mikulovi a Homolovi

DĚNÍ V OBCI
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  Dolní Dvůr pomohl
  malé holčičce
Po dlouhé covidové pauze se opět 
konal koncert v kostele sv. Josefa
v Dolním Dvoře. Letos jsme koncert 
pojali jako charitativní akci pro 
Amálku. Tato holčička je dcera mojí 
kolegyně ze školy v Dolní Kalné. 
Narodila se s ochrnutou půlkou těla. 
Díky její mamince, která s ní cvičila, se 
Amálka uzdravuje, ale potřebovala 
operaci, kterou uměli udělat jen ve 
Vídni. Bohužel operace ani další 
rehabilitace nejsou hrazeny ze zdravot-
ního pojištění. Amálčini rodiče se 
snažili sehnat peníze pomocí různých 
sbírek. I my jsme se snažili pomoci. 
První koncert se konal v kostele
v Dolní Kalné. Zapojila se ZŠ a MŠ
a společně vybraly pro Amálku 15 tisíc 
korun. Já jsem pyšná na všechny, kteří 
dorazili na koncert do Dolního Dvora

a přispěli jakoukoliv finanční částkou 
pro Amálku. Zde jsme společnými 
silami dali dohromady 10 tisíc korun 
českých. Chci také poděkovat Ireně 
Marksové, která nakreslila obrazy 
andělů, které se prodaly v Dolním 
Dvoře. Pro účastníky zůstaly památ-
kou na tento krásný den a pro Amálku 
se staly finanční podporou. Irena 
věnovala výtěžek Amálce. Po vybrání 
těchto částek se k nám přidala i ZŠ
z Vrchlabí, která sídlí na Liščím kopci,
a věnovala Amálce 50 tisíc korun. 
Všem, kteří pomáhají, bych ráda 
popřála, aby se jim vše v dobrém 
vrátilo a abychom tento rok byli šťast-
ní, spokojení a zdraví.

          Nikola Bílá

  Hraní u vánočního
  stromu v Dolním Dvoře
  2022
Milí sousedé, vážení příznivci Dolního 
Dvora, tak jsme se po dvouleté 
vynucené přestávce dočkali! Konečně 
jsme se mohli znovu potkat na oblíbe-
ném hraní u vánočního stromu
v Dolním Dvoře.

 Poslední sobotu před Vánoci se 
dolnodvorské náměstíčko slavnostně 
vyzdobilo a proměnilo na pár hodin na 

místo přátelského setkávání, povídání 
a vřelých obětí - to vše prolnuté vůní 
svařáku a bramboráků a provázené 
zpěvem koled z produkce NaVáHuTě. 
Počasí bylo krásně vánoční a nálada 
slavnostní. Co víc si v takovou chvíli 
přát? Kéž je takových chvil víc!

 Za všechny, kteří se na přípravách
a průběhu akce podílejí, děkuji, že jste 
přišli, a těšíme se zase za rok na 
stejném místě na setkání.

          Lenka Čermáková

   Prezidentské volby
 2023 v Dolním Dvoře
Jak jste již všichni zaznamenali, na 
začátku letošního roku, přesněji 13., 
14. ledna a 27., 28. ledna proběhlo 
první a druhé kolo prezidentských 
voleb. Jako ve většině horských měst
a obcí, i u nás jsme zaznamenali 
vysoký zájem voličů, kteří využili 
voličské průkazy a mezi lyžováním si 
odběhli odvolit. Své volební právo 
využili i samotní občané obce, díky 
čemuž jsme v prvním kole zazname-
nali účast 73 % a v kole druhém pak
77 % (očištěno od „přespolních 
voličů“). Mimo jiné občané v naší obci 
využili i volby z domu, kdy je navští-
vila komise s přenosnou volební urnou. 
Jednou z nich byla i nejstarší občanka 
obce, Miloslava Saibtová (98 let), která 
si nenechá ujít žádné volby a pokaždé 
je radost ji navštívit. Vítězství v obou 
kolech, s přespolními i bez nich, patřilo 
v Dolním Dvoře jednoznačně generá-
lovi Petru Pavlovi.

Na fotografii paní Miloslava Saibtová, 
která odvolila s úsměvem.

         Kateřina Neumannová 

K setkání seniorů se připojila víla Amálka,
Emilka a Vendelínek,

skřítci pana Jiřího Novotného. 
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Objektivem z Dolního Lánova a Dolního Dvora.

Setkání důchodců 25. 11. 2022
v Dolním Lánově.

Čertovský rej
v KD Dolní Lánov.

Školní lyžařský kurz - Dolní Lánov.

Školní vánoční jarmark - Dolní Lánov.

Zpívání v kostele - ZŠ a MŠ Dolní Lánov.

Vítání občánků v Dolním Lánově.

Zpívání u vánočního stromku v Dolním Lánově. Bohatá tombola.

Hraní u vánočního stromu v Dolním Dvoře.

Hraní u vánočního stromu v Dolním Dvoře.

Hraní u vánočního stromu v Dolním Dvoře. Hraní u vánočního stromu v Dolním Dvoře.Betlémské světlo - Dolní Dvůr.

Myslivecký
ples

20. 1. 2023
Dolní Lánov
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obce, Miloslava Saibtová (98 let), která 
si nenechá ujít žádné volby a pokaždé 
je radost ji navštívit. Vítězství v obou 
kolech, s přespolními i bez nich, patřilo 
v Dolním Dvoře jednoznačně generá-
lovi Petru Pavlovi.

Na fotografii paní Miloslava Saibtová, 
která odvolila s úsměvem.

         Kateřina Neumannová 

K setkání seniorů se připojila víla Amálka,
Emilka a Vendelínek,

skřítci pana Jiřího Novotného. 

30 31

Objektivem z Dolního Lánova a Dolního Dvora.

Setkání důchodců 25. 11. 2022
v Dolním Lánově.

Čertovský rej
v KD Dolní Lánov.

Školní lyžařský kurz - Dolní Lánov.

Školní vánoční jarmark - Dolní Lánov.

Zpívání v kostele - ZŠ a MŠ Dolní Lánov.

Vítání občánků v Dolním Lánově.

Zpívání u vánočního stromku v Dolním Lánově. Bohatá tombola.

Hraní u vánočního stromu v Dolním Dvoře.

Hraní u vánočního stromu v Dolním Dvoře.

Hraní u vánočního stromu v Dolním Dvoře. Hraní u vánočního stromu v Dolním Dvoře.Betlémské světlo - Dolní Dvůr.

Myslivecký
ples

20. 1. 2023
Dolní Lánov
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Cedule, které už nikdo nepotřebuje
Fotografie k článku na straně 20.
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